
آیت الله سید حسن خمینی: 
دولت  بر آمده از پشتوانه رأی ضعیف 

توان حل مشکلات را ندارد
شدید  مشکلات  کشور  اینکه  بر  تأکید  با  خمینی  حسن  سید 
اقتصادی دارد و دولت  بر آمده از یک پشتوانه رأی ضعیف توان حل 
مشکلات را ندارد، گفت: همه در عمر کوتاه یا بلند خودمان لمس 
کرده ایم، جاهایی که مردم  بوده اند، توانسته اند و توانسته ایم مشکلات 
را به راحتی حل کنیم. انتخابات به عنوان  یکی از مظاهر حرکت  ملی و 
حرکت مردمی، برای  جمهوری اسلامی، ایران، فردای این مملکت و 
حل مشکلات، مثل  آب برای  ماهی است. حضور مردم یک امر بسیار  صفحه 7

سرگردانی خانواده ها برای ثبت نام دانش آموزان ،

قم، گرفتار چالش کمبود فضای آموزشی
صفحه 4

با حضور آقامیری درمحل این پروژه مطرح شد؛

ضرب الاجل استاندار 
برای اتمام پل ورجان 

تا ۱۲ تیرماه

فرمانده انتظامی استان قم تاکید کرد:

برخورد قاطع 
با مخلان امنیت 

بوستان های شهری

صفحه 4

صفحه 4

معاون استاندار قم:

برای  توسعه 
فرصتی برای دعوا و 

درگیری نداریم

شمارش معکوس برای سقوط نماینده فوتسال قم  ؛

اوضاع وخیم فوتسال قم 
و سکوت 

معنی دار مسئولین

صفحه 8

صفحه 6

شنبه  2 تیر ماه 1403  15 ذی الحجه 1445  22 ژوئن 2024  شماره 5983  سال بیست و هفتم  5000 تومان

مسعود پزشکیان :
مشکل امروز کشور عدم تعهد مسئولین 

به اجرای قوانین است 
نامزد انتخابات ریاست جمهوری با تاکید بر اینکه مشکل امروز 
کشور عدم تعهد مسئولین به اجرای قوانین است گفت: علت 
عدم اجرای قوانین نیز این است که وقتی من به عنوان پزشک برای 
خودم در بیرون مطب و بیمارستانی تاسیس کردم و در آنجا درآمد 
آنچنانی دارم، وقتی در دانشگاهی مسئولیت گرفتم دیگر دغدغه 
بچرخد.  خودم  بیمارستان  که  می کنم  کاری  بلکه  ندارم  را  مردم 
صفحه2مسعود پزشکیان با تاکید بر لزوم تصحیح عملکردها اظهار کرد: 

با حضور آیت الله اعرافی صورت گرفت:

افتتاح نخستین دستگاه سی تی آنژیوگرافی در قم

صفحه4
صفحه 6

صفحه 4

مدیرعامل آبفای قم تاکید کرد:
کاهش چشم گیر هزینه قبض 

آب با صرفه جویی

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم 
با بیان اینکه تعرفه مصرف زیرالگو، یک دهم 
قیمت آب تمام شده است، گفت: کاهش 
اشتراک های  در  آب  مصرف  درصدی   30
پرمصرف، منجر به کاهش تا سه برابری در 
قبض آب می شود. مهندس مهدی نظر زاده 
در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه 
قم با بیان اینکه این آمار در استان قم نیز 
نسبت به متوسط کشور بهتر است، گفت: 
حدود 96 درصد جمعیت روستایی و تقریباً 

آگهی حراج عمومی ) نوبت اول(

شهرداری قم 
در نظر دارد نسبت به واگذاری اموال غیر منقول با مشخصات و شرایط کلی زیر، از طریق حراج عمومی به 

متقاضیان واجد شرایط اقدام نماید.

peyman. 1.متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به نشانی
qom.ir نسبت به خرید اسناد حراج به مبلغ 200/000 )دویست هزار( ریال اقدام نمایند.)هزینه خرید اسناد 

غیر قابل استرداد است( . 
2. تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت الف- ضمانت نامه بانکی ب- خالص 

مطالبات بلوکه شده تائید شده ج- فیش نقدی بانکی مورد قبول است.
 )IR 07 – 0610 – 0000 – 0010 – 0300 – 4300 – 54( :شهرداری قم )3. شماره حساب بانکی ایران)شبا

جهت واریز از طریق فیش بانکی وجه نقد.
4.مهلت خرید و تحویل اسناد :

- مهلت خرید اسناد: از روز دوشنبه مورخ 1403/4/4  لغایت روز  سه شنبه مورخ 1403/4/12 ساعت 
 13:00

- مهلت ارائه پیشنهاد: از روز دوشنبه مورخ 1403/4/4  لغایت روز  یکشنبه مورخ  1403/4/24 ساعت 
12:00

5. مکان و زمان تحویل پاکت: قم، بلوار امام موسی صدر، جنب بوستان شهید بنیادی ، شهرداری مرکزی ، 
طبقه ششم ، اداره کل حراست؛ در روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از ساعت 6:00 الی 12:00و روزهای پنج 

شنبه از ساعت 6:00 الی ساعت11:00 .
6. شرایط و ویژگیهای موضوع حراج در شرایط عمومی درج گردیده است و متقاضیان محترم مکلف اند پس 
از خرید و مطالعه، کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی 

شرایط است.
7. نحوه پرداخت وجه حراج در سایر اسناد مشخص شده است و پرداخت هر گونه مالیات و عوارض بر عهده 

خریدار است.
8. روز، ساعت و محل کمیسیون حراج : در روز پنج شنبه  مورخ 1403/4/28 ساعت 9 صبح به نشانی : 

شهرداری مرکزی قم- طبقه منفی یک)1-( تالار جلسات برگزار می گردد.
9. متقاضیان محترم برای سوالات تخصصی با اداره کل املاک به شماره 36104482 – 025 و سوالات 
عمومی با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها و کمیسیون ها( با شماره تلفن 36104334 025 

تماس حاصل فرمایند.

WWW.QOM.IR     اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

عکس : هادی چهرقانی

مدیر حوزه های علمیه کشور:
دولت باید توجه بیشتری به حوزه درمان قم داشته باشد

کاپیتان مایه فخر قمی ها؛
 حسن زاده ستاره الهام بخش 

فوتسال ایران

سالروز ولادت امام هادی )ع( را تبریک می گوییم



شنبه-2 تیر ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 25983

وعده های "رایگان" برای سکانداری "پاستور"
سنگ بنای مناظرات کج و معوج برای سکانداری 
ریاست جمهوری کشور از زمانی آغاز شد که اجازه 
دادیم از صدا و سیمای ملی تهمت زنی ها و لجن 
پراکنی هایی که بسیاری از آن ها فاقد ارزش واقعی 
و حقوقی بود شکل بگیرد و از این طریق موجبات 
خوش آمد مردم را فراهم سازیم تا سبد رای خود را 

پر و پیمان سازیم!
همین شد که مناظرات به جای بررسی برنامه های 
نامزدها و تطبیق آن با شرایط کشور ،خواستگاهی برای وعده های پوشالی تبدیل 
شد و البته این همه ماجرا نیست چراکه برخی از نامزدها به علت نداشتن برنامه 
و نفس سلیم ،رو به تهمت زنی و لجن پراکنی هایی کردن که تا امروز ادامه دارد و 
حتی با توصیه مقام معظم رهبری مبنی بر پرهیز از هرگونه رفتاری این چنینی در 
مناظرات با وجود دایه دار بودن ولایت پذیری و حرکت در این مسیر اما بازهم پا را 
فراتر گذاشتند و وعده هایی دادند و میدهند که مردم را بیشتر مایوس و نا امید از 

کارایی میکنند.
اگر درمان زنان باردار و جمعیت کهنسال کشور تا کنون به صورت رایگان امکان 
پذیر و شدنی بوده و انجام نشده بی تردید تمام روسای جمهور گذشته به واسطه 

عدم انجام آن باید مجازات میشدند!!
درمان رایگان بدیهی و طبیعیست اما میزان و درصد آن بستگی به وضعیت کشور 
از نظر اقتصادی و امکانات اجتماعی و ملزومات فرهنگی دارد که تاکنون میسور 
نبوده است بنابراین نامزد انتخاباتی که سه سال پیش یک "نه" محکم از مردم 
شنیده چه لزومی دارد در بین 6 نفر نامزد فعلی دوباره ظاهر شود و از طریق کلید 
واژه های تکراری و البته نخ نمای قدیمی فرصت حضور را از دیگر نامزدهای متین 

و موقر برنامه دار بگیرد!
متانت و وزین بودن باید در چهره و بیان رییس جمهور مردم کشوری با تمدن 
کهن و زبانزد ایرانی به چشم بیاید و دیگر زمان "لمپنیسم" و فرافکنی ها ، گذشته 

است و همین دلیلیست که این گونه افراد دیگر مقبول مردم نیستند!
کسانی که در سه سال گذشته مسولیت اجرایی داشتند و به زعم مشاهدات و 
شعور افکار عمومی شهروندی حتی در دایره کاری خودشان ولو کوچک نتوانستند 
منشا اثر خاصی باشند چرا باید به خود اجازه بدهند که از تریبون رسمی کشور 
سواستفاده کنند و به تخریب چهره هایی بپردازند که کمترین خدمتشان امروز 
اشتغال 30 هزار نفری و کارآفرینی مولد و تاثیرگذار آن هم نه فقط در دل پایتخت 

بلکه در نقاط کمتر برخوردار همین کشور بوده است!!
شما که قرار است درمان را برای زنان باردار و افراد کهنسال مثل خیلی چیزهای 
دیگر که وعده دادید رایگان کنید چرا نتوانستید حتی پله برقی های شهری از 

جمله پل های عابر پیاده و مترو و ...را برای همین قشر خاص سرپا نگه دارید؟!
شما در همین حد کوچک هم توانایی های خودتان را در سه سال سکانداری به 

هر دلیلی از جمله تحریم ها که ناچیز و بی مقدار تلقی میکردید "عاجز " ماندید!!
شما در مبلمان شهری چه کردید که امروز به جای "انگ" زدن به افراد در تریبون 

رسمی از آن دفاع کنید؟!
شما در این سه سالی که فرصت داشتید توانستید معضل چاله های وسط بزرگراه 
ها و خیابان های پایتخت را برطرف کنید که همین جمعیت کهنسال و زنان باردار 
که نگرانشان هستید و قصد رایگان کردن درمانشان را دارید در دست اندازهای 

شهری رگ به رگ نشوند و آسیب نبینند!!
شما به جز نقد همیشگی دیگران که شده جزو وظایف همیشگیتان اگر فقط 
کمی خودتان را نقد میکردید و به جای غوغاسالاری های مختص خودتان فقط به 
رسیدگی همین شهر تهران بسنده و تمرکز میکردید حتما حرف های بهتری برای 
گفتن داشتین و نیاز به وعده طلای رایگان و...به مردم فهیم کشوری نبود که وعده 

های امروز شما برایشان "خاطره" است.
متاسفانه برخی از افرادی که در قامت نامزد انتخاباتی در مناظرات حضور دارند 
توان ایجاد یک شغل هم در بخش خصوصی کشور را ندارند اما به راحتی مقام 
نقادی را برای خودشان قائل هستند بی آنکه تجربه یک روز فعالیت اقتصادی و 

تامین منابع را برای پروژه ای خارج از ردیف بودجه های دولتی داشته باشند.
اما همین افراد از اقتصادی سخن میگویند که در ترجمه عملی آن موفقیتی در 

دوران مسولیتشان دیده نمی شود.
اگرچه حتما در بین نامزدهای فعلی گزینه و یا گزینه های اصلحی وجود دارند 
که به جای فرافکنی های مخرب و انگ چسبانی برنامه هایی نه از جنس وعده 
بلکه شدنی و امکان پذیر هم ارائه داده اند و برای هدایت در "پاستور" منطقی تر 

به نظر میایند.
به هرحال بی تردید با یارکشی های انجام شده بعد از مناظرات برخی از چهره 
های فعلی عقب نشینی کرده و جای خودشان را به افراد دیگری میدهند که 
پوششی عمل کرده باشند اما واقعیت این است که همیشه هم نقش "منفی" بازی 
کردن جذاب نیست به خصوص اینکه دیگر نقش هم نباشد و بخشی از شخصیت 

وجودی شود.
این مناظرات باعث شد تا مطالبات مردمی به این سو برود که چرا برخی از این 
نامزدها با این چنین تفکراتی مسولیت های اجرایی مهم را در دست دارند و نظارتی 

بر آن ها و عملکردشان نیست...

 پزشکیان، چنان که من شناختم
یکی از حساسیت های گروه های سیاسی، نخبگان 
و حتی آحاد مردم و رای دهندگان، تغییرات رفتاری 
چهره ها و نقش هایی است که افراد در طول زمان، 
از خود نشان می دهند؛ به ویژه افرادی که قصد دارند 
در معرض انتخاب قرار بگیرند.  البته این حساسیت 
از ویژگی های امیدوارکننده جامعه ایران است. مردمی 
که از دروغ گویی و ادعاهای بی سرانجام رنج می برند 
و اتفاقا قبل از انتخابات، وعده های زیادی در مورد 
شکستن ها، بازکردن ها و گشایش ها در مورد فضای مجازی، روابط بین الملل، مسائل 
اقتصادی، شعارهای مختلف برای مبارزه با فساد و.. . می شنوند و بر اساس تجربه، 
مشاهده می کنند که نه تنها این وعده ها نادیده گرفته می شود بلکه در مواردی، 
حتی مواضعی در جهت عکس و مخالف آن هم اتخاذ می شود.  من بر اساس 
تجربیات و شناخت دیرینم از مسعود پزشکیان و همچنین همنشینی بیشتر با وی 
در این روزها، دریافته ام؛ که او دو جنبه شخصیتی بارز دارد. *اول آنکه در خصوص 
حقوق ملت، عدالت، پرهیز و مقابله با دروغ، روراستی با مردم و...هرچه می گوید بر 
همان گفته تا به آخر، استوار خواهد ماند. پزشکیان »خود خودش« است.* هر آنچه 
بیان می کند برگرفته از اعتقاد و باورش است.  این واقعیت سبب شده است برخی 
فکر کنند پزشکیان در برابر تغییر مقاومت می کند ، اما این قضاوتی نادرست است 
اشتباه می کنند . واقعیت این است که پزشکیان نمی خواهد به بازیگر یا هنرپیشه ای 
سیاسی بدل شود . او می خواهد وعده ای بدهد که پای آن می ایستد. و نفس ظهور 
چنین سیاستمداری در انتخابات یک تغییر در روش مبارزه سیاسی و انتخاباتی از 
"نقش بازی کردن" به " بازگشت به خویشتن " است . پزشکیان ذاتا مصلح است 
و نیازی ندارد اصلاح طلبی خود را ثابت کند. دوم آنکه در برابر نظرات کارشناسی 
متواضع است و برای رسیدن به اهداف، منعطف نسبت به ضرورت ها و تغییرات 
با نگاه نخبگانی است. او به عنوان یک دانش آموخته علوم پزشکی به تفکر علمی 
اعتقاد دارد و همین ویژگی باعث شده که توجه به رویکرد کارشناسی در حل مسایل 
کشور و تصمیم گیری و سیاست گذاری بر پایه آن ها، یکی از ویژگی هایش باشد و 
در این مورد بی ادعا، خود را ملزم به توجه به نظرات کارشناسی می داند. وقتی بر 
اساس دیدگاه کارشناسان و اجماع نظر خبرگان، تصمیم گیری شود، تغییراتی مثبت  
و متناسب با شرایط، به خصوص در مباحث اقتصادی پدیدار می شود.  باور دارم این 
دو ویژگی های بارز پزشکیان می تواند سبب ساز تغییرات مثبت و سازنده مورد نظر 
جامعه شود. پزشکیانی که من می شناسم آغوشی باز و منعطف در برابر کارشناسان 
و صاحب نظران دارد و دولت او بر مبنای علم و خرد جمعی خواهد بود و این تجربه 

ای تازه برای سیاست ورزی در ایران است.
مسعود پزشکیان بازیگر نیست،کارگردان است.

اخبار

آیت الله نوری همدانی : 

رسیدگی به پرونده های قضایی تسریع شود
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع عظام تقلید ، با اشاره به تلاش ها و تحول 
صورت گرفته در قوه قضاییه خواستار تسریع در رسیدگی به پرونده های قضایی در کشور 

شد.
وی روز پنجشنبه در دیدار رئیس دیوان عدالت اداری اظهار داشت: ما شاهد تلاش و 
تحول در قوه قضائیه هستیم و تشکر می کنیم و امیدواریم خدمت رسانی که در حال انجام 
است ارتقاء بیشتری پیدا کند. وی همچنین بر لزوم ارتقای خدمات و تسریع در رسیدگی 

به پرونده های قضایی و صدور آرا تاکید کرد.
وی در ادامه در ادامه این مرجع تقلید به نامه 53 نهج البلاغه حضرت امیر المومنین 
علی )ع( خطاب به مالک اشتر هنگامه اعزام به سرزمین مصر اشاره نمود و گفت:  حضرت 
امیر المومنین علی )ع( در این نامه ویژگی های قضات را ذکر نموده اند؛ بنا بر فرمایش 
مولای متقیان قضات باید پر حوصله باشند و سعه صدر داشته باشند؛ کسانی باشند که 

تطمیع نشوند؛ کسانی که در قضاوت دقت و سرعت عمل داشته باشند.
وی زمان رسیدگی به پرونده ها را طولانی دانسته و افزود: روند رسیدگی ها باید تسریع 
شود؛ چهار ماه زمان زیادی است. اگر حجم کار سنگین است تعداد نفرات را افزایش دهید 
و یا افرادی را بر کرسی قضاوت بنشانید که دقت و سرعت عمل را توامان داشته باشند. 
حضرت امیر المومنین )ع( بسیاری از مسائل قضایی در همان مسجد کوفه رسیدگی 

می کردند.
آیت الله نوری همدانی در ادامه افزود: مردم و مراجعین می خواهند در اسرع وقت به 

پرونده ها و مشکلاتشان رسیدگی شود.
وی تحول در دستگاه قضایی در سالهای اخیر را مثبت ارزیابی نمود و فرمودند: ما شاهد 
تلاش و تحول در قوه قضائیه هستیم و تشکر می کنیم و امیدواریم خدمت رسانی که در 

حال انجام است ارتقاء بیشتری پیدا کند.
 

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس یازدهم:

اقدام خصمانه کانادا تاثیری در حرکت 
پرقدرت سپاه ندارد

نماینده شیراز در مجلس تاکید کرد: قطعا اقدام خصمانه کانادا هیچ گونه تاثیری در 
حرکت رو به پیش و پرقدرت سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ندارد؛ سپاه تکیه گاه انقلاب 

اسلامی و فرصت بی نظر نظام اسلامی و منطقه است.
ابراهیم عزیزی در واکنش به اقدام خصمانه دولت کانادا در ترویستی اعلام کردن سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی گفت: این رفتارهای نخ نما شده، کاربرد خود را از دست داده 
است. آن ها با این رفتارها بیشتر به دنبال تهیه خوراک سیاسی برای جریان های معاند بوده 

تا در جریان خارج نشین امیدواری ایجاد کنند.
وی با تاکید بر اینکه سپاه پاسدارن انقلاب اسلامی در حوزه های مختلف تنومند است، 
افزود: این اقدامات دولت کانادا تاثیری روی سپاه پاسداران ندارد و بیشتر خوراک تبلیغات 

برای وابستگان دولت کانادا است.
نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس یازدهم خاطرنشان کرد: 
البته از دولت وابسته به رژیم آمریکا که استقلال سیاسی هم ندارد، انتظار دیگری نمی رود؛ 
دولت کانادا در تمام تحولات سیاسی منطقه بین المللی گوش به فرمان آمریکایی هاست.

وی یادآور شد: کانادایی ها سال هاست که رفتارهای خصمانه و به دور از چارچوب های 
پذیرفته شده و قواعد بین المللی از خود نشان داده اند.

عزیزی تاکید کرد: قطعا این اقدام خصمانه کانادا هیچ گونه تاثیری در حرکت رو به پیش 
و پرقدرت سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ندارد؛ سپاه تکیه گاه انقلاب اسلامی و فرصت 

بی نظر نظام اسلامی و منطقه است.
و  واقعیات  توانمندی ها،  اقتدار،  بر  نمی تواند خدشه ای  رفتارها  این  داد:  ادامه  وی 
ماموریت های سپاه پاسداران انقلاب اسلامی وارد کند به خصوص ماموریت هایی که سپاه 

در حمایت از محرومین و مستضعفین دارد. 
عزیزی در پایان یادآور شد: سپاه پاسداران سال هاست که مورد تحریم کشورهای مثل 

کانادا بوده پس این اقدام، چیز جدیدی هم نیست.
 

جانشین فرمانده کل سپاه :

بامشارکت حداکثری، دشمن جرأت
 اقدام علیه ایران ندارد

جانشین فرمانده کل سپاه با اشاره به اینکه آمریکا ذاتش دشمنی با جبهه حق است، 
گفت: با مشارکت حداکثری دشمن جرأت نمی کند اقدامی علیه ما انجام دهد.

سردار فدوی در گفت وگویی اظهار داشت: به برکت انقلاب اسلامی همه مردم درگیر 
کار جهادی هستند، بسیج یعنی همه مردم و همه مردم در تمام زمینه ها برای خدمت 

تلاش می کنند.
جانشین فرمانده کل سپاه افزود: سپاه پای کار است و در زمان شهید رئیسی اقدامات 

بزرگی انجام شد امید است بتوانیم ادامه دهنده راه او باشیم.
سردار فدوی گفت: در 45 سال گذشته همه دشمنی های شیطان بزرگ آمریکا بر اثر 
اشتباه محاسباتی به وجود آمده است و ما پای کار بودیم و دشمن را با شکست و خفت رو 

به رو کردیم، اما برای پیروزی هزینه 200 هزار شهید دادیم.
جانشین فرمانده کل سپاه با اشاره به اینکه آمریکا ذاتش دشمنی با جبهه حق است، 

افزود: با مشارکت حداکثری دشمن جرأت نمی کند اقدامی علیه ما انجام دهد.
سردار فدوی با بیان اینکه همه باید برای مشارکت حداکثری تلاش کنیم پای کار بیایم، 
اظهار کرد: در مشارکت حداکثری خیرات فراوانی وجود دارد و باید پای کار برویم و بدانیم 
وعده خدا حق است. جانشین فرمانده کل سپاه ادامه داد: تکلیف داریم که نه تنها 

خودمان پای صندوق رأی رویم بلکه بقیه هم تشویق به شرکت در انتخابات کنیم.
سردار فدوی با تاکید بر اینکه معیشت مهم است، افزود: اسلام آخرین دین خداست و 

قرآن آخرین کتاب است با انجام تکالیف بهترین اقتصاد و معیشت را نصیب ما می کند.
 

مسعود پزشکیان :

مشکل امروز کشور عدم تعهد مسئولین 
به اجرای قوانین است 

تعهد  عدم  کشور  امروز  مشکل  اینکه  بر  تاکید  با  جمهوری  ریاست  انتخابات  نامزد 
مسئولین به اجرای قوانین است گفت: علت عدم اجرای قوانین نیز این است که وقتی 
من به عنوان پزشک برای خودم در بیرون مطب و بیمارستانی تاسیس کردم و در آنجا درآمد 
آنچنانی دارم، وقتی در دانشگاهی مسئولیت گرفتم دیگر دغدغه مردم را ندارم بلکه کاری 

می کنم که بیمارستان خودم بچرخد.
مسعود پزشکیان با تاکید بر لزوم تصحیح عملکردها اظهار کرد: نمی شود قوانینی که 
نوشته شده است را اجرا نکنیم و بگوییم که برنامه داریم؛ با اجرای قانون می توان مشکلات 
مردم را برطرف کرد؛ نشستن بر سر سفره ای که مردم بر آن نشسته اند و تحمل رنج هایی 
که آنها متخمل می شوند، مشکلات را راحت حل می کنند؛ اگر مردم ببینند که مسئولان 
برای دریافت خدمات در صف ایستاده اند که آنها نیز ایستاده اند دیگر صدای انها در 
نمی آید؛ صدای مردم جایی در می آید که من برای خودم سفره پهن کرده ام و از سوی 
دیگر حرف های قشنگی برای آنها می زنم و می گویم که ان شاءالله درد و رنج مردم را حل 

می کنیم و در نهایت نیز حل نمی کنیم.
اگر به قدرتی رسیدیم با مردم خود صادق باشیم

مسعود پزشکیان نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری پس از پایان مناظره 
دوم نامزدهای انتخاباتی در جمع خبرنگاران در رابطه با نقطه نظرات خود پیرامون مناظره 
دوم، اظهار داشت: امیدوارم ما با شعارها و حرف های خود صادقانه اگر به قدرتی رسیدیم با 
مردم خود صادق باشیم و دغدغه محرومیت در ذهن و عمل ما باشد تا مشکلات حل شود.

وزیر کشور: 

میزان مشارکت به شدت در حال افزایش است
وزیر کشور با بیان اینکه میزان مشارکت به شدت در حال افزایش است، گفت: در راستای 

برگزاری انتخابات، عوامل اجرایی، استانداری ها، فرمانداری ها و ... آمادگی کامل دارند.
احمد وحیدی پیش از ظهر روز پنجشنبه در حاشیه آیین اهدای زمین به خانواده های 
خوش جمعیت استان مرکزی در شهر جدید امیرکبیر در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
در راستای برگزاری انتخابات، عوامل اجرایی، استانداری ها، فرمانداری ها و ... آمادگی 
کامل دارند و تجهیزات کامل در آنجا توزیع شده است و یک انتخابات در نهایت امنیت 
و با صلابت کامل با امانت داری مخصوص دولت سیزدهم و شخص شهید جمهور که در 

انتخابات مجلس شورای اسلامی نشان داده شد، برگزار خواهد شد.

رئیس قوه قضاییه با اشاره به اهمیت انتخابات پیش رو، گفت: امروز نماد حضور 
و مشارکت مردم و نمود نقش آفرینی ممتاز آنها، عرصه و صحنه انتخابات است؛ 
حضور پرشور و پرمعنا و گسترده مردم در انتخابات و انتخاب مطلوب از سوی آنها، 
آینده بهتری را برای کشور رقم می زند؛ اما چنانچه خدای ناکرده در این زمینه 
غفلت کنیم، به کشور و امنیت و توسعه همه جانبه آن لطمه می خورد و دشمن 
جری می شود؛ مشارکت گسترده و معنادار ما در انتخابات، قطعاً صحنه را تغییر 

خواهد داد و برای کشور آورده های بسیار مثبتی خواهد داشت.   
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای صبح روز پنجشنبه طی سخنانی در 
مراسم تجدید میثاق رئیس و کارکنان قوه قضاییه با آرمان های امام خمینی)ره( ، 
طی سخنانی ضمن برشمردن ویژگی های والای فردی و معنوی و مبارزاتی حضرت 
امام خمینی )ره( اظهار کرد: امام عظیم الشأن ما نوری در ظلمت و چراغی در 
جاهلیت مدرن بودند و شعاع نور هدایت ایشان از مرز های ایران فراتر رفت و در 
جای جای جهان سایه افکن شد و امروز نیز خلف صالح ایشان مقام معظم رهبری 
در همان مسیر حرکت می کنند و مشاهده می کنیم که با یک نامه و یک پیام 
دل های پاک را جذب می کنند و در نقطه ای که قدرت های استکباری فکر آن را 

نمی کنند تحول به وجود می آورند.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به اهمیت و نقش مردم در منظومه فکری امام راحل 
بیان داشت: در کلام و رفتار امام خمینی )ره( دو عنصر »اسلام عزیز« و »مردم« 
از برجستگی بالایی برخوردار بودند؛ امام عظیم الشأن ما مردم متدیّن را بالاترین 

قدرت می دانستند و بالاترین افتخار را خدمت به این مردم قلمداد می کردند.
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: امام با اتکاء به خداوند و ارزش های دینی و تکیه 
و اعتماد به مردم متدیّن، انقلابی را بنا کردند که این انقلاب تا به امروز رو به پیشرفت 
است و در مقابل جنگ تحمیلی و محاصره اقتصادی و شگرد های بنگاه های 

تبلیغاتی، خم به ابرو نیاورده است.
رئیس عدلیه با اشاره به اهمیت و جایگاه مردم  مداری در دیدگاه حضرت امام 

خمینی )ره( گفت: امام عظیم الشأن ما، خدمت صادقانه و مخلصانه به مردم را 
یک اصل می دانست و بر خضوع در برابر مردم تاکید داشتند؛ فراموش نکرده ایم 
که امام راحل چه دستورات قاطعی را خطاب به کلیه نهاد ها و جایگاه ها و اشخاص 
صاحب منصب و مسئولیت برای توجه تمام و کمال به مردم صادر می فرمودند و 
وجود هرگونه تبعیض را نفی و نهی می فرمودند؛ امام عظیم الشأن ما هیچگونه 
منیّتی را در برابر مردم از هیچ کارگزاری تحمل نمی کردند و در این خصوص، 

کارگزار مربوطه را مورد عتاب قرار می دادند.
قاضی القضات با تبیین و تشریح جایگاه مردم در انقلاب اسلامی اظهار داشت: 
امام راحل تاکید داشتند که ما انقلاب کردیم که مردم عزت داشته باشند و از زیر 
بار ظلم و ستم نجات یابند و نکند خدای ناکرده رفتار ما سبب ظلم شود؛ امام هرگز 
نمی پذیرفتند که حتی یک نفر مورد ظلم واقع شوند، به ویژه در دستگاه هایی نظیر 

دستگاه قضا که وظیفه اصلی آن رفع ظلم است.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه با اشاره به اهمیت انتخابات 
پیش رو، گفت: امروز نماد حضور و مشارکت مردم و نمود نقش آفرینی ممتاز آنها، 
عرصه و صحنه انتخابات است؛ حضور پرشور و پرمعنا و گسترده مردم در انتخابات 
و انتخاب مطلوب از سوی آنها، آینده بهتری را برای کشور رقم می زند؛ اما چنانچه 
خدای ناکرده در این زمینه غفلت کنیم، به کشور و امنیت و توسعه همه جانبه 
آن لطمه می خورد و دشمن جری می شود؛ مشارکت گسترده و معنادار ما در 
انتخابات، قطعاً صحنه را تغییر خواهد داد و برای کشور آورده های بسیار مثبتی 

خواهد داشت.   
برخی مشکلات موجود در تراز نظام جمهوری اسلامی نیست

رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشاره به وظایف و مسئولیت های برگزارکنندگان 
انتخابات و بخش های مسئول در این زمینه نیز گفت: باید زمینه ها و بستر ها و لوازم 
حضور پرشور مردم در انتخابات را فراهم کنیم؛ انشالله همه در انتخابات شرکت 
کنیم و آن فردی را که اهداف انقلاب اسلامی را بهتر محقق می سازد برگزینیم؛ 
قطعاً برخی مشکلات در کشور در تراز نظام جمهوری اسلامی نیست و همانطور 
که همه نامزد های انتخاباتی متفق القول تصریح دارند با بهره گیری از ظرفیت های 
بالای کشور و با وحدت کلمه و همکاری و همدلی می توان بر این مشکلات فائق 

آمد.
از  برخی  تشریح  و  تبیین  ضمن  سخنانش  خاتمه  در  قضا  دستگاه  رئیس   
مسئولیت های خطیر قوه قضاییه، خاطرنشان کرد: امروز بار سنگینی بر دوش 
همکاران ما در قوه قضاییه قرار دارد؛ قاطبه مسئولان و کارکنان قضایی، با اخلاص 
و تلاش و روحیه جهادی در جهت رفع خصومات و تظلمات و اجرایعدالت حرکت 
می کنند؛ البته مشکلات و گرفتاری های زیادی وجود دارد و شاید نتوانیم آنچه 
خواهان آن هستیم را به طور کامل تحقق بخشیم؛ اما قطعاً در جهت آن هستیم 

که اگر ظلمی رخ می دهد با آن مقابله مجدانه کنیم و عدالت را گسترش دهیم.

رئیس قوه قضاییه :

امروز نماد حضور، مشارکت و تکریم مردم ، انتخابات است 

خطیب جمعه قم گفت: همه گروه ها باید پایبند قانون باشند. پسا انتخابات وقت 
تلاش، کار و همبستگی اسلامی در کشور است و از نامزدها، طرفداران، ستادها و مردم 

انتظار می رود که پایبند به اخلاق انتخابات باشند.
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های نماز جمعه یکم تیر 1403 قم که در مصلای 
قدس برگزار شد، ضمن گرامیداشت هفته قوه قضائیه عنوان کرد: قضات و قوه قضائیه 
باید نماد علم و دانش از لحاظ حقوقی، فقهی، احکام دین و شریعت اسلام باشند و 
روز به روز در آن پیشرفت کنند. وی با بیان اینکه قوه قضائیه باید نماد اخلاق، معنویت، 
سلامت روحی و اداری باشد، زیرا مرجع و نقطه اتکا دیگران است، گفت: ابزارها و 
فناوری های لازم، فرآیندهای سریع و دقیق برای پاسخگویی به موقع نسبت به دعوای، 
قوانین متقن و عدالت محوری از دیگر نکاتی است باید در قوه قضاییه به آن توجه شود.
امام جمعه قم با تاکید بر اینکه قوه قضائیه باید نقطه اتکا و آرامش جامعه باشد، بیان 
کرد: حدود و تعزیرات و احکام الهی، عدالت، کسانی که دستشان به جایی نمی رسد از 

اموری است که باید در قوه قصائیه به آن توجه شود.
وی ادامه داد: نهاد وکالت باید مورد اهتمام توجه باشد تا دچار خطا و اشکال نشود. 
نظام اسلامی باید معیشت قضات و کارکنان قوه قضائیه را در حد مناسب فراهم کند تا 

این دستگاه بتواند به نقش خود عمل کند.
چشم دوست و دشمن به انتخابات ایران است 

خطیب جمعه قم در رابطه با انتخابات بیان کرد: یک واقعه مهم در 8 تیر و اگر دو 
مرحله ای شد در 15 تیر نهایی می شود. این یک صحنه عادی نیست، مشارکت 

باشکوه و وسیع نیاز امروز کشور و مایه اقتدار ملی و انقلابی ما است
مدیر حوزه های علمیه کشور خطاب به مردم اظهار کرد: چشم های دوست و دشمن 
به انتخاب شما دوخته شده است. این انتخابات اقتدار شما را کم یا اضافه می کند. 
حضور قوی و گسترده با مشارکت وسیع انتظاری است که شهدا از شما دارند، زیرا آینده 
کشور با آن رقم خورده است. به گفته آیت الله اعرافی، توجه به معیارها و انتخاب اصلح 
نکته مهم دیگری است که باید به آن توجه شود. ملاک ما ارزش های الهی، انقلاب 
اسلامی و دستاوردهای انقلاب و خون پاک شهدا است. باید با حواس  جمع و توجه به 

معیار الهی اسلامی و انقلابی انتخاب کرد.
وی گفت: همه گروه ها باید پایبند به قانون باشند. ما تجربه فتنه ای را داریم که کسانی 
پایبند قانون نبودند. پسا انتخابات وقت تلاش، کار و همبستگی اسلامی در کشور 
است. از نامزدها، طرفدارانشان و مردم انتظار می رود که پایبند اخلاق انتخابات باشند.

آیت الله اعرافی در نماز جمعه قم:
همه گروه ها باید در انتخابات پایبند قانون باشند 

خطیب موقت نماز جمعه تهران با بیان اینکه در آستانه 
انتخابات چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
افزایش  زمینه  بالا  مشارکت  با  کرد:  تاکید  داریم  قرار 

وحدت و اقتدار ایجاد  می شود.
حجت الاسلام و المسلمین محمدحسن ابوترابی فرد، 
در خطبه های عبادی - سیاسی تهران در مصلای امام 
خمینی)ره( افزود: در آستانه انتخابات ریاست جمهوری 
قرار داریم مطابق اصل ششم قانون اساسی کشور به 
اتفاق آرا عمومی باید اداره شود. جمهوری اسلامی ایران 
ارایه کرده  در چهار دهه گذشته پرونده درخشان قوه 
است. وی اظهار داشت: همانطور که رهبر معظم انقلاب 
اسلامی تصریح کردند اگر انتخابات در کشور نباشد یا 
دیکتاتوری است یا هرج و مرج، این دو مقوله در دستور 
کار مسئولان باشد. حجت الاسلام و المسلمین ابوترابی 
فرد اظهار داشت: رهبر معظم انقلاب اسلامی فرمودند 
اگر حضور پر شور مردم در انتخابات باشد این وحدت 
ناگسستنی  پیوند  به  ادامه  در  نشان می دهد  را  ملی 
قدرت  ملی  وحدت  انتخابات  در  مردم  شور  پر  حضور 
ملی امنیت و رشد و توسعه علمی و اقتصادی کشور 
اشاره نمودند. وی خاطر نشان کرد: امیدوارم با مشارکت 
بالا زمینه افزایش وحدت و اقتدار ملی فراهم شود با 
انتخاب شایسته ترین فرد راه برای تحقق آرمان های 
انقلاب اسلامی، ارزش های متعالی اسلام و انقلاب، 

رشد و توسعه و پیشرفت اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
تاکید  تهران  جمعه  نماز  موقت  خطیب  گردد.  هموار 
کرد: بدون تردید مشارکت گسترده سیاسی شهروندان، 
گروه ها و احزاب در انتخابات و تعیین شایسته ترین فرد 
برای مدیریت دستگاه اجرایی کشور نقش تعیین کننده 
ای در افزایش اقتدار ملی و تحکیم پیوند دولت و ملت 
ایفا می کند. حجت الاسلام و المسلمین ابوترابی فرد 
تصریح کرد: هم باید از این ظرفیت اقتدار آفرین که نظام 
جمهوری اسلامی تحت رهبری حکیمانه معظم برای 
ملت فراهم آورده است به شایستگی استفاده کنند و 
با این حضور، حضور خود را در منطقه و جهان در برابر 

قدرت های بزرگ با اقتدار تثبیت کنیم.
امام جمعه موقت تهران ادامه داد: در این روزهای پر 
بحث و شورآفرین که نظام جمهوری اسلامی عالی ترین 
سطح از اقتدار سیاسی، نفوذ و تاثیر گذاری فرهنگی 
و سیاسی منطقه ای و فرامنطقه ای خود را به نمایش 
دفاعی  اقتدار  و  امنیت  رفیع  قلل  در  و  گذاشته است 
شهادت  سخت  و  تلخ  حادثه  با  و  داریم  قرار  بازدارنده 
کاروان ادب و اخلاق تلاش و خدمت کشور در عالی ترین 

شرایطی از ثبات و آرامش قرار دارد.
ابوترابی فرد خطاب به  حجت الاسلام و المسلمین 
نامزدهای ریاست جمهوری گفت: باید از هر فرصتی و 
هر جایگاهی و هر تریبونی برای تبیین و تحلیل ظرفیت 

های انباشته شده نظام در طول چهار دهه که پشتوانه 
اقتدار و امید برای برون رفت از تنگناهای اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی است استفاده کرد و از هر سیاه 
نمایی در هر مرتبه ای پرهیز کرد این مهمترین رسالت ما 
و کسانی است که خود را نامزد جایگاه ریاست جمهوری 
کرده است. وی افزود: روسای محترم جمهور، کارگزاران 
در معرض  را  برادرانی که خود  گانه،  قوای سه  دولت، 
انتخاب قرار داده اند باید به نقاط مهمی که رهبر معظم 
و  کارآفرینان  با  دیدار  در  سال 1402  نیمه  در  انقلاب 
فعالان در عرصه اقتصاد ملی اشاره کردند از بن دندان 
التزام عملی داشته باشند. امام جمعه موقت تهران اظهار 
مشکلات  سخنان  این  به  عملی  التزام  بدون  داشت: 
اقتصادی تداوم می یابد ایشان تصریح فرمودند ناترازی 
نظام بودجه ریزی و تعهدات ملی بدون منابع مطمئن 
یکی از مشکل سازترین مسائل برای اقتصاد کشور است 

که باید متوقف شود.
حجت الاسلام و المسلمین ابوترابی فرد خاطر نشان 
کرد: نامزدهای محترم تصریح کنند از تعهدات مالی 
پرهیز می کنند رهبری  پایدار  و  منابع مطمئن  بدون 
معظم تاکید فرمودند نباید تعهدات جدید بدون منابع 
مطمئن به دولت تحمیل شود رییس جمهوری شهید 
این دغدغه جدی را داشت تعهدات بدون منابع مطمئن 

به رشد تورم و چالش های اقتصادی می انجامد.

ابوترابی فرد در خطبه های نمازجمعه تهران:

زمینه افزایش وحدت و اقتدار با مشارکت بالا ایجاد می شود

سید حسن خمینی با تأکید بر اینکه کشور مشکلات 
شدید اقتصادی دارد و دولت  بر آمده از یک پشتوانه رأی 
ضعیف توان حل مشکلات را ندارد، گفت: همه در عمر 
کوتاه یا بلند خودمان لمس کرده ایم، جاهایی که مردم  
بوده اند، توانسته اند و توانسته ایم مشکلات را به راحتی 
حل کنیم. انتخابات به عنوان  یکی از مظاهر حرکت  ملی 
و حرکت مردمی، برای  جمهوری اسلامی، ایران، فردای 
این مملکت و حل مشکلات، مثل  آب برای  ماهی است. 
حضور مردم یک امر بسیار مهم است که ان شاء الله واقع 

شود.
آیت الله سیدحسن خمینی صبح روز پنجشنبه طی 
سخنانی در مراسم تجدید میثاق رئیس و کارکنان قوه 
قضاییه با آرمان های امام خمینی)ره( با اشاره به وظایف 
دستگاه قضایی، گفت: بسیار در موضع قضاوت مهم 
است که ما به ظاهر حال  افراد تمسک و توجه کنیم. در 
ظواهر  همین  به  توسل  و  توجه  تمسک،  قضایی  نظام 
بسیار هم در چشم و ضمیر جامعه عدالت را شیرین و 
پیش بینی پذیر می کند. نقاطی که از این خارج می شویم 
و وارد شناخت نیات از مسیری غیر عقلایی می شویم، 

یا بالعکس چون می دانیم آدم خوبی است، اگر احکام 
را مطابق ظواهر حال انجام ندهید، ظواهر حال را عرف 
می فهمد، بگوییم نه این واقعا آدم خوبی است و قصد و 
غرضی نداشته، ممکن است چون فردی را می شناسم 
این گونه  را خیلی راحت احراز کنم و کسی که  نیتش 
نیست را همسان با او حکم نکنم؛ و این از لغزشگاه ها 
است. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
انتخابات رئیس جمهوری، گفت: هفته آینده انتخابات 
خیلی مهمی داریم؛ از حیث تأثیری که در زندگی مردم 
کشور  است.  مهم  بسیار  مردم  قاطبه  حضور  اما  دارد. 
مشکلات شدید اقتصادی دارد؛ حتی در حوزه فرهنگ 
هم گسل ها و شکاف هایی وجود دارد و در حوزه های دیگر 
هم کم و بیش هست. اما به شهادت همه کارشناسان، 

»قدرت ملی« راهگشای این است. 
پشتوانه  یک  از  آمده  بر  دولت   داد:  ادامه  امام  یادگار 
بسیار  یا  و  ندارد  را  توان حل مشکلات  یا  رأی ضعیف، 
پرهزینه تر این مسیر را طی خواهد کرد. لذا برای خودمان، 
فرزاندان مان، آینده این کشور و حل مشکلاتی که بخشی 
از آن به تک تک مردم بر می گردد، همه مسأله انتخابات را 

جدی بگیریم. مرحله دوم اهمیت این است که چه کسی 
انتخاب می شود اما به اندازه اصل انتخابات اهمیت ندارد.
وی یادآور شد: از روز اولی که امام بزرگوار ما آمدند، همه 
هویت کشور را بر دو رکن »اسلام« و »مردم« قرار دادند. 
حتی به تعبیری می توان گفت که مردم را هم درون اسلام 
معنا کردند. هر جا سیل حمایت مردم  بود از حوادث عبور 
کردند. دهه 60 حتما تجربه مدیران جامعه از فضای فعلی 
کمتر بود؛ آن پشتوانه های عظیم بود که مشکلات را بر 
می داشت. مقام معظم رهبری تعبیری دارند که هر جا 
آب مطهِر حضور مردم بود، از هر مشکل و دسیسه ای به 

راحتی می شود عبور کرد؛ و واقعا همین طور است.
سید حسن خمینی افزود: همه در عمر کوتاه یا بلند 
بوده اند،  مردم   که  جاهایی  کرده ایم،  لمس  خودمان 
حل  راحتی  به  را  مشکلات  توانسته ایم  و  توانسته اند 
کنیم. انتخابات به عنوان  یکی از مظاهر حرکت  ملی و 
فردای  ایران،  برای  جمهوری اسلامی،  حرکت مردمی، 
این مملکت و حل مشکلات، مثل  آب برای  ماهی است. 
حضور مردم یک امر بسیار مهم است که ان شاء الله واقع 

شود.

آیت الله سید حسن خمینی: 

دولت  بر آمده از پشتوانه رأی ضعیف توان حل مشکلات را ندارد

علی ربیعی*

امیر نیک رویان*
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چرا قلبتان کند می تپد؟ چگونگی محافظت از تخم مرغ برای جلوگیری از ابتلا به سالمونلا

مانند  اما  می شود  محسوب  سالم  غذای  یک  تخم مرغ  اگرچه 
گوشت خام، مرغ و ماهی فاسدشدنی است و ممکن است در جریان 
نگهداری ناسالم، حاوی باکتری سالمونلا انتریتیدیس )SE( شده و 

مشکل ساز شود. 
تخم مرغ یکی از مغذی ترین غذاها به حساب می آید و می تواند 
بخشی از یک رژیم غذایی سالم باشد اما مانند گوشت خام، مرغ و 
ماهی فاسد شدنی است؛ حتی تخم مرغ  تمیز و تازه هم ممکن است 
حاوی باکتری سالمونلا انتریتیدیس )SE( باشد که می تواند باعث 
بیماری های ناشی از غذا شود. البته تعداد تخم مرغ های مبتلا به 

سالمونلا انتریتیدیس بسیار کم است.
به منظور ایمنی غذا، تخم مرغ باید به طور ایمن نگهداری شده، 

به سرعت در یخچال نگهداری و برای مصرف نیز کاملا پخته شود.
سالمونلا چگونه تخم مرغ را آلوده می کند؟

باکتری ها می توانند در قسمت بیرونی یک تخم مرغ باشند؛ به این 
دلیل که تخم مرغ از مسیر دفع مدفوع از بدن مرغ خارج می شود. 
به همین دلیل، تخم مرغ ها باید در کارخانه فرآوری شسته شوند. 
تمام تخم مرغ های درجه بندی شده USDA و اکثر پردازنده های 
حجم بالا، مرحله شستشو را با شستشوی ضدعفونی کننده در 
کارخانه فرآوری دنبال می کنند. همچنین ممکن است تخم ها پس 
از تخمگذاری توسط سالمونلا انتریتیدیس از طریق منافذ پوسته 
آلوده شوند. SE همچنین می تواند در داخل یک تخم مرغ شکسته 
و کامل باشد. آلودگی تخم مرغ ممکن است به دلیل باکتری های 

موجود در دستگاه تناسلی مرغ قبل از تشکیل پوسته در اطراف 
زرده و سفیده باشد. SE مرغ را بیمار نمی کند.

محققان می گویند که در صورت وجود، SE می تواند در زرده یا 
سفیده تخم مرغ باشد. بنابراین به همه توصیه می شود که از خوردن 
زرده و سفیده تخم مرغ خام یا نیم پز یا محصولات حاوی تخم مرغ 

خام یا نیم پز خودداری کنند.
چه کسانی برای خوردن تخم مرغ خام یا نیم پز "در خطر" 

هستند؟
نوزادان، کودکان خردسال، سالمندان، زنان باردار و افرادی که 
سیستم ایمنی ضعیفی دارند، به ویژه در برابر عفونت های SE آسیب 
پذیر هستند. یک بیماری مزمن، سیستم ایمنی را ضعیف می کند 
و فرد را در برابر بیماری های ناشی از غذا آسیب پذیر می کند. به طور 
کلی لازم است از مصرف غذاهای حاوی تخم مرغ خام پرهیز شود.

پودر سفیده تخم مرغ، سفیده تخم مرغ خشک )آلبومین خالص( 
است. می توان آن را با مخلوط کردن پودر با آب بازسازی کرد. پودر 
آماده شده مانند سفیده تخم مرغ تازه می چرخد و به دلیل پاستوریزه 
بودن، می توان آن را بدون پختن با خیال راحت استفاده کرد. این 
محصول معمولًا همراه با لوازم پخت و تزئین کیک فروخته می شود.

چرا تخم مرغ باید در یخچال نگهداری شود؟
نوسانات دما برای ایمنی بسیار مهم است. با توجه به نگرانی در 
مورد سالمونلا، تخم های جمع آوری شده از مرغ های تخمگذار باید 
در اسرع وقت در یخچال نگهداری شوند. بعد از اینکه تخم مرغ ها در 

یخچال قرار گرفتند، باید به همین شکل بمانند. یک تخم مرغ سرد 
که در دمای اتاق رها می شود، می تواند عرق کند، حرکت باکتری ها 
افزایش  را  باکتری ها  رشد  و  کرده  تسهیل  را  مرغ  تخم  داخل  به 
می دهد. تخم مرغ های یخچالی نباید بیش از 2 ساعت کنار گذاشته 
شوند. شستن تخم مرغ برای مصرف کنندگان ضروری نیست؛ در 
واقع شستشو خطر آلودگی را افزایش می دهد زیرا آب می تواند از 

طریق منافذ پوسته به داخل تخم مرغ وارد شود.
چرا تخم مرغ های سفت زودتر از تخم مرغ های تازه خراب 

می شوند؟
وقتی پوسته تخم مرغ به سختی پخته می شود، پوشش محافظ 
آن شسته می شود و منافذ پوسته خالی می ماند تا باکتری ها وارد آن 
شوند و آن را آلوده کنند. تخم مرغ های سفت پخته شده را باید در 
مدت 2 ساعت پس از پخت در یخچال نگهداری کرد و در عرض یک 

هفته استفاده کرد.
ذخیره سازی ایمن در فروشگاه ها

در فروشگاه، تخم مرغ های درجه A یا AA را با پوسته های تمیز و 
ترک نخورده انتخاب کنید. مطمئن شوید که آنها در یخچال نگهداری 
شده اند. هر گونه باکتری موجود در تخم مرغ می تواند به سرعت در 
دمای اتاق تکثیر شود. هنگام خرید محصولات یا جایگزین های تخم 

مرغ، به دنبال ظروفی باشید که محکم بسته می شوند.
تخم مرغ ها را مستقیما به خانه ببرید و بلافاصله در یخچال با دمای 
40 درجه فارنهایت یا کمتر نگهداری کنید. آنها را در کارتن خود نگه 
دارید و در سردترین قسمت یخچال قرار دهید نه در درب. باکتری ها 
می توانند از طریق شکاف های پوسته وارد تخم ها شوند. هرگز تخم 
مرغ های شکسته نخرید. با این حال، اگر تخم مرغ ها در راه خانه از 
فروشگاه شکستند، آن ها را در ظرف تمیزی بشکنید، در آن را محکم 
بپوشانید، در یخچال نگهداری کنید و ظرف 2 روز استفاده کنید. 
اگر تخم مرغ ها در حین پخت سخت ترک بخورند، بی خطر هستند. 

به یاد داشته باشید که تمام تخم مرغ ها باید کاملا پخته شوند.
آیا رنگ پوسته روی مواد مغذی تخم مرغ تاثیر می گذارد؟

رنگ  مرغ  نژاد  بهداشت،  وزارت  تغذیه  بهبود  دفتر  اعلام  بنابر 
تخم های او را تعیین می کند. سطح مواد مغذی در تخم مرغ های 

پوسته سفید و قهوه ای تفاوت معنی داری ندارد.
جوجه های آراکونا در آمریکای جنوبی تخم هایی می گذارند که 
رنگ آنها از آبی متوسط تا سبز متوسط متغیر است. ادعاهای تغذیه 
مبنی بر اینکه تخم مرغ آراکونا حاوی کلسترول کمتری نسبت به 

سایر تخم مرغ ها است، ثابت نشده است.
چگونه از سلامت تخم مرغ ها مطمئن شویم؟

یک تخم مرغ زمانی می تواند در آب شناور شود که سلول هوای 
آن به اندازه کافی بزرگ شده باشد که آن را شناور نگه دارد. این بدان 
معنی است که تخم مرغ قدیمی است، اما ممکن است استفاده از 
آن کاملا بی خطر باشد. تخم مرغ را در یک کاسه بشکنید و قبل از 
تصمیم به استفاده یا دور انداختن آن، آن را از نظر ظاهری نامتعارف 
یا بدبو بودن بررسی کنید. تخم مرغ فاسد وقتی پوسته آن را بشکنید، 

چه در حالت خام و چه پخته، بوی نامطبوعی خواهد داشت.

گزارش محققان اسپانیایی؛

ورزش عصرگاهی بهترین روش کنترل 
قندخون است

یک مطالعه جدید نشان می دهد افرادی که سعی می کنند سطح قند خون 
خود را کنترل کنند، ممکن است با ورزش در عصر به بهترین نتیجه برسند.

به نظر می رسد تمرین بین ساعت 6 بعد از ظهر تا نیمه شب در کنترل سطح قند 
خون در طول روز بهترین فایده را دارد.

به گفته محققان، این به ویژه در مورد افرادی که دارای نوعی اختلال در تنظیم 
قند خون مرتبط با دیابت هستند، صادق است.

»جاناتان رویز«، محقق ارشد و استاد فعالیت بدنی و سلامت در دانشگاه گرانادا 
در اسپانیا، گفت: »نتایج نشان می دهد که پزشکان باید زمان بهینه روز را برای 
افزایش اثربخشی برنامه های ورزشی و فعالیت بدنی که تجویز می کنند، در نظر 

بگیرند.«
برای این مطالعه، محققان 186 بزرگسال دارای اضافه وزن و چاق را انتخاب 
از  استفاده  با  هفته  دو  مدت  به  را  آنها  خون  گلوکز  سطح  و  فعالیت  و  کردند 

دستگاه های پوشیدنی ردیابی کردند.
افراد بر اساس زمانی که بیش از 50 درصد از فعالیت بدنی متوسط تا شدید 
روزانه شأن را انجام می دادند دسته بندی شدند؛ »صبح« از 6 صبح تا ظهر، »بعد 

از ظهر« از ظهر تا 6 بعد از ظهر و "عصر" از ساعت 6 بعد از ظهر تا نیمه شب.
برخی از آنها در صورتی که هیچ بازه زمانی مشخصی برای انجام بیش از نیمی 
از تمرین روزانه شأن نداشتند، به عنوان "مختلط" دسته بندی شدند، و برخی 
دیگر در صورتی که ورزش متوسط تا شدید انجام نمی دادند، به عنوان "غیرفعال" 

مشخص شدند.
نتایج نشان می دهد افرادی که عصرها ورزش می کردند، به احتمال زیاد سطح 
کل قند خون پایین تری داشتند، به ویژه اگر در تنظیم گلوکز اختلالی داشتند. این 

الگو برای مردان و زنان یکسان بود.
از آنجایی که زمینه به سمت تجویز تمرینات فردی برای بیماری های مزمن 
مختلف پیش می رود، این مطالعه اکنون بینش های بیشتری را فراتر از اینکه به 
بیماران گفته شود »بیشتر حرکت کنند« ارائه می کند، اما در عوض هر چه بیشتر 
حرکت کنند و در صورت امکان، تحرک در عصر را در اولویت قرار دهند تنظیم 

گلوکز بهتر است.
 

تمرکز کردن در کار مسری است؟
نتایج تحقیق کنونی نشان داد که تمرکز کردن در کار مسری است. 

دانشمندان دریافتند، بودن در کنار افراد دیگری که سخت کار می کنند به طور 
خودکار به ما کمک می کند سخت تر کار کنیم.

آنان بر این باور هستند که علت مسری بودن تمرکز بر سخت کار کردن می تواند 
به دلیل وضعیت بدن و علائم غیرکلامی تلاش ذهنی اطرافیان باشد. تلاش با 
وضعیت بدنی پرتنش مرتبط است و اتخاذ چنین وضعیتی منجر به افزایش میزان 

تلاش می شود.
با این حال، با گسترش محدودیت ها، فرضیه های رادیکال تری نیز باید در نظر 
گرفته شوند، مانند این احتمال که تلاش افراد تحت تاثیر تفاوت رفتار شخص 

دیگری است که تلاش زیاد یا کم انجام می دهد.
در این پژوهش، افراد در زمان انجام یک سری وظایف پهلو به پهلو یکدیگر 
نشسته بودند. گاهی اوقات کار به طور ناگهانی برای افراد در کنار هم بسیار دشوار 
به نظر می رسید، اگرچه برای فرد دیگری دشوار نبود و تلاش ذهنی او مسری بود 

و به دیگران انتقال می یافت.
دانشمندان اظهار کردند: ما برای اولین بار نشان دادیم که تلاش ذهنی مسری 
است و کار کردن در کنار فرد پرتلاش، شما را نیز وادار می کند همین کار را انجام 

دهید.
آنان معتقدند این مورد واکنشی غیرارادی است و تمایل تقلید از مردم مانند 
خمیازه کشیدن، مالیدن صورت، یا تکان دادن پا و حالات چهره را نشان می دهد.
تمرکز تنها یکی از موارد مسری بین افراد است و سایر موارد شادی، اضطراب، 

گستاخی، خنده و ریسک پذیری هستند.

علت های دندان درد غیر از وجود حفره
هم  دیگری  عجیب  علت های  پوسیدگی،  یا  لثه  عفونت  بر  علاوه  دندان درد 
و  است  آزاردهنده  بسیار  باشد  که  مدلی  هر  دندان درد  باشد.  داشته  می تواند 
می تواند فعالیت های روزمره را مختل کند. در این مطلب به علت های احتمالی 

دندان درد می پردازیم که ربطی به پوسیدگی دندان ندارند.
به هرحال نمی توان از پوسیدگی دندان که از علت های اصلی و شایع ترین علت 
دندان درد است حرفی نزد. پوسیدگی حفره ای ریز در دندان است که ناشی از 
خرابی آن می باشد. وقتی اسیدهای مضر، لایهٔ سخت بیرونی دندان را از بین 
می برند )مینای دندان(، این شرایط فراهم می شود که حفره ای در دندان ایجاد 
شود. در ابتدا این حفره ممکن است هیچ علامتی نشان ندهد؛ اما به مرور، با 
بزرگ تر شدن حفره و نزدیک شدن به عصب های داخل دندان، درد و ناراحتی شروع 
می شود. حتی یک دندان درد خفیف هم باید جدی گرفته شود؛ چون همین حفره 
بسیار کوچک می تواند به سرعت بزرگ تر شده و یک مشکل دندانی جدی ایجاد 

کند.
زیاد ورزش می کنید

اما زیاد از حد  هرچند ورزش منظم برای سلامت جسم و روان عالی است؛ 
ورزش کردن هم می تواند باعث دندان درد شود! محققان دریافته اند ورزشکارانی 
که تمرینات استقامتی انجام می دادند در مقایسه با کسانی که ورزش نمی کردند، 
بیشتر در معرض خرابی دندان بودند. ازبین رفتن مینای دندان در اثر زیاد ماندن 
اسید روی دندان می تواند منجر به ایجاد حفره هایی روی دندان شود و علت 

طولانی ماندن اسید روی دندان، کمبود بزاق حین ورزش است.
بیماری  یا یک  از حمله قلبی  دندان درد می تواند یک علامت هشداردهنده 
جدی ریوی یا سرطان ریه نیز باشد. عصبی وجود دارد که از سروگردن به توراکس 
می رسد، یعنی جایی که قلب و ریه قرار دارند. درد ناشی از قلب و ریه ها ممکن است 

به صورت درد در فک احساس شوند و فرد فکر کند دندان درد دارد
افتادن ماده پُرکننده دندان

گاهی ممکن است فیلینگ یا ماده پُرکننده دندان در اثر فشار یا تکه شدن فیلینگ 
بیفتد. پوسیدگی در اطراف یا زیر فیلینگ نیز می تواند باعث خردشدن آن شود. 
برخی از افراد ممکن است حتی متوجه افتادن فیلینگ نشوند. یک ترک خوردگی 
در فیلینگ می تواند باعث شود خرده ای از غذا حین جویدن وارد قسمتی از دندان 

شود و حساسیت و ناراحتی ایجاد کند.
آبسه ای دارید

وقتی ذرات غذا بین دندان ها تجمع می کنند و شما همچنان به جویدن ادامه 
می دهید، این غذای گیر افتاده بیشتر در لثه فرومی رود. به مرورزمان، این ذراتی 
که برجامانده اند و باکتری های جمع شده دور آنها، دندان را تخریب کرده و زمینهٔ 
عفونت را فراهم می کنند. هر چه زودتر بتوانید یک آبسه را درمان کنید بهتر است. 

زیرا یک آبسهٔ درمان نشده می تواند منجر به بیماری لثه شود.

ترک خوردگی دندان
یک ترک خوردگی یا شکستگی در دندان می تواند باعث دندان درد شود. اغلب 
این اتفاق در اثر گاززدن چیزی سخت روی می دهد و حتی یک ترک خوردگی ریز 
می تواند هنگام جویدن، درد ایجاد کند. بسته به شدت این ترک خوردگی ممکن 

است نیاز به تاج یا ایمپلنت برای درمان این دندان آسیب دیده داشته باشید.
فشار دندان عقل

دندان عقلی که تلاش می کند در موقعیتی نامناسب از لثه سر درآورد بدون اینکه 
فضای کافی برای این کار داشته باشد باعث درد و ناراحتی زیادی می شود. وقتی 
دندان عقل بافت لثه را می شکافد، ریسک التهابی دردناک یا عفونت لثه را بالا 
می برد. دندان های به هم فشرده به سختی با مسواک و نخ دندان تمیز می شوند و 

زمینه را برای عفونت فراهم می کنند.
دندان قروچه

بیشتر دندان قروچه ها شب ها که در خواب هستید اتفاق می افتند و خیلی از افراد 
حتی نمی دانند که شب ها دندان قروچه می کنند. دندان قروچه می تواند با علائمی 

مانند سردرد، درد در عضلات صورت و گرفتگی فک همراه باشد. دندان قروچه 
می تواند موجب شکستگی دندان نیز بشود. حتی اگر شب ها دندان قروچه نکنید، 
ممکن است طی روز و در شرایط استرس و اضطراب، دندان ها را به هم بفشارید. 
تمام دندان ها  یا فشردن دندان ها معمولًا در  با دندان قروچه  دندان درد مرتبط 

احساس می شود یا حداقل در یک سمت از فک، نه فقط در یک دندان خاص.
تحلیل رفتن لثه ها

گاهی دندان درد یا حساس شدن دندان ها در اثر پس روی لثه ها اتفاق می افتد. 
تحلیل رفتن یا عقب رفتن بافت لثه باعث می شود مینای دندان در خط لثه ضعیف 
شده و دندان در معرض عواملی قرار بگیرد و حساس شود. این نوع درد طولانی 

نیست؛ اما هر با که غذای گرم یا سردی مصرف کنید سراغتان خواهد آمد.
عفونت سینوسی

به  مربوط  می تواند  بد  سرماخوردگی  یک  با  هم زمان  دندان درد  تجربهٔ 
سینوس هایتان باشد. کف سینوس دقیقاً بالای سقف دندان هاست و یک سینوس 
پُر می تواند باعث درد در بالای دندان ها در پشت چشم ها شود. یک راه سریع 
تشخیص اینکه سینوس ها عامل دندان درد هستند یا نه این است که دردی که 
دارید محدود به تنها یک دندان نیست. اگر سینوس های شما علت این درد و 
ناراحتی باشند، چندان دندان در این ناحیه باید حساس و دردناک شوند نه تنها 

یک دندان.
علت های نورولوژیکی

درد عصبی یا نورولوژیکی ناشی از یک بیماری یا تروما می تواند باعث دندان درد 
شود. همچنین بیماری های عصبی مانند فلج بل )Bell's palsy( می توانند موجب 

درد تیز و شدیدی در دندان ها شوند.
سردرد خوشه ای

نورولوژیکی محسوب می شوند شامل  سردردهای خوشه ای که یک اختلال 
سردردهای مکرر در یک طرف سر و معمولًا اطراف چشم ها هستند که می توانند 
باعث دندان درد نیز بشوند. هر چند این ارتباط دقیقاً شناخته شده نیست اما 
گفته می شود سردردهای خوشه ای معمولًا با آبریزی چشم و گرفتگی بینی یا 
تورم اطراف چشم همراه اند که می توانند 15 دقیقه تا چند ساعت طول بکشند. 

سردردهای خوشه ای اغلب می توانند هفته ها یا ماه ها نیز تکرار شوند.
B12 کمبود ویتامین

کمبود ویتامین B12 می تواند با دندان درد مرتبط باشد.
حمله قلبی و بیماری ریوی

بیماری  یا یک  از حمله قلبی  دندان درد می تواند یک علامت هشداردهنده 
جدی ریوی یا سرطان ریه نیز باشد. عصبی وجود دارد که از سروگردن به توراکس 
می رسد، یعنی جایی که قلب و ریه قرار دارند. درد ناشی از قلب و ریه ها ممکن است 

به صورت درد در فک احساس شوند و فرد فکر کند دندان درد دارد.

از  زمینه ای  بیماری های  و  نامناسب  غذایی  رژیم  استرس، 
عوامل شناخته شده ریزش مو به شمار می رود. 

کارشناسان می گویند کمبود ریزمغذی ها و رژیم های غذایی 
و ریزش آن   تارهای مو  نازک شدن  از دلایل شایع  نیز  ناسالم 

هستند.
از آنجا که مو ساختار ضروری برای بقا نیست، بدن استفاده از 

مواد مغذی برای رشد مو را در اولویت نمی گذارد.
هر فردی به طور طبیعی روزانه 50 تا 100 تار مو از دست 
می دهد. این تعداد معمولا قابل توجه نیست زیرا موهای جدید 
همزمان در حال رشد هستند. اما مشکل ریزش مو، زمانی به 
شکل غیرطبیعی و بیمارگونه بروز می کند که موهای جدید، 

جایگزین موهای ریخته نشوند.
ریزش مو معمولا به یک یا چند مورد از عوامل زیر مرتبط است:

* سابقه خانوادگی )وراثت(: شایع ترین علت ریزش مو یک 
عامل ارثی است که با افزایش سن اتفاق می افتد. این شرایط 
»ریزش موی آندروژنیک«، طاسی با الگوی مردانه و طاسی با 
الگوی زنانه نامیده می شود. معمولًا این نوع ریزش مو به تدریج و 

با الگوهای قابل پیش بینی رخ می دهد.
از  تغییرات هورمونی و شرایط پزشکی: شرایط مختلفی   *
جمله تغییرات هورمونی به دلیل بارداری، زایمان، یائسگی و 
مشکلات تیروئید می توانند باعث ریزش موی دائمی یا موقت 
شوند. »درماتوفیتوز« نیز یکی از بیماری های پزشکی است که 

منجر به ریزش مو می شود.
* داروها و مکمل ها: ریزش مو می تواند یکی از عوارض جانبیِ 
مصرف برخی داروها باشد مانند داروهایی که برای سرطان، 
آرتریت، افسردگی، مشکلات قلبی، نقرس و فشار خون بالا 

استفاده می شوند.
* پرتودرمانی به سر: ممکن است موها مثل قبل رشد نکنند.

* یک اتفاق بسیار استرس زا: بسیاری از افراد چندین ماه پس 
از یک شوک فیزیکی یا احساسی، نازک شدن کلی مو را تجربه 

می کنند. این نوع ریزش مو موقتی است.
* مدل مو و درمان: آرایش بیش از حد مو یا مدل مویی که 
موهای شما را سفت می بندد یا می کِشد نیز می تواند باعث 

نوعی ریزش مو به نام »آلوپسی کششی« شود.

برای  به طور عمومی  »آلوپسی« اصطلاح پزشکی است که 
ریزش مو به کار می رود.

این ریزش مو می تواند ناشی از نوعی بیماری سیستم ایمنی 
بدن باشد که در آن، سیستم ایمنی به بدن شخص حمله می کند 

و در این نوع، فولیکول های مو را مورد حمله قرار می دهد.
این بیماری می تواند موی سراسر بدن را تحت تأثیر قرار دهد. 

بعضی از انواع آلوپسی موقت و بعضی دائمی هستند.
در ماه فوریه امسال دارویی به نام »ریتلسیتینیب« که به نام 
»لیتفولو« هم شناخته می شود، توسط سازمان سلامت ملی 
انگلیس تأیید و برای عده ای از بیماران مورد استفاده قرار گرفت.
کلینیک  مدیر  و  متخصص  پزشک  کالاوالا«،  »مانجو  دکتر 
پوست و مو در بیمارستان »کاردیف« می گوید: این خبر بسیار 

خوبی است.
او می گوید که شاهد موجی از تقاضا برای این دارو از طرف 
کسانی که دچار ریزش مو هستند، بوده است اما لیست انتظار 
دریافت آن، بعد از دوران همه گیری کرونا، نزدیک به دو سال 

است.

او می گوید: لیست انتظار ما الان تا 42 هفته طول می کشد. 
هم زمان می دانیم که نمی توانیم بیماران را این قدر منتظر نگه 

داریم.
برای  دیجیتال  تصاویر  از  استفاده  حال  در  ما  می گوید:  او 
تشخیص بیماری های پوست و مو )تله درماتولوژی( هستیم 
تا پزشکان عمومی بتوانند بیماران را همراه با این عکس های 
دیجیتال به متخصص معرفی کنند و در نهایت درمان متناسب با 

نوع ریزش مو تجویز شود.

چه زمانی ریزش مو غیرطبیعی است؟
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مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم خبرداد:

برخورداری تمام روستاهای بالای
 ۲۰ خانوار از اینترنت پرسرعت 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم با اشاره به بخشی از اقدامات دولت 
سیزدهم، گفت: با توسعه زیرساخت های لازم هم اینک تمامی روستاهای بالای 20 

خانوار قمی از اینترنت پرسرعت برخوردارند. 
جواد غلامپور در گفت وگویی افزود: یکی از اقدامات ماندگار دولت سیزدهم در قم، 
توسعه زیرساخت های اینترنت همراه به همراه پوشش استان به فناوری فیبر نوری 
بود. وی با اشاره به توسعه شبکه فیبر نوری در قم، گفت: این پروژه در هفت شهر 
این استان در مدت 180 روز و با سرمایه گذاری 600 میلیارد تومان اجرا شد، این 
طرح 435 هزار خانوار را پوشش می دهد. طبق آخرین برآوردها، جمعیت استان 
قم یک میلیون و 435 هزار نفر است. جمعیت شهری یک میلیون و 375 هزار نفر 
معادل 95.8 درصد و جمعیت روستایی نیز 60 هزار نفر معادل 4.2 درصد جمعیت 
کل استان است. یک میلیون و 387 هزار و 700 نفر از جمعیت کل استان ساکن 
شهرستان قم و 27 هزار و 600 نفر ساکن شهرستان جعفرآباد و 19 هزار و 700 نفر 
نیز ساکن شهرستان کهک هستند. مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم در ادامه 
اضافه کرد: همچنین در راستای توسعه زیرساخت های ارتباطات در استان طی 
سال های گذشته 283 میلیارد ریال برای 23 طرح پرداخت شده است. وی برخی از 
موفقیت های قم در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات را موردتوجه قرار داد و افزود: 
این استان رتبه نخست کشور در پاسخگویی به درخواست ها با میانگین 9 روز در 
پنجره واحد دولت را به دست آورده است. مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم 
خاطرنشان کرد: همچنین طی سه سال گذشته 50 ایستگاه نسل پنجم تلفن همراه 
در استان قم راه اندازی شده است. غلامپور عنوان کرد: هم اینک سه شهرداری در 
سطح استان قم به همراه تمامی دستگاه های تابع وزارت علوم به پنجره ملی خدمات 

هوشمند دولت متصل شده اند.
امکان واگذاری اراضی ملی و دولتی در قم توسط پنجره واحد زمین

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم همچنین از فراهم شدن امکان ارائه 
خدمت »صدور مجوز واگذاری اراضی ملی و دولتی« در سراسر کشور از طریق سامانه 
پنجره واحد مدیریت زمین خبر داد. غلامپور گفت: هم اکنون سامانه پنجره واحد 
زمین به درگاه ملی مجوزها متصل شده است و متقاضیان با مراجعه به درگاه ملی 
مجوزها به نشانی mojavez.ir و انتخاب خدمت مورد نظر، پس از طی مراحل اولیه 
در درگاه ملی مجوزها، به منظور تکمیل اطلاعات فرایند واگذاری به سامانه پنجره 
واحد زمین هدایت می شوند. مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم در پایان 
افزود: سامانه زمین به عنوان یکی از 23 پروژه اولویت دار دولت الکترونیک و باهدف 
پیشگیری از زمین خواری و تسهیل ارائه خدمات حوزه زمین راه اندازی گردید. این 
سامانه شامل سه بخش درگاه الکترونیکی ارتباطی متقاضیان خدمات حوزه زمین، 
برنامه کاربردی تبادل استعلامات و مجوزهای حوزه زمین و زیرسامانه پایش اراضی 

کشور با استفاده از تصاویر ماهواره ای است.
 

مدیرکل دیوان محاسبات قم مطرح کرد؛

حمایت و تسهیلگری دیوان محاسبات
 در اجرای پروژه مترو 

مدیرکل دیوان محاسبات استان قم گفت: اداره دیوان محاسبات استان در راستای 
تسهیلگری امور مورد رئیس کل دیوان محاسبات در خدمت دستگاه های اجرایی 

بوده است و تلاش در تسهیلگری دارد.
حامد اصلانی در حاشیه آیین برگزاری گام دوم افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات 
اجرایی 198 پروژه شهری در سال 1403 و مراسم کلنگ زنی آغاز عملیات اجرایی 
بخش پایانی تونل مترو قم در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: نظارت و بر امور 
دیوان  ذاتی  وظایف  از  می شود  مصرف  دستگاه ها  در  که  بودجه هایی  و  اجرایی 
محاسبات است.  وی افزود: در ابتدا به منظور تأمین واگن های مترو به صورت قرضی 
از مترو مشهد اقداماتی انجام و در سال جاری 2500 میلیارد تومان اوراق مشارکت 

خزانه مورد تأیید دیوان محاسبات قرار گرفت که در حال عملیاتی شدن است.
 مدیرکل دیوان محاسبات استان قم تصریح کرد: با سفر دور دوم رئیس جمهور 
شهید به شهر قم این پروژه مجدد مورد پیگیری قرار گرفت و پس از بررسی های لازم 

مصوب شد تا امور مربوط به خط مترو و تهیه واگن با سرعت بیشتری انجام شود.  
اصلانی خاطرنشان کرد: اعتبارات خوب برای ادامه این پروژه پیش بینی شده 
و اداره دیوان محاسبات نیز در راستای تسهیلگری امور با تأیید رئیس کل دیوان 
محاسبات با همین نگرش در خدمت دستگاه های اجرایی است.  وی با اشاره به 
نظارت مستمر بر پروژه قطار شهری قم اضافه کرد: امور نظارتی و حسابرسی این 
پروژه در حال انجام است و امیدواریم به زودی شاهد افتتاح خط اول متروی قم باشیم.

 
مدیر منطقه هشت شهرداری قم مطرح کرد؛

اجرای طرح مناسب سازی ایستگاه های 
اتوبوس در پردیسان

ایستگاه های  مناسب سازی  طرح  اجرای  از  قم  شهرداری  هشت  منطقه  مدیر 
اتوبوس در سال جاری خبر داد و گفت: احداث ایستگاه های سبز در پردیسان به 25 

ایستگاه اتوبوس می رسد.
علیرضا مظفری با اشاره به اهمیت ویژه حمل ونقل عمومی در توسعه شهری و 
کاهش بار ترافیکی معابر و آلاینده ها در سطح شهر اظهار داشت: سرمایه گذاری در 
زمینه حمل ونقل عمومی هزینه نیست بلکه نوعی سرمایه گذاری محسوب می شود 
و اگر کیفیت خدمات دهی در این حوزه افزایش پیدا کند، شهروندان برای استفاده 
هرچه بیشتر از آن ترغیب خواهند شد که در نهایت به نفع شهر و شهروندان خواهد 
بود. وی در ادامه به اقدامات منطقه هشت شهرداری قم در راستای توسعه کمی و 
کیفی خدمات دهی در این حوزه پرداخت و ابراز کرد: در 3 ماهه نخست سال جاری 
اتوبوس در سطح منطقه اجرا شده است که شامل  مناسب سازی ایستگاه های 
احداث ایستگاه های سبز، تابلو گذاری، نصب نیمکت و رنگ آمیزی بوده و اجرای 

این موارد کماکان تا پایان سال ادامه خواهد داشت.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم با بیان اینکه  92ایستگاه اتوبوس در سطح منطقه 
وجود دارد افزود: مناسب سازی در تمامی این ایستگاه ها انجام شده که شامل تابلو 
گذاری و تعبیه نیمکت نشیمن برای مسافران است و همچنین 15ایستگاه سبز 
احداث شده است که تعداد این ایستگاه ها تا چند ماه آینده به 25 ایستگاه می رسد.

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم :

جوان ترین ناوگان حمل و نقل کشور
 برای قمی هاست

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم گفت :جوان ترین و سالم ترین ناوگان 
حمل و نقل کشور با عمر سه سال و نیم به قم اختصاص دارد.

مهدی نیک گفت: ناوگان حمل و نقل اتوبوس رانی قم با اختلافی نزدیک به 4 ساله از 
استان دوم کشور، جوان ترین ناوگان حمل و نقل کشور را داراست. وی افزود: در 3 سال 
اخیر تا کنون به تدریج 210 اتوبوس برای خدمت رسانی به زائران و مجاورین حضرت 
معصومه)س( خریداری شده که تمام آن ها استانداردهای لازم جهانی را دارا هستند. 
نیک با اشاره به نوسازی 100 دستگاه اتوبوس نیز تصریح کرد: تمامی اتوبوس های قم 
هر شب پس از پایان کار روزانه چک می شوند. وی با تاکید بر این که تمامی دستگاه ها 
دارای دوربین »ABL« و »GPS« هستند تاکید کرد: اتوبوس ها مرتب از طریق 2ماهواره 
چک می شوند. مدیرعامل اتوبوس رانی قم تصریح کرد: رفتار تمامی رانندگان، نوع 
پوشش و نظم آن ها توسط اپراتور دوربین ها به صورت پیوسته و مرتب نظارت شده و 
در صورت مشاهده هرگونه تخلف دچار کسر از کارانه یا حقوق خود می شوند. نیک با 
تاکید بر این که به هیچ عنوان اتوبوس خراب یا با کوچک ترین مشکلی در ناوگان حمل 
و نقل شهری نداریم توضیح داد: سلامت اتوبوس ها هر 3ماه  یکبار چک شده و نهایتا تا 
6 ماه یکبار دستگاه ها معاینه فنی خود را به روز می کنند. وی با تاکید بر این که تمامی 
اتوبوس ها در داخل سازمان اتوبوس رانی تعمیر می شوند؛ گفت: این امر نیز به صورت 

پایلوت در شهر قم اجرا شده و ابتکار سازمان اتوبوس رانی قم است.

معاون فرهنگی سپاه استان قم:

بازسازی واقعه غدیر در ۵ نقطه قم اجرا می شود
معاون فرهنگی سپاه استان قم بیان کرد: امسال برای اولین بار در 5 نقطه از استان 

قم بازسازی واقعه غدیر اجرا می شود.
هادی بادینلو در نشست خبری ستاد بازسازی واقعه غدیر قرارگاه مردمی اربعین 
ضمن گرامیداشت یاد شهدای خدمت، اظهار کرد: استان قم بنیانگذار بازسازی واقعه 

غدیر در کشور است و برای اولین بار این اتفاق در سال 1389 رقم خورد.
وی ادامه داد: ما شاهد این هستیم هر اتفاق فرهنگی خوبی که بخواهد در کشور رقم 
بخورد باید قم آغاز کننده آن باشد همانطور که بر اساس بیانات رهبر معظم انقلاب قم 
شهر قیام است اقامه، هر آنچاه ما در مورد آن قیام می کنیم در کل کشور اقامه می شود.
معاون فرهنگی سپاه استان قم با بیان اینکه امسال برای اولین بار در 5 نقطه از استان 
قم بازسازی واقعه غدیر انجام می شود، عنوان کرد: از شب عید غدیر به مدت 4 شب 
40 ایستگاه در سطح شهر خواهیم داشت که همزمان با چهلم شهدای خدمت است.

بادینلو یادآور شد: بازسازی واقعه غدیر 31 خرداد در منطقه 2، بلوار بنی فضل، اول 
تیر در منطقه 6، بلوار شهید طهرانی مقدم، 2 تیر در منطقه پنج، شهر قائم، 3 تیر در 

منطقه یک، بلوار 15 خرداد و 4تیر در منطقه هشت، پردیسان اجرا خواهد شد.
وی تاکید کرد: امیدواریم این اقدامات باعث ایجاد موج شادی و عشق مردم شود و 

شاهد باشیم مردم با این شور در صحنه انتخابات مشارکت حداکثری داشته باشند.
در ادامه حجت الاسلام یاسین حسین آبادی دبیر ستاد هماهنگی دهه امامت و 
ولایت ضمن تشکر از اصحاب رسانه برای انعکاس مراسمات و شعائر دینی، بیان کرد: 
غدیر روز بسیار بزرگی است که در روایات به آن تاکید شده  است و مناسک متعددی 

برای این روز وجود دارد.
وی اضافه کرد: امروز 11 هزار کاروان شادپیمایی در سراسر کشور برگزار می شود که 
همه این ها شروع اش از کاروان شادی بود که به همت مردم قم رقم خورد و این اتفاق با 

حضور آیت الله مکارم سرعت و قدرت پیدا کرد.
حسین آبادی افزود: برنامه های متعددی از جمله جشن های غدیر در بوستای های 
شهر قم با تمرکز حاشیه شهر، ازدواج سادات، آزادسازی زندانی ها، تکریم خانواده 
سادات شهید، برگزاری محافل شعر، مسابقات ویژه کودکان و نوجوانان، جشن هایی 
با محوریت مساجد بزرگ در 10 نقطه از شهر قم، بازسازی واقعه غدیر در 5 نقطه شهر، 
اطعام های غدیر در موکب های حرم حضرت معصومه)س( و مسجد جمکران در این 

ایام در نظر گرفته شده است.
وی یادآور شد: در سلفچگان، جعفریه، قنوات و کهک برنامه های متنوعی همچون 
جشن، ایستگاه صلواتی، جشن تکلیف دختران اجتماعات سادات، موکب های اطعام، 

شادپیمایی، کاروان خودرویی، تکریم سادات تدارک دیده شده است.
حسین آبادی با بیان اینکه عمده برنامه ها بر اساس شعار ایمان به غدیر، امید به ظهور 
تدارک دیده شده است، گفت: کارگاه های آموزشی، تریبون آزاد با موضوع انتخابات، 

نمایشگاه کنار گذری در رابطه با انتخابات نیز برنامه ریزی شده است.
دبیر ستاد هماهنگی دهه امامت و ولایت ادامه داد: دو برنامه شاخص در استان 
بازسازی واقعه غدیر و دیگری کاروان شادی غدیر تا ظهور از بلوار پیامبر اعظم)ص( به 

سمت مسجد جمکران است.
حسین آبادی تاکید کرد: عصر روز غدیر اجتماع بزرگ دختران رأی اولی در صحن 
بانوان و دختران خواهیم داشت؛ همچنین یادواره  با حضور  امام مهدی جمکران 

شهدای سادات و دیدار با خانواده شهدا از سایر برنامه ها در دهه ولایت است.
 

با حضور آقامیری در محل این پروژه مطرح شد؛

ضرب الاجل استاندار برای اتمام
 پل ورجان تا ۱۲ تیرماه

استاندار قم در محل پروژه پل ورجان و در جمع برخی مسئولان استانی گفت: این 
پروژه می بایست تا 12 تیرماه افتتاح و مورد استفاده قرار گیرد.

دکتر سیدمحمد آقامیری ظهرروز پنجشنبه در حاشیه بازدید از پروژه عمرانی پُل 
ورجان در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد:  ساخت پل ورجان یکی از مطالباتی بوده 

که در سال های اخیر توسط مردم مکررا مطرح شده است.
وی افزود: به دلیل آماده نبودن این پل، ساکنین و مسافرانی که قصد رفت و آمد به 
شهرستان و روستاهای تابع کهک را دارند باید هر بار مسیری اضافی طی کنند که این 
موضوع هم مخاطرات بسیاری را در پیش دارد و از سویی باعث افزایش مصرف سوخت 

و طی مسیری اضافه  می شود.
دستور  داشتم  پروژه  این  از  که  بازدیدی  در  فروردین ماه  در  گفت:  قم  استاندار 
بهره برداری از این پروژه تا ابتدای تیرماه سال جاری را به دستگاه های متولی صادر 
کردم. وی افزود: کیفیت و مسائل فنی برای ما در اولویت است اما از طرفی دیگر زمان 

را هم نمی خواهیم از دست بدهیم.
دکتر آقامیری تاکید کرد: امروز مجددا در محل این پروژه حضور یافتیم و مصوب 
کردیم پل ورجان با اخذ تاییدیه های فنی و مسائل مربوطه حداکثر تا 12 تیرماه مورد 

بهره برداری قرار گیرد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: تکمیل پروژه های عمرانی نیمه کاره از اولویت ها و 
برنامه های مهم شهید رییسی بود که ظرف این مدت توانست آن ها را ساماندهی کند 
ما نیز در استان قم تلاش کرده ایم در راستای سیاست های شهید جمهور پروژه ها را به 

بهره برداری برسانیم تا کام مردم را شیرین تر کنیم.
 

فرمانده انتظامی استان قم تاکید کرد:

برخورد قاطع با مخلان 
امنیت بوستان های شهری 

فرمانده انتظامی استان قم از برخورد قاطع نیروی انتظامی با اخلال کنندگان در 
آرامش خانواده های قمی در بوستان های شهری خبر داد.

انتظامی در  ویژه  پاسگاه  افتتاح  سردار محمدرضا میرحیدری در حاشیه مراسم 
بوستان  علوی قم در خصوص افتتاح این ایستگاه اظهار کرد: در نظام مقدس جمهوری 
اسلامی آرامش مردم، آسایش مردم و رفاه مردم در اولویت همه دستگاه ها است تا 

شرایطی ایجاد شود که مردم عزیز در کمال آرامش زندگی خود را دنبال کنند.
 وی ادامه داد: شهرداری با این هدف، تفرجگاهی با بهترین شرایط را در منطقه 
بوستان علوی فراهم کرده است که هم مورد استقبال شهروندان شهر مقدس قم و هم 
شهرهای اطراف قرار می گیرد و حتی زائران داخلی و بین المللی که وارد می شوند از این 
مکان استفاده می کنند.  فرمانده انتظامی استان قم با تأکید بر اینکه امنیت اولویتی 
است که باید مورد توجه قرار گیرد، ادامه داد: در جلساتی که راجع امنیت بوستان ها 
با شهرداری قم داشتیم مقرر شد تا فضایی برای نیروهای انتظامی فراهم شود تا امور 
مرتبط به طور دقیق پیگیری شود.  میرحیدری با اشاره به اینکه امید است تا بتوان 
با مزاحمت هایی که برای شهروندان و خانواده ها به خصوص در ایام تعطیل و ساعات 
پایانی شب امکان وقوع داشت مقابله کرد، گفت: با توجه به تعامل خوبی که میان 
دستگاه های امنیتی، بسیجیان، عوامل انتظامی و حوزه قضائی وجود دارد، مطمئناً 
استقرار عوامل انتظامی در این بوستان موجب استقبال بیشتر خانواده ها خواهد شد.

 وی افزود: با ایجاد این ایستگاه و حضور ثابت عوامل انتظامی در این منطقه، هم در 
ارتباط با پایش محیطی و هم استقرار عوامل انتظامی تحولی رخ خواهد داد و به امید 

خداوند امنیت پارکینگ های معابر ورودی و خروجی مهیا می شود.
 فرمانده انتظامی استان قم عنوان کرد: به خانواده ها و جوانانی که اینجا می آیند 
توصیه می شود حرمت خانواده ها و شهروندان را حفظ کنند، هر اقدامی که موجب 

رنجش خاطر شهروندان شود با واکنش و برخورد پلیس روبه رو می شود.
 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:

خرید تضمینی بیش از ۱۶ هزار تُن گندم
 از کشاورزان قمی

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: در جریان خرید تضمینی گندم 
از کشاورزان استان تا پایان خردادماه، بیش از 16 هزار تُن محصول از گندمکاران 

خریداری شد.
سعید محمدی پیرامون این موضوع بیان داشت: در همین رابطه 16 هزار و 75 تُن 
گندم کشاورزان استان در قالب یک هزار و 951 محموله در 2 مرکز سیلوی ملکی شهید 
نخعی و همچنین مرکز خرید شرکت تعاونی جعفرآباد قم به صورت تضمینی خریداری 
شد. وی افزود: تمامی محموله های گندم  وارد شده به مراکز خرید استان با درنظر 
گرفتن استانداردهای کیفی مورد نظر بررسی می شوند و در محیط نگهداری نیز همه 
شرایط برای حفظ کیفیت گندم ها فراهم است و در این خصوص ارزیابی های لازم به 

صورت مستمر توسط کارشناسان گروه کنترل کیفیت صورت می گیرد.

کمبود فضای آموزشی در برخی از مدارس قم  سبب تکمیل ظرفیت و عدم ثبت نام 
دانش آموزان در مدرسه نزدیک به محل زندگیشان شده و چالشی برای والدین و مدارس 

شده است.
کمبود فضای آموزشی در قم و بی توجهی به این حوزه تبدیل به یک چالش شده که اگر 

چاره ای نشود بر جدیت آن افزوده خواهد شد.
ایام امتحانات به پایان رسیده و بسیاری از خانواده ها به دنبال ثبت نام فرزندانشان در 
پایه تحصیلی بالاتر هستند. با توجه به اینکه هرچه مدرسه به محل زندگی نزدیکتر باشد 
هزینه های حمل و نقل کمتر و به نفع دانش آموزان است، والدین تلاش می کنند که 
محصل خود را در نزدیکترین آموزشگاه ثبت نام کنند، اما در برخی مدارس قم شرایط 
متفاوت است و معضل کمبود فضای آموزشی سبب عدم ثبت نام دانش آموزان در مدرسه 

نزدیک به محل زندگیشان شده است.
با توجه به گلایه والدین از این مشکل، به دبستان خاتم الانبیاء)ص( واقع در خیابان 

شهیدان فاطمی آمدیم تا پیگیر این موضوع باشیم.
ظرفیت ثبت نام تکمیل است!

 پدر یکی از دانش آموزان که همراه با مدارک ثبت نام به این مدرسه آمده، به خبرنگار 
تسنیم گفت: ساکن کوچه 21 صفایی هستیم، امروز برای ثبت نام پسرم که پایه دوم است 

به این مدرسه آمدیم اما می گویند ظرفیت ثبت نام تکمیل شده است .
وی با بیان اینکه سند خانه و مدارکی که اثبات می کند منزلمان در نزدیکی این مدرسه 
است را همراه خود آوردم، اظهار داشت: سال گذشته فرزندم در مدرسه غیر انتفاعی درس 
می خواند اما امسال هزینه آن را ندارم و میخواهم در همین مدرسه که نزدیک منزلمان 
است ثبت نام کنم . این شهروند قمی افزود: شعار نزدیک ترین مدرسه به خانه است و هیچ 
دانش آموزی نباید روی زمین بماند، پس وقتی در منطقه ما مدرسه وجود دارد برای چه 

هزینه سرویس بدهیم و به مکانی دورتر برویم.
مدیر مدرسه خاتم الانبیاء)ص( قم در پاسخ به این مشکل گفت: ظرفیت نام نویسی در 
پایه دوم نداریم. پارسال 35 دانش آموزان کلاس اول داشتیم که همه آنها برای پایه دوم 

هم ثبت نام کردند.
جمعیت بالای 32 نفر در کلاسهای درسی

شاپوری افزود: جمعیت کلاسها بیش از حد ظرفیت است، به طوری که کلاس ششم 
39 دانش آموز دارد و بقیه پایه ها نیز در هر کلاس حداقل 32 نفر هستند. دانش آموزان 

مازاد بر ظرفیت را به ستاد ثبت نام منتقل می کنیم و اگر جا نباشد آنها را در مدارس دورتر 
ثبت نام می کنند.

مسئول انجمن اولیا مدرسه خاتم الانبیاء)ص( قم نیز در گفت وگو با تسنیم با تأکید بر 
اینکه تکلیف ثبت نام دانش آموزانی که در اطراف مدرسه هستند باید روشن شود، تصریح 
کرد: مسئولان باید برای افزایش سرانه آموزشی مدرسه و رفع دغدغه خانواده ها اقدام 

جدی کنند.
آموزش و پرورش به افزایش فضای آموزشی توجه کند

دانایی با بیان اینکه امروز مخاطب ما فقط شهرداری نیست، اظهار داشت: بلکه مدیرکل 
آموزش و پرورش هم است که باید به حداقل خواسته دانش آموزان که افزایش سرانه 

فضای آموزشی است توجه کنند. 
وی با اشاره به اینکه پیشنهادات شهرداری درباره موقوفات اجرایی نمی شود، گفت: 

چون زمین وقفی است باید بر اساس موقوفه خودش عمل شود. 
اجتهادی نیز در به خبرنگار تسنیم گفت: طبق ماده 101 قانون شهرداری ها، شهرداری 
سهم معابر و سهم عمومی را از زمین هایی که تفکیک می شود را دریافت می کند و طبق 
همان این اجازه را دارد که با حفظ تعهداتی در اختیار همان مالک قرار دهد، اما مشکل 
اساسی این است که پس از مدتی ماده واحده می شود و در کل موضوع پاک  شده و 

مشکل باقی می ماند.
مدیرکل نوسازی مدارس استان قم با تأکید بر اینکه داخل شهر با شدت با کمبود فضای 
آموزشی مواجه هستیم، عنوان کرد: در بخش اعتبارات هم دچار مشکل هستیم که هزینه 
ساخت نداریم، اما در صورتی که هم که خیرین به این بخش کمک کنند با کمبود زمین 

و فضا مواجه هستیم.
اجتهادی افزود: در خصوص تملک زمین های در اختیار مدیریت شهری و شهرداری 
یک  دیون  قالب  در  یا  کند  خریداری  و  تهیه  را  مالی  منابع  پرورش  و  آموزش  یا  باید 

تفاهمنامه ای نوشته بین آموزش  و  پرورش و شهرداری نوشته شود.
هر دانش آموز نیازمند 8 متر فضای آموزشی است

فراهانی، مسئول حقوقی اداره آموزش و پرورش ناحیه یک قم نیز در این باره تصریح 
کرد: استاندارد فضای آموزشی بر اساس سند تحول به ازای هر دانش آموز باید 8 متر مربع 
فضا باشد که اگر بخواهیم به استاندارد کشوری برسیم، برای 300 دانش آموز باید 2هزار 

و 400 متر فضا داشته باشیم.
وی با بیان اینکه به طور استاندارد باید در هر کلاس 22 دانش آموز حضور داشته باشند، 
گفت: متأسفانه به خاطر مشکلاتی که وجود دارد جمعیت بسیاری از کلاس ها بیش از 

30 نفر است.
سرگردانی خانواده ها برای ثبت نام دانش آموزان 

مدیر مدرسه خاتم الانبیاء)ص( قم در گفت وگو ب تسنیم با بیان اینکه اگر شهرداری 
کمک کند و 300 متر زمین مجاور مدرسه به این مجموعه اضافه شود بسیاری از مشکلات 
ما حل می شود، اظهار داشت: با الحاق این زمین می توانیم حداقل 4 کلاس درسی 

جدید اضافه کنیم  و فضای حیاط آموزشگاه را هم گسترش دهیم.
شهردار منطقه هفت قم نیز برای اقدامات افزایش فضای این مدرسه قول مساعدت داد 

و گفت باید بین آموزش و پرورش و شهرداری مذاکراتی انجام شود.
با توجه به اینکه افزایش تعداد دانش آموزان در کلاس های درسی به صورت بیش از 
حد ظرفیت سبب کاهش کیفیت آموزش و نارضایتی دانش آموزان و خانواده ها می شود. 
بنابراین ضروری است که مسئولان استانی هرچه سریعتر برای حل مشکل سرانه فضای 

آموزشی اقدام  کنند.

سرگردانی خانواده ها برای ثبت نام دانش آموزان ،

قم، گرفتار چالش کمبود فضای آموزشی

الله  آیت  با حضور  آنژیوگرافی  تی  اولین دستگاه سی 
اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور به چرخه درمان استان 

قم اضافه شد.
الله  آیت  حضور  با  مراسمی  ،در  گزارش  این  براساس 
الاسلام  حجت  کشور،  علمیه  حوزه های  مدیر  اعرافی 
والمسلمین علی عباسی رئیس جامعه المصطفی العالمیه 
و مسئولان استانی نخستین دستگاه سی تی آنژیوگرافی 
استان در بیمارستان حضرت ولی عصر )عج( قم راه اندازی 
شد. آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور 
هم در این مراسم با اشاره به ارتباط پیوسته و کهن اسلام 
و ایران با علم و دانش و پزشکی گفت: از افتخارات ایران 
از دیرباز تاکنون حرکت به سمت فتح قله های علم و دانش 
به ویژه علم پزشکی است. مدیر حوزه های علمیه کشور با 
تاکید براینکه نباید به دستاوردهای پزشکی در کشور قانع 
بود و اکتفا کرد، افزود: ایران باید همواره پرچمدار مرزهای 

علم و فناوری و در حوزه دانش پزشکی پیشتاز باشد.
نایب رئیس مجلس خبرگان رهبری با اشاره به ارتباط 

حوزه های علمیه با نظام سلامت از گذشته تاکنون افزود 
علما و خیرین در حوزه علمیه همواره به موضوع سلامت 
و بهداشت و درمان توجه داشتند و در این زمینه خدمات 

ارزشمند و ماندگاری انجام دادند.
دکتر مهدی مصری، رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم هم 
در این مراسم، گفت: دستگاه سی تی آنژیوگرافی به منظور 
توسعه و تکمیل تجهیزات بیمارستانی و ارائه خدمات به 
بیماران و از طریق هیئت امنای صرفه جویی ارزی وزارت 
ارائه  خدمات  تمامی  که  است  خریداری شده  بهداشت 
شده به بیماران را با تعرفه دولتی انجام خواهد داد. رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی قم ادامه داد: این دستگاه یکی از 
بروزترین دستگاه های سی تی آنژیوگرافی در سطح کشور 
است که به روش غیر تهاجمی می تواند برای تصویربرداری 

از عروق شریانی و وریدی بدن بیماران استفاده شود.
مراکز  در  آن  و نصب  درمانی  نوین  تجهزات  وی خرید 
درمانی را از اقدامات ویژه دولت سیزدهم در حوزه بهداشت 
استفاده  آن  خدمات  از  امروز  مردم  که  برشمرد  درمان  و 

می کنند. مصری، افزایش سرانه تخت های بیمارستانی در 
استان را در راستای ارائه خدمات مطلوب درمانی ضروری 
عنوان کرد و گفت: تا رسیدن به حد مطلوب 750 تخت 

بیمارستانی دیگر در قم نیاز داریم.
گفتنی است، دستگاه سی تی آنژیوگرافی قم، دومین 
دستگاه مدل خود با تکنولوژی بالا در ایران است که با راه 

اندازی آن، مشکل بسیاری از بیماران رفع خواهد شد.
این دستگاه به عنوان یک دستگاه آنژیوگرافی غیرتهاجی 
به شمار می رود که می تواند در راستای رفع انسداد رگ و 

عروق تمامی اندام های بدن، اقدام کند.
سرعت عمل در ارائه خدمات به بیماران از ویژگی های 
بارز دستگاه سی تی آنژیوگرافی به شمار می رود که کل 
فرایند آماده سازی بیمار و ارائه خدمات در 15 دقیقه انجام 

خواهد شد.
این دستگاه از محل اعتبارات هیئت امنا صرفه جویی 
ارزی خریداری شده است که تمامی خدمات ارائه شده به 

بیماران را با تعرفه دولتی انجام خواهد داد.

با حضور آیت الله اعرافی صورت گرفت:

افتتاح نخستین دستگاه سی تی آنژیوگرافی در قم

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان 
اینکه تعرفه مصرف زیرالگو، یک دهم قیمت آب تمام 
شده است، گفت: کاهش 30 درصدی مصرف آب در 
اشتراک های پرمصرف، منجر به کاهش تا سه برابری در 

قبض آب می شود.
از  پیش  سخنرانی  در  زاده  نظر  مهدی  مهندس 
آمار در  این  اینکه  بیان  با  قم  نماز جمعه  خطبه های 
استان قم نیز نسبت به متوسط کشور بهتر است، گفت: 
حدود 96 درصد جمعیت روستایی و تقریباً 100 درصد 
بهداشتی  و  سالم  آب  از  قم  استان  شهری  جمعیت 
بهره مند هستند. نظر زاده با اشاره به بارندگی های اخیر، 
ضمن تأکید بر ضرورت کاهش مصارف ضروری و پرهیز 
از مصارف غیرضروری آب اظهار داشت: خوشبختانه 

به  آب  نوبت بندی  و  آب  قم قطعی  استان  در  امسال 
دلیل کمبود نخواهیم داشت. وی کاهش ورودی آب 
از سدکوچری به استان و تأمین آب مورد نیاز از منابع 
زیرزمینی در ابتدای سال جاری را مورد توجه قرار داد 
و گفت: همین امر باعث افزایش شوری آب در ابتدای 
سال و نارضایتی هایی در بین شهروندان شد که از اینکه 
به دلیل محدودیت ها نتوانستیم خدماتی که شایسته 
مردم بود ارائه کنیم عذرخواهی می کنیم. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان قم یادآور شد: در حال 
حاضر با افزایش ورودی استان از سدکوچری، آب با 
کیفیت تری در شبکه آبرسانی توزیع می شود و مشکلی 
نخواهیم داشت. وی با اشاره به مشکلات تأمین آب در 
تعداد محدودی از روستاهای استان به دلیل محدودیت 

منابع خاطرنشان کرد: کمبود آب این روستاها را به 
وسیله تانکر تأمین می کنیم و اقداماتی هم در دست 
بهتری  آب  توزیع  بتوانیم  امیدواریم  که  داریم  اجرا 
داشته باشیم. نظر زاده تأکید کرد: با همکاری شوراها 
و دهیاری ها در روستاها به منظور شناسایی انشعابات 
غیرمجاز و جلوگیری از آبیاری باغچه ها به وسیله آب 
شرب می توانیم آب بهتر و مناسب تری را تحویل مردم 
انجام شده  اقدامات  به  اشاره  با  ادامه  در  دهیم. وی 
در هفته صرفه جویی در مصرف آب به منظور افزایش 
بهره وری از این مایع حیاتی اظهار داشت: صرفه جویی 
و استفاده درست از آب ضمن اینکه کمک بزرگی در 
تأمین آب کافی برای استان خواهد کرد، تاثیرزیادی در 

کاهش هزینه های سبد خانوار دارد.

مدیرعامل آبفای قم تاکید کرد:
کاهش چشم گیر هزینه قبض آب با صرفه جویی

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم گفت: برای تکمیل فاز دوم خط نخست مترو 
سالانه 3000 میلیارد تومان از سوی شهرداری و دولت طبق زمان بندی نیاز است.

محمدرضا انگشت باف در آیین برگزاری گام دوم افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات 
اجرایی 198 پروژه شهری در سال 1403 و آغاز عملیات اجرایی قطعه پایانی تونل خط 
یک مترو قم در مجاورت مسجد مقدس جمکران، اظهار کرد: پروژه خط یک متروی 
قم سال 90 به پیمانکاری قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء با هدف اتصال مناطق کمتر 

توسعه یافته شهرک کامکار به حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران آغاز شد.
منوریل،  با  مترو  پروژه  همزمان  شروع  همچون  مسائلی  دلیل  به  افزود:  وی   
تحریم های ظالمانه و محدودیت های شدید منابع مالی در دولت و شهرداری، تا پایان 
سال 95 پیشرفت فیزیکی پروژه 15 درصد بود. در این دوره بخش هایی از ایستگاه 
ولیعصر)عج(، ایستگاه بقیه الله و حفاری 10 کیلومتر تونل مکانیزه و 2 و نیم کیلومتر 
تونل سنتی انجام شد.   مدیرعامل سازمان قطار شهری قم خاطرنشان کرد: از سال 
96 به بعد با هدف گذاری که توسط شورای عالی فنی کشور انجام شد، پروژه در دو 
فاز که فاز نخست محدوده حدفاصل ابتدای جاده جعفریه به میدان مطهری به طول 
شش کیلومتر با دو ایستگاه مسافری و چهار ایستگاه عبوری و فاز دوم حدفاصل میدان 
مطهری تا مسجد مقدس جمکران به طول 9 کیلومتر با سه ایستگاه مسافری و پنج 
ایستگاه عبوری، تعریف شد.  انگشت باف با بیان اینکه در فاز نخست اقدامات مهمی 
انجام شد که شامل استفاده از توان داخلی، بومی سازی بعضی تجهیزات، خرید 
تجهیزات پله برقی و آسانسور تا سال 99 بوده است، اضافه کرد: با این وجود بالغ بر 200 
میلیارد تومان کاهش هزینه در پروژه مترو انجام شد.  وی ادامه داد: پایان سال گذشته و 
با توجه به تکمیل ایستگاه های مطهری و ایستگاه کشاورز و برق دار شدن پروژه از محل 
برق بالادستی 230 کیلوولت جاده سراجه، درصورتی که واگن های قم توسط وزارت 

کشور تأمین می شد، آمادگی مسافرگیری وجود داشت.
 مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با تأکید بر اینکه با توجه به پیشرفت فیزیکی 
مناسب فاز نخست از اواسط سال 1402 برنامه ریزی لازم برای اجرای امور مرتبط با 

فاز دوم پروژه در دستور کار سازمان قطار شهری قرار گرفت، اذعان کرد: قرارداد سه 
ایستگاه مسافری نکویی، ولیعصر و ایستگاه مسجد جمکران که قطعه پایانی تونل کنار 
مسجد کلنگ زنی شده است، بسته شد و امید است تا ظرف زمان بندی ممکن پروژه 
تمام شود.  انگشت باف تصریح کرد: برنامه ریزی لازم برای اجرای فاز دوم پروژه مترو 
ازجمله تکمیل 100 درصدی سه ایستگاه مسافری، پنج ایستگاه عبوری، 9 کیلومتر 
روسازی و زیرسازی، انعقاد قرارداد طراحی، تأمین سامانه سیگنالینگ و اجرای دو 
کیلومتر تونل سنتی انجام شده است.  وی عنوان کرد: با بازطراحی که سال گذشته 
توسط مشاور ذی صلاح مجموعه رهساز اتفاق افتاد، علاوه بر سبک سازی احجام و 
کاهش تملکات موردنیاز، تاکنون بالغ بر 300 میلیارد تومان به نفع پروژه کاهش هزینه 
شد و با تأمین اعتبار سالانه 3000 میلیارد تومان از سوی شهرداری و دولت طبق 

زمان بندی انجام شده است و اتصال حرم مطهر به جمکران روی می دهد.
 مدیرعامل سازمان قطار شهری قم درباره تأمین واگن های مترو قم گفت: با توجه به 
انعقاد قرارداد 50 دستگاه واگن مترو به ارزش 67 میلیون یورو توسط وزارت کشور در 
آینده نگرانی بابت تأمین واگن وجود ندارد و در جلسه ای که بیستم اردیبهشت سال 
جاری به ریاست حضرت آیت الله شهید رئیسی انجام شد و وی به صورت ویژه بر حل 

مشکل تأمین واگن های متروی قم تأکید داشت.
 انگشت باف تصریح کرد: با تدابیر و انجام مطالعات انجام شده، آینده ریلی شهر قم به 
گونه ای برنامه ریزی شد تا با حفظ یکپارچگی خطوط مترو و دسترسی به تمام مناطق 
شهری، هر سه خط ریلی مصوب ازجمله خطوط یک و دو مترو و پروژه منوریل در 

ایستگاه شهید مطهری تبادل مسافر داشته باشد.
 وی افزود: در پروژه متروی قم 409 هزار مترمکعب بتن ریزی معادل 62 هزار دستگاه 
ماشین حمل بتن، دو میلیون 200 هزار مترمکعب حفاری و خاک برداری معادل 275 
هزار دستگاه کامیون حمل خاک، 31 هزار تن آرماتوربندی، بیش از 420 هزار مترمربع 
تملک و بیش از 300 کیلومتر خرید و نصب کابل های فشارقوی و متوسط اتفاق افتاده 

که روی هم حدود 10 هزار میلیارد تومان تا امروز در این پروژه ملی هزینه شده است.

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم:

فاز دوم مترو سالانه 3۰۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد
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فعال بازار طلا با بیان اینکه کاهش قیمت سکه به دلیل توزیع 
آن توسط بانک مرکزی است، افزود: با توجه به اینکه در 2 الی 
سه هفته گذشته شاهد ثبات قیمت طلا در بازار بودیم، در هفته 

آتی نیز این ثبات ادامه پیدا می کند.
محمد کشتی آرای در خصوص وضعیت بازار طلا در هفته 
پایانی خرداد ماه گفت: در هفته ای که گذشت قیمت جهانی 
طلا نوسانی را تجربه کرد که در برخی روزها کاهشی و در برخی 
روزها افزایشی بود. در طول هفته قیمت جهانی طلا با 10 دلار 
کاهش همراه بود؛ اما امروز -جمعه- با کمی افزایش به 2 هزار 
و 348 دلار رسیده که نسبت به هفته گذشته 12 دلار افزایش 

قیمت را تجربه کرد.
وی در گفت وگو با ایرنا افزود: کاهش قیمت ارز باعث شد در 
طول هفته گذشته، قیمت سکه با کاهش همراه باشد. با توجه به افزایش تقاضا در بازار به دلیل ایام محرم و توزیع سکه 

توسط بانک مرکزی، بین عرضه و تقاضا تعادل برقرار شد و حباب سکه کاهش یافت.
این فعال بازار طلا با تاکید براینکه قیمت طلا با توجه به نوسانات قیمت جهانی و ثابت ماندن قیمت ارز، تغییر چندانی 
نداشته است، خاطرنشان کرد: قیمت سکه طرح قدیم در هفته ای که گذشته و در آخرین معاملات با 400 هزار تومان 
کاهش قیمتی به نرخ قیمت 36 میلیون و 500 هزار تومان، سکه طرح جدید با 300 هزار تومان کاهش هفتگی 39 
میلیون و 850 هزار تومان، نیم سکه با 350 هزار تومان کاهش هفتگی 22 میلیون و 500 هزار تومان، ربع سکه با 400 
هزار تومان کاهش هفتگی 14 میلیون و 500 هزار تومان و سکه های گرمی بدون تغییر 6 میلیون و 900 هزار تومان قیمت 
خوردند. کشتی آرای افزود: هر گرم طلای آب شده با توجه به نواسانات قیمت انس و ثابت ماندن قیمت ارز، 14 میلیون 
و 570 هزار تومان به فروش رسید و هر گرم 18 عیار بدون تغییر فاحش در طول هفته به نرخ 3 میلیون و 363 هزار تومان 

داد و ستد شد.
این فعال بازار طلا با تاکید بر اینکه کاهش قیمت سکه به دلیل توزیع سکه توسط بانک مرکزی اتفاق افتاد، تصریح کرد: 

حباب سکه در آخرین معاملات هفته با کاهش 500 هزار تومانی به 6 میلیون و 900 هزار تومان رسید.
وی درباره وضعیت قیمت طلا در هفته پیش رو افزود: با توجه به اینکه در 2 الی سه هفته گذشته شاهد ثبات قیمت طلا 

در بازار بودیم، در هفته نیز این ثبات ادامه پیدا کند.

فرماندار شهرستان جعفرآباد با اشاره به اقدامات دولت سیزدهم در 
حل مشکلات مسکن این شهرستان ، گفت: با موافقت دولت 200 

هکتار زمین جهت ساخت مسکن به جعفرآباد الحاق شده است.
ذبیح اله عبداللهی افزود: حریم رودخانه، قنات و معارضین این 
اراضی برطرف شده و هم اینک پذیرش متقاضیان طرح نهضت ملی 

مسکن در این اراضی در حال انجام است.
وی با تاکید بر حل مشکل زمین در جعفرآباد، اضافه کرد: با تامین 
این اراضی، متقاضیان بومی این شهرستان از قم به این شهرستان 
به صورت  جعفرآباد  در  مسکونی  واحدهای  شد؛  خواهند  منتقل 

ویلایی حیاط دار احداث خواهد شد.
هم اینک یک هزار و 150 واحد مسکونی نهضت ملی مسکن در 
این شهرستان درحال ساخت است. وی با اشاره به مشکل کم آبی 

روستاهای پایین دست جعفرآباد، ابراز کرد: مجتمع کنونی آبرسانی این شهرستان 33 روستا را پوشش می دهد که با احداث 
خط دوم انتقال آب به طول 13 کیلومتر با اعتباری افزون بر 200 میلیارد تومان، مشکل کم آبی روستاهای این شهرستان برطرف 
خواهد شد. عبداللهی خاطرنشان کرد: همچنین مجوز صدور یک چاه جدید از منطقه علی آباد نیز جهت تامین آب روستاهای 
جعفرآباد در دست پیگیری است. فرماندار شهرستان جعفرآباد با اشاره به وجود ظرفیت های بالای گردشگری و طبیعی، اظهار 
کرد: به دلیل عدم وجود زیرساخت های لازم در پذیرایی و ماندگاری گردشگران، امکان معرفی و حضور گردشگران در این منطقه 
به کندی پیش می رود.  وی با اشاره به روند استقرار ادارات دولتی در شهرستان جعفرآباد، گفت: طی سه سال گذشته و از زمان 
شهرستان شدن شهر جعفرآباد 17 اداره و دستگاه دولتی به این شهرستان اضافه شده اند و استقرار سایر ادارات نیز در دست 
پیگیری است. وی خاطرنشان کرد: مشکل اصلی شهرستان های تازه تاسیس، عدم اختیارات لازم آنها در صدور مجوزات است 

و همچنان راهی جز مراجعه به ادارات کل در سطح استان نیست.
عبداللهی با اشاره به برگزاری چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در هشتم تیرماه سال جاری، گفت: برای 
نخستین بار شهرستان جعفرآباد از حوزه فرعی در این انتخابات به حوزه اصلی ارتقاء یافته و 22 شعبه جهت برگزاری این رویداد 

پیش بینی شده است.
وی عنوان کرد: جهت تغییر نام شهرستان جعفرآباد و شهر جعفریه به یک نام مشترک، پیشنهادهای لازم به هیات دولت جهت 

تصویب در هیات وزیران ارائه شده است.

پیش بینی یک فعال بازار درباره قیمت طلا در هفته پیش رو:

 الان طلا و سکه بخریم یا نخریم؟
فرماندار شهرستان جعفرآباد خبرداد:

الحاق۲۰۰هکتارزمین به جعفر آباد جهت احداث مسکن

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :

تامین مسکن شاغلین واحدهای صنعتی
 با جدیت دنبال می شود

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: تامین مسکن شاغلین 
واحدهای تولیدی در موقعیت مناسب از مهم ترین دغدغه های بخش صنعت 

استان است و ما آن را با جدیت دنبال می کنیم. 
به گزارش ندای قم، وحید آشتیانی در گفت وگویی تاکید کرد: با همکاری 
تولیدکنندگان و صنعتگران استان، به تلاش برای حل این مشکل ادامه می دهیم و 

امیدواریم این اقدام کمک شایانی به توسعه صنعت و اشتغال در قم باشد. 
وی افزود: مسکن شاغلین واحدهای صنعتی، یکی از موضوعات مهم و حیاتی 
در توسعه صنعت و اقتصاد هر کشور است. حضور و تامین مسکن مناسب برای 
کارگران و کارکنان در نزدیکی واحدهای صنعتی، علاوه بر افزایش رضایت و قدرت 

تولید، به افزایش کارایی و بهبود شرایط کاری منجر می شود. 
وی خاطر نشان ساخت: ارائه راهکارهای مناسب و اجرای اقدامات جدی در 
این زمینه، می تواند به بهبود شرایط کاری، افزایش تولید و توسعه صنعتی کشور 

کمک شایانی نماید. 
آشتیانی گفت:  همکاری بین دولت، صنعت و نهادهای مربوطه برای پیگیری و 
اجرای برنامه های مناسب در زمینه تامین مسکن کارکنان واحدهای صنعتی بسیار 

اهمیت دارد. 
وی بیان داشت: با فراهم کردن مسکن در نزدیکی واحدهای صنعتی، هزینه های 

ترابری کاهش می یابد و این امر موجب کاهش هزینه های نهایی تولید می شود. 
وی با اشاره به عوامل افزایش رضایت و حضور کارگران در شهرک های صنعتی، 
افزود: توجه به تأثیر مسکن مناسب برای کارکنان بر احساس امنیت، راحتی و 
آرامش فردی آنها است. این امر منجر به افزایش رضایت، حضور و فعالیت مفید 

کارکنان در محل کار می شود. 
آشتیانی گفت: موضوع مسکن کارگران در جریان حضور استاندار و مدیران 
استان طی هفته جاری در شهرک صنعتی شکوهیه نیز مطرح و قرار شد موضوع 
توسط شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی، این مطالبه استانی پیگیری و 

اجرا شود.
وی افزود: به دنبال این گفت وگوها، انتظار می رود که با انجام تحقیقات و مشاوره 
با صنایع مختلف، راهکارهای مناسبی برای تامین مسکن شاغلین واحدهای 
صنعتی در استان قم ارائه شود و این اقدام به بهبود شرایط کاری و افزایش تولید 

در این منطقه منجر گردد.

استاندار قم :

حمایت از فعالان اقتصادی از اولویت های 
مدیریت استان قم است

استاندار قم بر لزوم حمایت همه جانبه مسئولان و مدیران دستگاه های اجرایی 
برای حمایت هر چه بیشتر از فعالان اقتصادی و ریل گذاری در مسیر رونق، توسعه 

و پیشرفت فعالیت های تولیدکنندگان تاکید کرد.
سیدمحمدآقامیری در جلسه شورای گفت وگوی دولت با بخش خصوصی، 
سرعت بخشیدن به پروژه های عمرانی استان به خصوص ساخت بدون وقفه 
مسکن ملی و همچنین حمایت از تولیدکنندگان در بخش های مختلف را از 
اولویت های استان برشمرد و گفت: در مسیر خدمت به سرمایه گذاران، تولید 

کنندگان و فعالان اقتصادی از هیچ حمایتی دریغ نمی کنیم.
وی افزود: همانطور که در ساخت مسکن ملی دارای رتبه و عملکرد خوب در 
میان استان های دیگر هستیم، باید در حوزه تسهیل و رفع موانع تولید کنندگان و 
افزایش مشارکت سرمایه گذاری بخش خصوصی به رتبه و جایگاه مطلوبی دست 

پیدا کنیم.
محمد ایرانی، رئیس اتاق بازرگانی قم، دبیر این جلسه گفت: تقسیط مالیات بر 
ارزش افزوده واحد های تولیدی و رفع موانع در سامانه تامین اجتماعی برای ثبت 

درخواست کارت بازرگانی به تصویب اعضای شورای رسید.
همچنین در این جلسه اتصال شهرک صنعتی شکوهیه از طریق راه آهن به 
شهرک پردیسان و ساخت واحدهای مسکونی در کنار شهرک های صنعتی مورد 

بحث و بررسی قرار گرفت.
 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبرداد:

تحویل  ۱۸۶ میلیون مترمکعب گاز طبیعی 
 CNG به جایگاه های

مدیرعامل شرکت گاز استان قم از تحویل 186 میلیون مترمکعب گاز طبیعی به 
جایگاه های CNG استان طی سال 1402 خبر داد.

مرتضی خوش لهجه در گفت وگویی در خصوص تحویل بیش از 186 میلیون 
مترمکعب گاز طبیعی به جایگاه های CNG قم اظهار کرد: از آنجایی که CNG از 
گاز طبیعی تشکیل شده است؛ پس از احتراق به سرعت با هوا ترکیب می شود و به 
همین خاطر نسبت به بنزین و سایر فراورده های نفتی، آلاینده های سمی کمتری 
 CNG را تولید می شود. مدیر عامل شرکت گاز استان قم بیان کرد: افزون بر این
دارای احتراقی بهینه و تمیز است که این امر موجب افزایش طول عمر خودرو شده 

و کاهش تعمیرات موتور خودرو را در پی دارد.
وی با اشاره به فعالیت 42 جایگاه عرضه CNG در استان قم، عنوان کرد: به 
 CNG منظور خدمت رسانی به مردم عزیز استان قم، فعالیت تمامی جایگاه های
استان به صورت شبانه روزی است.خوش لهجه در پایان گفت: سال گذشته 186 

میلیون مترمکعب گاز طبیعی به جایگاه های CNG استان تحویل داده شد.

واکنش یک کارشناس بازار سرمایه به وعده های اقتصادی کاندیداها؛

بورس در دولت بعد به چه رنگی در می آید؟ 

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: این یک نقطه ضعف است که رییس دولت، قبل 
از انتخابات حرف هایی بزند که بعد از انتخابات در برابر عمل انجام شده ای قرار بگیرد 
که نیاز باشد بودجه اش را سالانه 20 درصد به خاطر پرداخت حقوق ها افزایش دهد. 
با این شرایط ما دوباره وارد همان سیکل باطل می شویم که مجددا این صحبت ها 

جامه عمل نخواهد دید.
6 روز دیگر که بگذرد، چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری برگزار می شود 
و یکی از 6 کاندیدا، در نهایت راهی پاستور خواهد شد. در این روزها وعده های 
مختلفی از سوی کاندیداها در حوزه های مختلف اقتصاد شنیدیم و به خصوص 
صحبت هایی درباره شرایط بورس شد؛ آن هم در برهه ای که ایام خوشی در بازار 

سرمایه مشاهده نمی شود.
اما آنچه که در میان این وعده ها اهمیت دارد، از نگاه کارشناسان این است که 

شاید ظاهر وعده ها زیبا باشد، اما مهم این است که تا چه حد امکان تحقق دارد.

دیدگاه  به  واکنش  در  در گفت وگویی  بازار سرمایه  کارشناس  آقابزرگی،  فردین 
کاندیداها در حوزه بازار سرمایه گفت: درباره مباحثی که کاندیداها مطرح کردند 

و مناظراتی که دیدیم، در دو بخش فکر می کنم می توانیم مسایل را تحلیل کنیم.
وی افزود: یک بخشی، ظاهر صحبت ها است که انواع و اقسام صحبت ها را شاهد 
بودیم و به نوعی وعده هایی داده می شود؛ برای مثال ما بلافاصله نقدینگی را کنترل 
می کنیم، تورم را پایین می آوریم، سطح معیشت مردم را بهبود می دهیم و وضعیت 

بورس را مجددا احیا می کنیم.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان این که این وعده ها را ما هم اکنون به صورت 
ظاهری شاهد هستیم، تصریح کرد: اما روی دیگر سکه این است که ببینیم چه 
عوامل کلیدی باعث احیای وضعیت اقتصادی و نیز احیای روابط بین الملل می شود 
که در نهایت یک ضریب فزاینده ای در بهبود وضعیت اقتصاد ایجاد خواهد کرد و 

می توانیم با تمام دنیا ارتباط برقرار کنیم و تحریم ها نیز رفع شود.

آقابزرگی یادآور شد: این نکات و مسایل برون مرزی و رفع تحریم ها به زعم مسوولان 
چه در گذشته و چه در حال حاضر در حداقل است.

بخش خصوصی در اولویت قرار گیرد
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه گفت:موضوع دیگری که من دیدم فقط یکی 
از کاندیداها درباره آن صحبت کرد و نقطه قوت را در همین جا می بینم، اشاره ایشان 
به مشارکت بخش خصوصی، تکریم بخش خصوصی و دعوت از دولت است که در 

کنار دولت بتوانند توانمندی های خودشان را به اجرا در بیاورند.
وی تصریح کرد: ما این موضوع را باید به عنوان یک نقشه راهبردی و استراتژیک در 
دستور کار قرار دهیم و وجاهت قانونی هم دارد؛ آن هم با توجه به اصل 44 قانون 
اساسی مبنی بر کوچک سازی دولت، واگذاری امور اقتصادی به بخش خصوصی 

و ایفای نقش نظارت.
آقابزرگی متذکر شد: شهید رییسی هم قبل از انتخابات این نکته را بارها مطرح 
کرده بود که ما به عنوان دولت باید کنار باشیم و بخش خصوصی بیاید به ما ایده دهد 

و بر همان اساس سیاست گذاری کنیم.
وعده هایی که داده می شود، باید عمل شود

این کارشناس اقتصادی همچنین گفت: موضوع بعدی، تمکین و تکلیف دولت به 
اجرای اصل 44 قانون اساسی است که متاسفانه در دو سه دهه گذشته به طور مرتب 

به تعویق افتاده و به انجام نرسیده است.
آقابزرگی افزود: این یک نقطه ضعف است که رییس دولت، قبل از انتخابات 
حرف هایی بزند که بعد از انتخابات در برابر عمل انجام شده ای قرار بگیرد که نیاز 
باشد بودجه اش را سالانه 20 درصد به خاطر پرداخت حقوق ها افزایش دهد. با این 
شرایط ما دوباره وارد همان سیکل باطل می شویم که مجددا این صحبت ها جامه 
عمل نخواهد دید. وی تصریح کرد: این، به یکی از ایرادات و انتقاداتی تبدیل خواهد 
شد. شاید به شکل و ظاهر منطقی به نظر برسد که صحبت شده باشد، اما در نهایت 

اجرا نمی شود.
این کارشناس بازار سرمایه عنوان کرد: بر این اساس من فکر می کنم در مورد 
بورس هم اگر با دقت بیشتری نگاه کنیم، نکات کلیدی این است که ما بتوانیم 

اصلاحات اساسی در موضوعیت حکمرانی دولت در بازار سرمایه انجام دهیم.
آقابزرگی تاکید کرد: به زعم من در این زمینه باید انقلابی صورت بگیرد و تحول 
چشم گیری داشته باشیم. کاهش دخالت های دولت چه در مقام قانون گذاری 
و چه در مقام اجرایی در حوزه اقتصاد، قیمت گذاری دستوری، تعیین نرخ بهره، 
دستکاری قیمت ارز، تعیین قیمت ارز، انتشار اوراق به واسطه کمبود نقدینگی و 

کسری بودجه، جزو نکاتی است که در دستور کار قرار گیرد.
وی خاطرنشان کرد: یعنی در عین حال که وعده داده می شود، به آن ها هم عمل 
شود. یعنی وعده ها در بازار سرمایه و بورس ما در عین ارزندگی که در حال حاضر 
دارد، نمود پیدا کند و بهبود وضعیت را روی حرکت قیمت و شاخص بتوانیم ببینیم.

بلافاصله پس از رونمایی زاکانی از طرح اختصاص یارانه 
طلا، اقتصاددانان واکنش نشان دادند. 

وعده عجیب زاکانی درباره اختصاص یارانه طلا، صدای 
اقتصاددانان را در آورد؛ به طوری که بلافاصله پس از رونمایی 
او از وعده پرداخت اعتبار 20 گرم طلا در سال به هر نفر، 
اغلب اقتصاددان در محاسباتی، عنوان کردند که او عدد 

نمی شناسید.
انتخابات  چهاردهمین  کاندیدای  زاکانی،  علی رضا 
ریاست جمهوری در مناظره پنج شنبه 31 خردادماه اعلام 
کرد: یک یارانه طلایی تنظیم کردیم که ما به ازای مصرف 
انجام  تولید،  نه  و  خانوار  بخش  در  کشور  خانوار  انرژی 

می شود.
وی گفت: بنزین، گاز و برق را در نظر بگیرید؛ به هر خانواده 
سه نفره معادل اعتبار 20 گرم طلا در سال یارانه داده می 
شود. یک خانوار پنج نفره 110 میلیون در سال یارانه دارد و 
اعتباری به میزان طلا به آنها داده می شود که مصون از تورم 
است. در این زمینه اسباب صرفه جویی فراهم می.شود و به 
میزان انتقال از سوخت های فسیلیِ بنزین به سمت سوخت 

های پاک می روند و سودشان بیشتر می شود.
براساس وعده او، با این روش، برای همه عشایر و همه ملت 
ثروت ایجاد می شود. به میزان صرفه جویی، سود می.کنند و 
در برق هم که صرفه.جویی می شود و در خدمت تولید قرار 
می.گیرد. لازم نیست برق کارخانه را قطع کنیم و به تولید 
آسیب بزنیم یارانه انرژی بخش تولید سرجای خود است و 

فقط ناظر به سه قلم بنزین، گاز و برق خانوار هستیم.
زاکانی تاکید کرد: با این کار کل مردم ثروتمتمند می شوند 
و پاسخ بعدی ناظر به موضوع پرسش بعدی یعنی فقر مطلق 
ریشه.کن می شود. 100 درصد مردم بهره مند می شوند. اگر 
کسی هم علاقه داشت که بیشتر مصرف کند، ایراد ندارد. 
از کسی که کمتر مصرف کند بگیرد و تنظیمگرش تولید 
است. عدالت در کشور جاری و ساری می شود. به ویژه زنان 

و دختران و کسانی که در خانه محوریت اساسی دارند.
می توان سالی 20 گرم طلا به هر خانوار داد؟

بلافاصله پس از رونمایی او از طرح اختصاص یارانه طلا، 
اقتصاددانان واکنش نشان دادند. محمدصادق الحسینی، 
اقتصاددان در یادداشتی در فضای مجازی نوشت: زاکانی 
واقعا عدد نمی فهمد. می گوید 20 گرم طلا به هر خانوار! ما 
26 میلیون خانوار داریم، 20 گرم طلا به هر کدام یعنی 520 
تن طلا در سال! می دانید تولید طلای ایران چقدر است؟ 

کلا 10 تن در سال!
فاجعه است این وعده!

الحسینی در یادداشتی دیگر نیز نوشت: زاکانی دوباره از 
یارانه طلا گفت. معادل 20 گرم طلا در سال برای هر فرد 
به ازای بنزین، گاز و برق! قبلا هم گفته ام که اعتبار طلا 

بی معناست. خود طلا قیمتش به دلار نوسان دارد و اصلا 
نمی تواند معیار پرداخت یارانه ریالی باشد.

وی تاکید کرد: فاجعه است این وعده!
مرحوم ترکان درست گفت

بهنام صمدی، کارشناس بازار سرمایه نیز در یادداشتی در 
فضای مجازی تاکید کرد: زاکانی می خواهد به خانوار 3 نفره 
20 گرم طلا بدهد یعنی می خواهد به 28 میلیون خانوار 20 

گرم طلا بدهد که می شود سالی 533 تن.
وی یادآور شد: جالب است بدانید کل تولید طلای ایران 
سالی 8 تن است! مرحوم ترکان درست گفت این جماعت 

عدد نمی فهمند.
تفاوت دلارزدایی و آزادسازی را هم نمی فهمند

زاکانی  اقتصادی هم نوشت:  تحلیلگر  سعید مشکات، 

دوباره حرف زد؛
1- تقسیم 500 تن طلا در سال بین خانواده ها

2- آزادسازی قیمت انرژی برای اعطای یارانه
می خواست  قبل  روز  دو  فرد  همین  کرد:  عنوان  وی 
دلارزدایی کند! جدای از این که این فرد فهم پایه ریاضیات 
را هم  آزادسازی  و  تفاوت دلارزدایی  ندارد،  در حد سیکل 

نمی فهمد.
آخرش نفهمدیم زاکانی می خواهد دلارزدایی کند یا 

طلاپاشی؟
علی سعدوندی، اقتصاددان هم نوشت: آخرش نفهمدیم 

زاکانی می خواهد دلارزدایی کند یا طلاپاشی؟
هنوز هیچی نشده، طلا را گرمی 2 میلیون تومان گران تر 

با ما حساب می کند
سیامک قاسمی، اقتصاددان هم در توییتر نوشت: زاکانی 
می گوید 110 میلیون تومان یارانه طلایی معادل 20 گرم 
طلا به هر خانواده می دهد. این هنوز هیچی نشده، طلا 

را داره گرمی 2 میلیون تومان گران تر با ما حساب می کند!
طلا  گرم   20 الان  تا  کرد:  عنوان  دیگر  توئیتی  در  او 
شده،  رایگان  بیمه ها  می دهند،  قرمز  گوشت  می دهند، 
تا آخر مناظره  برای همه مجانی شده.  بیماری ها  درمان 

ایشالا حقوق مون هم میارن دم در می دهند!
تنها راه پرداخت طلای مجانی  همستر است

غلامرضا تاجگردون در واکنش به وعده علیرضا زاکانی 
کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری درباره یارانه طلا در 
طلای  پرداخت  راه  نوشت:  تنها  ایکس  اجتماعی  شبکه 

مجانی  همستر است.
وی عنوان کرد: اگر بخواهندبه همه این قدر طلا بدهند 
١٧٦٠٠٠٠ همت اعتبار لازم دارند و اگر روزی یک میلیون 
بشکه نفت صادر و همه را طلا وارد کنند و بخواهند به مردم 
بدهند، فقط. ١٠٩٥٠٠٠ همت پول دارند. مابقی را همستر 

تامین می کنه و بقیه کارها هم تعطیل.

واکنش تند اقتصاددانان به طرح زاکانی برای اختصاص یارانه طلا:

واقعا می توان در سال ۲۰ گرم طلا به هر خانوار داد؟
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شمارش معکوس برای سقوط نماینده فوتسال قم  ؛

اوضاع وخیم فوتسال قم و سکوت 
معنی دار مسئولین

ایمان / یادداشت /جعفر عابدی رسانه های قم به داد فوتسال قم برسید. ازفردا 
دست از تیترهای کلیشه ای بردارید و این مساله فوتسال را بامن بعنوان پیشکسوت 

قلم در عرصه ورزش فریاد بزنید.
استاندار خود را کنارکشید ،شورای شهر با کمک 3میلیاردی پرونده فوتسال را 
بست.مدیر کل ورزش وجوانان قدمی بر نمی دارد.م.ف.بعنوان معاون ،مدیر کل 
ورزش و جوانان با حالت مسخره ونیشخند به علی مسعودی می گوید بایست اینجا 

برم برات پول بیارم بعد با قهقه مستانه محل را ترک می کند.
رئیس هیات فوتبال در سفرکربلاست نمیداند که کربلا همین جاست.ورودی 
مسابقات پرداخت نشده.3میلیارد کمک شورای شهر به حساب هیات فوتبال واریز 
نشده.نه مالکیت تیمنه مدیر عامل ..نه بازیکن ونه...هیچی مشخص نیست.وروز 
دوشنبه هم آخرین مهلت ارسال اسامی بازیکنان و غیره.دیگه خودتان قضاوت کنید 

آیا تیم در آستانه حذف نیست.؟
کدام مسئول با وجدانی باید جواب هزاران نفر طرفدار فوتسال را بدهد.ند سال 
باد بجنگیم...هزینه کنیم تا دوباره یک تیم در. لیگ برتر داشته باشیم.تورا به خدا 

قسم به داد تیم برسید.

هیات فوتبال قم مسئولیت را نپذیرفت؛

بلاتکلیفی محض نماینده قم 
در لیگ برتر فوتسال

در فاصله تنها یک روز تا پایان مهلت نقل و انتقالاتی تابستانی نماینده قم در لیگ 
برتر فوتسال بلاتکلیفی محض بسر می برد.

به گزارش ایمان ،در حالیکه پنجره نقل و انتقالات تابستانی لیگ برتر فوتسال 
باشگاه های کشور سوم تیر بسته می شود، نماینده قم در این رقابت ها، همچنان در 

بلاتکلیفی محض قرار دارد.
این در حالی است که پس از کناره گیری آناصنعت، حامی مالی این تیم در فصل 

گذشته، هنوز تکلیف مالکیت نماینده فوتسال قم مشخص نشده است.
در این بین شورای اسلامی شهر قم در جلسه روز یکشنبه هفته جاری با کمک 3 

میلیارد تومانی به این تیم لیگ موافقت کرد.
پیش از این قرار بود نماینده قم با نام هیات فوتبال قم در فصل پیشروی لیگ برتر 
فوتسال حضور یابد که هیأت فوتبال تاکنون از قبول مسئولیت این تیم سرباز زده 

است.
تیم فوتسال قم در فصل گذشته رقابت های لیگ برتر فوتسال در جایگاه ششم 
جدول چهارده تیمی لیگ برتر ایستاد و براساس قرعه کشی در هفته نخست فصل 

جدید میزبان فولاد زرند ایرانیان خواهد بود.

کاپیتان مایه فخر قمی ها؛
 حسن زاده ستاره الهام بخش فوتسال ایران 

مراسم تجلیل از برترین های فوتسال ایران در سال 1402 با حضور وزیر ورزش و 
جوانان در هتل المپیک تهران برگزار شد.

براساس این گزارش ، مراسم برترین های فوتسال ایران در فصل 1402-1403 با 
حضور کیومرث هاشمی وزیر ورزش و جوانان و مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال 

در هتل المپیک تهران برگزار شد.
در این مراسم علی اصغر حسن زاده کاپیتان قمی فوتسال ایران، تندیس ستاره 

الهام بخش را به خود اختصاص داد.
همچنین باشگاه آنا صنعت پاسارگاد قم به عنوان برترین باشگاه، در رده های پایه  

انتخاب شد.
در فصل گذشته، تیم نوجوانان آنا صنعت با سرمربیگری مهدی کاکایی و تیم امید 

آنا صنعت با هدایت سید وحید غیاثی مقتدرانه قهرمان ایران شدند.

دعوت دو بانوی کشتی گیر قمی
به اردوی تیم ملی آلیش

کادر فنی تیم ملی کشتی آلیش کشورمان 2 بانوی قمی را به اردوی این تیم دعوت 
کردند.

براساس این گزارش، اردوی آماده سازی تیم ملی کشتی آلیش بانوان  در سالن 
براساس فهرست  و  ادامه دارد  تیر  تا هفتم  و  آغاز شده  توفیق جهانبخت تهران 
اعلامی، ام البنین محسنی در وزن 60 کیلوگرم و هانیه عاشوری در به علاوه 75 
کیلوگرم 2 نماینده قم در این اردو هستند. خانم ها محسنی و عاشوری اردیبهشت 
امسال در مسابقات قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی کشتی آلیش به عنوان 
قهرمانی رسیده بودند. بانوان ملی پوش آلیش خود را برای حضور در رقابت های 

قهرمانی آسیا آماده می کند.

شگفتی مس کامل نشد؛

 سپاهان قهرمان جام حذفی شد
 تیم فوتبال سپاهان با پیروزی 2 بر صفر برابر مس رفسنجان به مقام قهرمانی جام 
حذفی رسید. به گزارش ایمان، تیم های فوتبال سپاهان و مس رفسنجان از ساعت 
17:45 عصر روز پنجشنبه در فینال جام حذفی در ورزشگاه آزادی به مصاف هم 
رفتند تا با مشخص شدن قهرمان این مسابقات، پرونده فصل 1403-1402 فوتبال 

ایران بسته شود.

پیشکسوت کشتی فرنگی معتقد است فرنگی کاران با اینکه این دوره باید یک 
سهمیه بیشتر در المپیک حضور پیدا می کنند اما مدال طلا را باید از دهان شیر 

بیرون بکشند.
بهرام مشتاقی پیشکسوت کشتی فرنگی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درخصوص 
ارزیابی خود از آخرین وضعیت فرنگی کاران اعزامی به بازی های المپیک پاریس 
اظهار کرد: این دوره از بازی های المپیک بسیار متفاوت با المپیک توکیو 2020 
خواهد بود. در المپیک قبلی همه کشورها درگیر بیماری منحوس کرونا بودند و 

به همین دلیل نفرات آماده ای در بازی ها شرکت نکرده بودند. البته که بازی های 
المپیک همیشه کیفیت بالایی دارد ولی کرونا سطح کیفی المپیک 2020 را کاهش 
داده بود. برای المپیک پاریس اما وضعیت کاملا متفاوت است تیم ها و کشتی 
گیران با تمام توان و آمادگی خواهند آمد. خوشبختانه ایران هم تیم بسیار خوب 
و با انگیره ای دارد و یک نکته مثبت هم این خواهد بود که در پاریس یک نماینده 
بیشتر داریم که در بحث مدال آوری هم قاعدتا این موضوع می تواند به ما کمک 
کند. سرپرست اسبق تیم ملی در پاسخ به این پرسش که فکر می کنید فرنگی کاران 

ایران در چه وزن هایی موفق به کسب مدال خواهند شد؟ گفت: وقتی 6 وزن در 
المپیک داریم یعنی شانس کسب 6 مدال هم برای کشتی گیران ما وجود دارد. 
قبول دارم که گرفتن مدال المپیک بسیار سخت است ولی نسبت به ورزشکارانی 
که موفق به کسب سهمیه شدند ناامید نیستیم. فرنگی کاران ایران حتما در المپیک 
پاریس هم روی سکو خواهند رفت. البته صحبت در مورد مدال طلا سخت است 
چرا که فکر می کنم این دوره مدال طلا را باید از دهن شیر بیرون کشید. وی با بیان 
اینکه در سنگین وزن شانس طلایی شدن داریم؛ عنوان کرد: امین امیرزازاده در 
وزن 130 کیلوگرم از نماینده های خوب و مدال آور ماست. میرزازاده قهرمان جهان 
است و تجربه حضور در المپیک را هم دارد. البته او یک حریف خیلی قدر دارد که 
فکر می کنم 5 المپیک را تجربه کرده و از مدال آوران این بازی هاست ولی با این 
حال کشتی گیر ما هم بسیار توانمند است و از حالا می توان او را جزو مدال آوران در 
نظر گرفت. این کارشناس کشتی در ادامه خاطر نشان کرد: محمد هادی ساروی 
نماینده 97 کیلوگرم ما باز این شانس را دارد که در بین سه نفر نخست وزن خود 
باشد و باز هم با دست از بازی های المپیک بیرون بیاید. در وزن 87 کیلوگرم علیرضا 
مهمدی و در وزن 77 امین کاویانی نژاد را داریم که هر دو از جوانان با آتیه ما هستند؛ 
هر چند که هر دوی این کشتی گیران برای اولین بار است که به المپیک می روند 
ولی با این حال می توانند با نمایش خوب خود دست به کار بزرگی بزنند و مدال 

المپیک را هم به کارنامه خود اضافه کنند.
مشتاقی در واکنش به حذف برادران گرایی و عدم حضور آن ها در المپیک پاریس 
گفت: گرایی ها هر دو از بهترین کشتی گیران ایران هستند و سالها برای کشتی 
کشورمان افتخار آفرینی کردندو اتفاق تلخی بود که آن ها المپیک را از دست دادند. 
تغییر وزن به برادران گرایی آسیب زد و باعث شد روز به روز از المپیک فاصله بگیرند 
و در نهایت هم در بین نفرات المپیکی نباشند. معتقدم هر دوی آنها تا دو سال دیگر 
هم می توانند برای کشتی ایران در میادین بین المللی عرض اندام کنند ولی باید 
مجددا در مورد تغییر وزن شان تجدید نظر کنند. این موضوع را به کادر فنی و رنگرز 

هم گفتم و آنها هم بر همین باور هستند.
وی در پایان خاطر نشان کرد: زمانی که سرپرست تیم ملی بودم از رنگرز دعوت 
کردم که هدایت تیم ملی جوانان را به عهده بگیرد و فکر می کنم اولین موفقیت 
های رنگرز در قامت مربی هم کنار همین تیم جوانان رقم خورد که آنها موفق شدند 
سکوهای جهانی را فتح کنند. رنگرز از کشتی گیران خوب ماست و سابقه قهرمانی 
جهان را دارد؛ درست که کشتی فرنگی ما اکثرا موفقیت های خود را با محمد بنا 
در المپیک به دست آورده اما بدون تردید با رنگرز هم در المپیک پاریس شاهد 

اتفاق های خوبی خواهیم بود؛ او مربی بزرگی است.

بهرام مشتاقی مطرح کرد؛

مدال المپیک را باید از دهان شیر بیرون بکشیم

مبلغ  بانوان  فوتسال  برتر  لیگ  دروازه بان  برترین  گفته  به 
قراردادها در این رشته و به ویژه در حوزه بانوان تغییرات نجومی 

ندارد و نهایتا 200 میلیون افزایش داشته باشد.
مراسم برترین های فوتسال ایران عصر سه شنبه 29 خرداد با 
حضور جمعی از ملی پوشان و اهالی این رشته در بخش مردان 
و بانوان برگزار شد که در پایان این مراسم فرزانه توسلی عضو 
تیم ملی فوتسال کشورمان جایزه برترین دروازه بان را دریافت 

کرد.
فرزانه توسلی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درخصوص کسب 
این جایزه و انتخاب به عنوان برترین گلر سال اظهار کرد: 
ممنونم از تمام کسانی که بانی برگزاری این مراسم بودند و از 
آن مهمتر تشکر می کنم از همه عزیزانی که من را شایسته این 
عنوان دانستند و رأی دادند. بدون تردید این عناوین وظیفه 
و مسئولیت ما را سنگین تر می کند اما در کنارش یک انگیزه 
جدی هم برای ادامه مسیر خواهد بود. قطعاً برگزاری چنین 
مراسم هایی باعث دلگرمی بازیکنان می شود و یک چالش هم 
را هم برای برترین شدن به همراه دارد امیدوارم من هم بتوانم 
این مسیر را با انگیزه تر از قبل در سال جدید ادامه دهم و برای 

فوتسال ایران افتخار آفرین باشم.
جایزه  این  دریافت  آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  وی 
تأثیری در رقم قراردادهایتان هم دارد؟ گفت: نمی شود انکار 
افزایش  اما شاهد  بانوان  فوتسال  در  دارد.  تأثیر  قطعاً  کرد. 
دستمزدها همیشه از یک قانون و عرف بودیم. هرگز ندیدیم 

که قراردادهای نجومی در این حوزه بسته شود. نهایتاً در حد 
200 الی 300 میلیون افزایش را در طول فصل شاهد هستیم 
نه بیشتر؛ با این حال امیدوارم در سال های آینده شرایط مالی 

این حوزه هم بهتر شود تا بازیکنان با انگیزه دو چندان به 
فعالیت خود ادامه دهند.

توسلی در ادامه خاطر نشان کرد: برای فصل جدید هم 

از چند تیم برای همکاری پیشنهاد داشتم ولی فعلًا تصمیم 
امسال  ملی  تیم  کنم.  اعلام  بخواهم  که  نگرفتم  قطعی 
بازی های زیادی دارد و دوست دارم در عرصه باشگاهی هم 
کناری تیم باشم که با بازی در آن تیم به روند آماده سازی 
خودم کمکی کرده باشم. در شرایط فعلی موفقیت تیم ملی 

در اولویت همه است.
گلر تیم ملی فوتسال بانوان در ادامه با اشاره به برنامه های 
تیم ملی گفت: همانطور که در جریان هستید 1403 و 1404 
بازی های  است.  بانوان  فوتسال  برای  شلوغی  بسیار  سال 
داخل سالن آسیا نخستین رویدادی است که ما آبان امسال 
باید در آن شرکت کنیم و سپس خودمان را آماده مسابقات جام 
ملت های آسیا کنیم. شرایط تیم فعلی نسبت به 6 سال قبل 
خیلی تغییر کرده و این تیم برای موفقیت و تکرار قهرمانی در 

آسیا نیاز به تجربه بیشتری دارد.
وی ادامه داد: البته هدف ما دفاع از عنوان قهرمانی است 
اما با هر شکل کار دشواری است. این روزها در اردو هستیم 
و تمرین می کنیم ولی اگر شرایط فراهم شود ماه آینده در 
تورنمنت چین شرکت خواهیم کرد. این مسابقات محک جدی 
برای تیم ما خواهد بود و بر اساس عملکرد ملی پوشان در این 
رقابت ها می توان آینده آن را هم متصور شد. در تورنمنت چین 
تیم ایران، تایلند، ویتنام و خود چین حضور دارند که تیم های 
خوبی هستند. امیدوارم بتوانیم نمایش خوبی داشته باشیم و 

نقاط قوت و ضعف خودمان را شناسایی کنیم.

فرزانه توسلی  مطرح کرد؛

مبلغ قرارداد یک ملی پوش فوتسال بانوان در لیگ برتر چقدر است؟

به گفته رسانه های هلند »اتین واسن« دروازه بان تیم فوتبال »والویک« مورد توجه 
مدیران پرسپولیس قرار گرفته است و ممکن است به عنوان جایگزین بیرانوند، به 

سرخپوشان تهرانی بپیوندد.

 با جدایی علیرضا بیرانوند از تیم فوتبال پرسپولیس، این تیم قصد دارد دروازه بان 
جدیدی را به جای او جذب کند.

رسانه »Voetbal international« هلند اعلام کرده است باشگاه پرسپولیس با ارائه 
پیشنهادی خواهان جذب این بازیکن شد. اتین واسن دروازه بان 189 سانتی متری 
سورینامی-هلندی در فصل قبل در تیم والویک هلند در اردیویسیه حضور داشت و 

در این رقابت ها در 30 بازی به میدان رفت و 6 کلین شیت را به ثبت رسانید.
این دروازه بان 28 ساله از ابتدای فوتبالش در تیم والویک عضویت داشته و تاکنون 
در 210 بازی برای این باشگاه به میدان رفته و 44 کلین شیت را ثبت کرده است. 
واسن به واسطه اصلیت سورینامی خود اخیرا به تیم ملی سورینام دعوت شده و 
یک بازی ملی برای این کشور به میدان رفته است. اتین واسن در بازی های پایانی 

والویک به عنوان کاپیتان این باشگاه در زمین حاضر می شد.
خبرها حاکی از آن است که این دروازه بان با باشگاهش برای تمدید 4 ساله به 
توافق رسیده بود اما پیشنهاد پرسپولیس باعث شده است او به این پیشنهاد فکر 

کند و بخواهد در تصمیم خود مبنی بر ماندن در این تیم هلندی تجدید نظر کند.
این دروازه بان از سال 2015 در تیم بزرگسالان والویک هلند حضور دارد.

او نخستین بازی خود را برای این تیم در سال 2016 انجام داد و وقتی دروازه بان 
اصلی تیم دچار مصدومیت شد در 22 دقیقه پایانی بازی به عنوان جانشین وارد 
زمین شد. والویک تا سال 2019 در لیگ دسته پایین تر هلند بازی می کرد اما در 

سال 2019 موفق شدند راهی لیگ برتر شوند.
یک تجربه عجیب این دروازه بان مربوط به سال 2014 است. او در این سال و در 
حالی که به عنوان نگهبان در فروشگاه زنجیره ای »MediaMarkt« کار می کرد و 
در آن سال فوتبال را به صورت آماتور انجام می داد در تعقیب و درگیری یک دزد 

باضربات چاقو زخمی شد و باعث شد مدت ها در بیمارستان بستری باشد.
در فصل گذشته لیگ برتر هلند و در جریان دیدار تیم های آژاکس و والویک این 
دروازه بان پس از برخورد با بازیکن حریف هوشیاری خود را از دست داد و که این 
صحنه باعث وحشت هم تیمی های او و درخواست آنها برای ورود فوری پزشکان به 

زمین مسابقه شد.
پس از انتقال بازیکن به خارج از زمین بازی، بازیکنان دو تیم در زمین مسابقه 
ماندند اما ترس و نگرانی همه افراد حاضر در ورزشگاه باعث شد با تصمیم داور بازی 

به حالت تعلیق درآید.

یک رسانه هلندی خبر داد؛
جانشین احتمالی بیرانوند مشخص شد

آخرین دقایق فینال لیگ برتر بسکتبال با اتفاقاتی همراه بود 
که چهره زیبای این ورزش و دیدار جذاب شهرداری گرگان 
و طبعیت را زشت و خاکستری جلوه داد و باید پرسید چرا 
مسئولان برگزاری نتوانستند پیش بینی درستی از حاشیه های 

این بازی داشته باشند.
تیم بسکتبال شهرداری گرگان در شرایطی پا به رقابت های 
این فصل لیگ برتر گذاشت که هواداران این تیم با کسب 
آماده  را  خود  گذشته  سنوات  طی  در  قهرمانی  سه عنوان 
مصطفی  شاگردان  حضور  اما  می کردند  چهارم  قهرمانی 
هاشمی در رقابت های آسیایی و حضور یک تیم جدید اما 
پرمُهره به نام طبیعت، کافی بود تا هواداران گرگانی در حسرت 
جام چهارم باقی بمانند که این امر با واکنش شدید آنها در بازی 

پنجم فینال همراه بود.
بدون شک اگر بخواهیم در بسکتبال از هواداران پُرشوری 
نام ببریم گرگانی ها اولین کسانی هستند که به ذهن خطور 
می کنند اما بارها گفتیم و نوشتیم که سالن این شهر آمادگی 
میزبانی رویدادهای مهم را ندارد و نمی توان در این فضا شاهد 
یک دیدار مهم و البته بی حاشیه بود. تقابل تیم های شهرداری 
گرگان و طبیعت در پنجمین بازی سری فینال آنقدر جذاب و 
تماشایی پیگیری می شد که پس از مدت ها هواداران بسکتبال 

تلویزیونی  تصاویر  پای  دارند،   دوست  را  ورزش  که  آنهایی  و 
میخکوب شدند اما رفتارهای خارج از عرف برخی از هواداران 
یا بهتر است بگوییم تماشاگرنماها، کافی بود تا در ثانیه های 
حاشیه های  از  خاکستری  و  زشت  تصاویری  شاهد  پایانی، 
ورزش بسکتبال باشیم که همه ورزش دوستان را دل آزرده کرد.
بحث هیجان و هواداری را که کنار بگذاریم باید به آنهایی که 
نظم این بازی را به هم ریخته و باعث شدند تصاویری زشت از 
این دیدار در اذهان ثبت شود، پرسید چه کسی گفته همیشه 
شهرداری باید قهرمان شود؟ اگر این تیم نتواند قهرمان شود آیا 
باید شاهد چنین رفتارهایی بود؟  اگر این چنین است که لیگ 
را برگزار نکرده و از همان ابتدا جام را تقدیم آنهایی کنیم که با 

زیاده خواهی خود امشب یک بازی زیبا را اینگونه بر هم زدند.
صحبت بعدی ما با عوامل برگزاری است،  آنهایی که بسکتبال 
را دنبال می کنند از شرایط هواداران گرگانی خوب خبر دارند 
و می دانند آنها در صورت باخت، واکنش های شدیدی را از 
خود بروز می دهند که شبیه آن را در تهران و در جریان برگزاری 
بازی های غرب آسیا پیش از این دیده  بودیم اما اینکه از قبل، 
تدابیر لازم برای آن اندیشیده  نشده باشد نشان از سوء مدیریتی 
است که می تواند تبعات سنگینی به همراه داشته باشد که 
یکی از آنها به حضور افراد غیرمرتبط در زمین بازی و توقف 

بازی در لحظات ثانیه پایانی این دیدار باز می گردد. آنهم در 
شرایطی که شخص اول ورزش کشور از نزدیک شاهد تماشای 
این بازی بود و شعارهای هتاکانه تماشاگرنماهای بسکتبال را 

به گوش شنید.
موضوع مهم دیگری که در این بازی مانند دیدارهای قبلی 
به چشم می آمد، به حضور بیش از ظرفیت هواداران گرگانی 
در سالن مسابقه باز می گشت. در شرایطی که وضعیت این 
سالن و حضور هواداران متعصب گرگانی به خودی خود آبستن 
حاشیه و اتفاقات بسیاری است بر چه اساس و با چه منطقی 
اجازه حضور این تعداد هوادار به سالن داده می شود و چه فرد 

یا گروهی پاسخگوی این بی تدبیری است؟
اینکه برای ادامه 16 ثانیه پایانی لیگ برتر بسکتبال عوامل 
اجرایی مجبور شوند سالن مسابقه را از هواداران خالی کرده 
هواداران  حضور  بدون  را  برتر  لیگ  پرونده  از  برگ  آخرین  و 
تاریکی  نقطه  بزنند  ورق  ورزش  همیشگی  سرمایه های  و 
در لیگ امسال است که باید عوامل برگزاری مربوطه به آن 
پاسخ بدهند، آنهم لیگی که از ابتدا و با تمهیداتی که از سوی 
فدراسیون و سازمان لیگ در نظر گرفته شده بود با هیجان و 
کیفیت بالایی استارت خورد اما بی فکری یا بی تدبیری چند 
نفر، باعث شد تا زیبایی های امشب با زشتی هایی همراه باشد 

که امیدواریم تکرار نشود.
گفتنی است تیم طبیعت با برتری 99 بر 94 مقابل شهرداری 
گرگان در پنجمین بازی فینال، قهرمان لیگ برتر بسکتبال 

کشور شد.

چهره زیبای بسکتبال، زشت شد؛

 حاشیه های همیشگی و تدبیری که وجود ندارد!
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علی اکبر صالحی در پاسخ به سعید جلیلی:

مگر شما خودتان را در محضر خدا 
نمی بینید؟ 

رییس پیشین سازمان انرژی اتمی در پاسخ به اظهارات سعید جلیلی در خصوص برجام 
و صنعت هسته ای ایران که در برنامه ای به مناسبت انتخابات 1403 مطرح شدند، گفت: 
انتظار نداریم از کسی که مدعی تقواست چنین حرفهایی زده شود. مگر شما خودتان را 
در محضر خدا نمی بینید؟ ایا این همه دستاوردها را نمی بینند، اگر ظرفیت تکنولوژی ما 
چنین بود که ایشان ادعا و تکرار می کند، ما می توانستیم ظرف یکی  دوسال، آن را سه 

برابر گذشته کنیم؟
علی اکبر صالحی، رییس پیشین سازمان انرژی اتمی در گفت و گو با »انتخاب« تاکید 
کرد: در توافقنامه ی برجام در بخش فنی آن برای رفع نگرانی طرف مقابل در خصوص 
عدم انحراف به سمت تولید سلاح هسته ای قرار شد تا پانزده سال سطح غنی سازی 
در حد 3.67 درصد باشد و اینکه تحقیق در حوزه تولید فلز اورانیوم و نیز ساخت سوخت 
پایه فلزی اورانیوم انجام نپذیرد. زیرا این دو عنصر یعنی ظرفیت غنی سازی تا 90درصد 
و تولید فلز اورانیوم ،تقریبا بالای 70درصد اساس ساخت سلاح هسته ای را تشکیل 
می دهد. قبل از برجام ظرفیت غنی سازی کشور  حدود 11000سو فعال و حدود 

12000سو غیر فعال بود. 
نداشتیم.  تولیدی  ظرفیت  و  توان  هیچ  اورانیوم   فلز  تولید  خصوص  در  افزود:  او 
سانتریفیوژهای عملیاتی از نوع نسل اول یعنی  IR1 بودند. بعد از قانون راهبردی مجلس 
که در آن سازمان انرژی اتمی را ملزم به تولید بلافاصله اورانیوم 20درصد کرد و نیز مقرر 
داشت که در یکسال قریب به 150 کیلو  تولید شود،سازمان در یک سال بیش از دو برابر 

آن مقدار تولید کرد. 
صالحی ادامه داد: بعد از مدت قلیلی شروع به تولید اورانیوم 60 درصد کرد ومهم تر 
از آن اعلام شد که ایران توان تولید فلز اورانیوم را نیز در سطح وسیع ایجاد کرده و نمونه 
اولیه سوخت پایه فلزی را  نیز ساخته است و برای آزمایش تاب آوری، آن را در راکتور تهران 

قرار داده است. 
رییس پیشین سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: جهت استحضار ملت عزیزمان ظرفیت 
فعال کنونی غنی سازی حدود 35000سو و ظرفیت بالقوه آن نیز 35000 سو می باشد 
)یعنی بیش از سه برابر ظرفیت قبل از برجام( آنهم عمدتا با ترکیبی از سانتریفیوژهای 

نسل جدید مثل IR2m,IR4,IR6 می باشد. 
او گفت: پیشرفته ترین سانتریفیوژی که بعد از خروج امریکا از برجام نمونه آن برای 
آزمایش ساخته شد IR9 بود که توان ظرفیت آن قریب به پنجاه برابر سانتریفیوژ نسل 
قدیم است. در خصوص تولید آب سنگین خوشبختانه ایران در حال حاظر تبدیل به یکی 

از عمده ترین صادر کنندگان آن در سطح جهان شده است. 
صالحی اضافه کرد: علاوه بر آب سنگین، اکسیژن هیجده و دوتره های متنوعی نیز 
تولید و صادر می کند. در حال حاظر میزان صادرات آنها بیش از سی میلیون دولار در سال 

است و روز به روز افزونتر  می شود. 
صالحی با اشاره به اظهارات سعید جلیلی در تبلیغات انتخاباتی اظهار داشت: این شمه 
ای از دست آورد های عظیم سازمان است که دوستان با بی انصافی تمام اعلام می کردند 
که فردو تبدیل به زمین فوتبال شده و اینکه فعالیت های سازمان متوقف شده و فاتحه آن 

خوانده شده است.
او اضافه کرد: انتظار نداریم از کسی که مدعی تقواست چنین حرفهایی زده شود. مگر 
شما خودتان را در محضر خدا نمی بینید؟ ایا این همه دستاوردها را نمی بینند، اگر ظرفیت 
تکنولوژی ما چنین بود که ایشان ادعا و تکرار می کند، ما میتوانستیم ظرف یکی  دوسال، 
هَ بَصِیرٌ  هِ ۚ إِنَّ اللَّ مْرِی إِلَی اللَّ

َ
ضُ أ فَوِّ

ُ
قُولُ لَکُمْ ۚ وَأ

َ
آن را سه برابر گذشته کنیم؟ فَسَتَذْکُرُونَ مَا أ

بِالْعِبَادِ

قائم مقام دبیرکل حزب اعتدال و توسعه:

به جای قهر و خانه نشینی از حق رای خود 
در مقابل اقلیت استفاده کنیم

قائم مقام دبیرکل حزب اعتدال و توسعه گفت: از نظر منطقی ممکن است قاضی زاده 
هاشمی و زاکانی همانند گذشته به گونه دیگری تصمیم بگیرند. اما آنچه که الان بین 
جلیلی و قالیباف شاهد هستیم، خودشان نمی توانند ائتلاف کنند. مگر آنکه در شرایط 

جدیدی قرار بگیرند یا از آنها خواسته شود.
محمود واعظی قائم مقام دبیرکل حزب اعتدال و توسعه در گفت وگویی ، در ارزیابی 
کاندیداهای مقابل مسعود پزشکیان گفت: به هرحال 4 نفر از کاندیداها عملا یک فکر و 
یک نظر بیشتر ندارند. یعنی قالیباف،  جلیلی، قاضی زاده و زاکانی تقریبا یکی هستند. از 
دو نفر از آنها که آقای قاضی زاده هاشمی و زاکانی باشند، در نظرسنجی ها و مسائلی که 
وجود دارد اقبالی صورت نگرفته است. آقای پورمحمدی با این دو نفر مقداری متفاوت 

است.
وی افزود: به نظر آقای پورمحمدی جزو اصولگرایان معتدل است و نکات خوبی هم 
می گوید. ایشان در چارچوب این 4 نفر افتاده و به دلیل آنکه قبلا کمتر صحبت کرده 
مقداری حقش ادا نمی شود. مقابل این، تفکری که در سه سال گذشته بر قوه  اجرایی 
و کشور حاکم بود، شرایطی به وجود آورده که مردم به دنبال تغییر هستند. با توجه به 
شرایط بسیار بغرنج داخلی و شرایط بسیار سختی که در منطقه و در عرصه بین المللی 
داریم و مسائلی که روابط بانکی مان در دنیا وجود دارد؛ FATF، مسأله برجام، تحریم ها 
و مذاکراتی که طی سه سال انجام شده اما موفق نبوده، این انتظار را بین مردم به وجود 
آورده که باید یک گروه جدید با تفکر دیگر و رویکرد مناسب در سیاست داخلی و خارجی 
به میدان بیاید. وقتی به این 6 نفر نگاه می کنیم اقبال مردم به جد روی آقای پزشکیان 

است.
این فعال سیاسب افزود: آقای پزشکیان به دلیل گذشته، تواضع و پاکدستی که دارند، 
زبانزد هستند. ایشان ویژگی های شخصی اش این است که اعتقاد دارد دولتی باید روی 
کار بیاید تا بتواند مسائل داخلی و خارجی را حل کند. ما الان مشکلات بسیار زیادی 
داریم که باید این مسائل مان برطرف و تحریم ها برداشته و ساماندهی شود. وقت خیلی 

زیادی نداریم و مردم دارند هزینه  این مسائل را می پردازند.
وی تصریح کرد: لذا فکر می کنم با توجه به اینکه فرصت بسیار کم است، در شهرهای 
مختلف اقبال از آقای پزشکیان خوب بوده و من امیدوارم جوانان و کسانی که در گذشته 
رأی دادند و شرایط به شکلی پیش رفت که همه مطالبات شان برآورده نشد، به جای 
آنکه قهر کنند و در خانه بنشینند، راه حل دیگری را دنبال کنند و بدانند این رأی یک 
امانت متعلق به خودشان است. اگر از آن استفاده نکنند، آن اقلیتی که رأی می دهند در 
واقع به جای آنان هم رأی می دهند اما خلاف نظرشان رأی می دهند. لذا باید رأی داده 
و از حق شان استفاده کنند. اگر مردم با مشارکت بالا بیایند من قول می دهم که نتیجه 
انتخابات حتما به گونه ای خواهد بود که رضایت  مردم نسبت به الان، نسبت به زندگی ، 

معیشت و منزلت شان بیشتر خواهد شد.
قالیباف و جلیلی خودشان  ائتلاف نمی کنند مگر اینکه از آنها خواسته شود

واعظی در پاسخ به این سوال که با توجه به آنکه آقای پورمحمدی سابقه حضور 
در دولت آقای روحانی را داشتند، این احتمال وجود دارد که حزب اعتدال و توسعه 
برای ایجاد ائتلاف به نفع آقای پزشکیان با او وارد گفت وگو و مذاکره شود، گفت: در 
حال حاضر، بحث برای این موضوع به هر دلیلی زود است. چون همه کاندیداها 
می خواهند شانس خود را در مناظره ها امتحان کنند. بستگی دارد نظرسنجی هایی 
که بعد از مناظره ها انجام می شود چه سمت و سویی داشته باشد؟ اگر شانس  و آمار 
آنان در نظرسنجی ها بالا برود، قطعا کار سخت می شود. به همین دلیل الان برای این 

حرف ها بسیار زود است.
وی در پاسخ به این سوال که آیا اصولگراها بر سر یک کاندیدا اجماع خواهند کرد، 
گفت: از نظر منطقی ممکن است آقایان قاضی زاده هاشمی و زاکانی همانند گذشته 
به گونه دیگری تصمیم بگیرند. اما آنچه که الان بین جلیلی و قالیباف شاهد هستیم، 
خودشان نمی توانند ائئلاف کنند. مگر آنکه در شرایط جدیدی قرار بگیرند یا از آنها 

خواسته شود.

گزارش تحلیلی از دومین مناظره نامزدهای ریاست جمهوری؛

چهره واقعی زاکانی؛ هم پوششی هم ضربه گیر  

دومین مناظره نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری، نسبت به اولین آن، پرتنش تر 
بود. البته که از ابتدا تنش بر جلسه حاکم نبود؛ بلکه سه نامزد بودند که تنش ها و 
حملات را آغاز کردند؛ امیرحسین قاضی زاده هاشمی، علیرضا زاکانی و مصطفی 

پورمحمدی.
تن  سه  آن  حملات  مشترک  مخرج  پزشکیان  معسود  دیگر،  نامزد  سه  از  اما 
بود و محمدباقر قالیباف و سعید جلیلی دو نامزدی بودند که از حمله ها زاکانی و 
قاضی زاده در امان بودند اما پورمحمدی بعضا یقه آنها را می گرفت. با این وجود، 
جلیلی به هیچ عنوان وارد هیچ یک از تنش ها نشد؛ قالیباف اما بعضا واکنش های 

کمرنگی نشان می داد.
نکته ای که در این بین بیشتر به چشم آمد، فروکش کردن تنش ها از اواخر نیمه اول 
مناظره بود؛ تنش هایی که از سوی دو نامزد در مظان پوششی بودن آغاز شده بود، 
به طرز چشمگیری فروکش کرد و زاکانی که پورمحمدی را رسما تهدید کرده بود، 

ترجیح داد زبان به کام بگیرد.
مشخص نیست تغییر ناگهانی و حداکثری رویکرد این دو نامزد مهاجم از چه رویی 
بوده اما هرچه که بود، آنقدر موثر بوده که جلوی زاکانی را تا حد زیادی بگیرد؛ گرچه 
که او در پایان برنامه »هل من مبارز« طلبید و حسن روحانی را به مناظره خواند اما آن 
رویکرد تهاجمی اش که یادآور سال های دوستی محمود احمدی نژاد با اصولگرایان 

بود را مجبور شد کنار بگذارد.
چراغ اول را قاضی زاده روشن کرد

اولین چراغ حملات را قاضی زاده هاشمی روشن کرد؛ آن هم به بهانه ارزش یارانه 
در سه دولت احمدی نژاد، روحانی و رئیسی؛ البته با دلار آمریکا؛ آن هم از سوی 

فردی که همفکرانش مدعی دلارزدایی هستند!
از بیان اینکه می خواهد وضع  در طول این مناظره، این مدیر دولت رئیسی، 
موجود را ادامه دهد، ابایی نداشت و چندین مرتبه آن را تکرار کرد. احتمالا او مقهور 
رسانه های حامی دولت مستقر شده که ویترینشان را به صورت مداوم در خدمت 

تمجید از عملکرد دولت رئیسی قرار داده اند.
چشم طمع به سبد رأی رئیسی و حتی احمدی نژاد

قاضی زاده هاشمی حالا اما پا را فراتر از حمایت از دولت رئیسی گذاشته است و 
از دولت احمدی نژاد هم مایه می گذارد. او در طول مناظره دوم، چندین مرتبه در 
رثای دولت احمدی نژاد صحبت کرد و از عملکرد دولت های نهم و دهم تمجید کرد. 
او حتی برای حمله به دولت های روحانی، از دولت های احمدی نژاد وام گرفت و از 

مردم پرسید که آیا در دولت های نهم و دهم زندگی تان بهتر بود یا 8 سال بعدش؟
آنچه از رفتار قاضی زاده هاشمی برمی آید این است که در حال تلاش برای نفوذ 
در سبد رأیی است که سه مدعی دیگر نیز دارد؛ یعنی سبد رأی ابراهیم رئیسی در 

سال 1400.
البته او احتمالا به این نکته توجه ندارد که آنچه آرای رئیسی در سال 1400 را شکل 
داد، نامزد نشدن قالیباف و کناره گیری جلیلی و زاکانی به نفع او بوده است. اما او که 
دفعه قبل هم کنار نرفت، این بار اما بعید نیست به نفع نامزد دیگری کناره گیری کند. 
نکته قابل توجه دیگر در سخنان قاضی زاده هاشمی، تکیه او بر دولت احمدی نژاد 
بود. او مشخصا سعی در تحریک پایگاه رای احمدی نژاد به نفع خود دارد؛ البته 
بخشی از این پایگاه که رای اش یا احمدی نژاد یا هیچکس است. به عبارت دیگر 

قاضی زاده هاشمی، روی آرای رئیسی و احمدی نژاد حساب زیادی باز کرده است.
معرکه گیری زاکانی تمام نمی شود 

دیگری زاکانی بود که از ابتدا آمده بود برای حمله به این و آن؛ او در صحبت هایش 
کمی از آنچه برنامه می خواند ارائه کرد و بقیه زمانش را صرف معرکه گیری می کرد. 
تاکتیک او اما آشنا بود؛ محمود احمدی نژاد وقتی در مناظره های سال 88 بگم بگم 

راه انداخته بود، شاید فکرش را هم نمی کرد که یکی از مریدانش در آن زمان، بعدها 
از روی دستش الگو بگیرد؛ البته که اقدامات زاکانی بیشتر کاریکاتوری از رفتارهای 

احمدی نژاد در آن سال مناظرات بود.
اما به هر شکل زاکانی که انتخابات ریاست جمهوری قبل، نقش بزن بهادر را 
ایفا می کرد، این بار هم در همین نقش ظاهر شده است. او سال 1400 پاداش 
مناسبی برای ضربه گیری از ابراهیم رئیسی دریافت کرد و به شهرداری تهران رسید. 
در انتخابات فعلی نیز، او نقش بزن بهادر یا به عبارت بهتر، کتک خور را برای سعید 

جلیلی ایفا می کند؛ البته پاداش این بار قاعدتا باید منصبی بالاتر از قبلی باشد.
زاکانی سعی دارد با درگیر کردن خود با نامزدهایی که قابلیت و احتمال به چالش 
کشیدن جلیلی را دارند، ضربات را از جلیلی به سمت خودش هدایت کند. به زبان 
ساده تر اگر بنا باشد نقش زاکانی توصیف شود، می شود مانند ضربه گیرهایی که 
ورزشکاران در رشته های رزمی به خود می بندند تا از وارد آمدن آسیب به بدنشان 

جلوگیری کنند.
روند مناظره دیشب نیز دقیقا چنینی موضوعی را تداعی کرد؛ او بدون مقدمه و 
دلیلی، حمله به مسعود پزشکیان را از طریق حمله به دولت روحانی آغاز کرد. این 
ائتلاف نانوشته شده باش یا نوشته، خود از آن آگاه هستند که اگر کسی مانند 
علی اکبر ولایتی برابر جلیلی قرار بگیرد، جلیلی مانند سال 92 ناک اوت می شود؛ به 
همین خاطر در حملاتی پیشگیرانه، اقدام به اتهام پراکنی و توهین نسبت به اعضای 

دولت روحانی روی آورد.
کاندیدای پوششی خاطره احمدی نژاد را زنده کرد

زاکانی که هوادارانش به این خصلت او افتخار می کنند، با تاسی از احمدی نژاد 
تعدادی عکس پرینت گرفته بود تا توهین های سیاسی اش، گزارش تصویری نیز 
داشته باشد. او در اتهام پراکنی هایی مسلسل وار حسن روحانی، اسحاق جهانگیری، 
عباس آخوندی، محمدجواد ظریف و محمدعلی نجفی را آماج فضاسازی و شانتاژ 

و حمله خود قرار داد.
نکته قابل تامل آنجا بود که مجری مناظره در ابتدای برنامه، اعلام کرد که اگر 
نامزدی در سخنانش از موضوع منحرف شود یا بنای اتهام زنی به فردی داشته 
باشد، طبق به آنچه اقتضای نقش خود خواند، وارد صحبت و بحث می شود و از 
ادامه یافتن بحث ممانعت خواهد کرد. اما در دقایقی که زاکانی به صورت ممتد در 
سخنانی خارج از بحث، نسبت به افراد غایب در جلسه مشغول اتهام زنی بود، مجری 
با سکوت خود، به زاکانی میدان داد تا آنچه مطلوب جریان سیاسی اش هست، 
بگوید. تنها واکنش مجری این بود که پس از سخنان زاکانی گفت که اگر نسبت 
به افرادی اتهامی زده شود آنها از حق دفاع از خود برخوردار خواهند بود؛ که البته 
بعد از تکرار اتهام زنی از سوی زاکانی، تاکید کرد که در صورت »تشخیص کمیسیون 
تبلیغات صدا و سیما« فرد متهم شده حق دفاع از خود خواهد داشت؛ که با قید 

چنینی عبارتی تا حدی تکلیف روشن شد!
اما زاکانی که گویا برای خالی نبودن عریضه، وعده هایی عجیب ارائه می کند، با 
رفتارش در مناظره دوم، کارویژه و دستور کارش این انتخابات را هم مشخص کرد؛ 

همان همیشگی!
جلیلی همچنان در فاز سکوت !

زاکانی به عبارت بهتر جاده صاف کن سعید جلیلی است؛ جلیلی با فرصتی که 
شهردار تهران برایش فراهم کرد، درآرامش و با طیب خاطر به ارائه نظرات و سخنانش 
مشغول شد و کوچکترین دخالتی در دعواهایی که ضربه گیرش ایجاد کرده بود، 
نکرد. جلیلی به خوبی می داند که اگر برای نامزدهای روبرویش حتی قالیباف 
فرصتی پیش بیاید، قابلیت آن را دارد که در پاسخ دادن متزلزل شود و سر رشته کار 

از دستش در برود.

شاید از همین رو بود که حتی به دو حمله ای که پورمحمدی نسبت به او انجام داد، 
کاملا بدون واکنش بود و از کنار آن عبور کرد. یکی در مورد تحریم ها و مهمترینش 
درباره موافقتش با FATF. پورمحمدی در دو روایت به جلیلی یادآوری کرد که در 
اواخر دولت احمدی نژاد نامه ای برای مقدمات تصویب FATF نوشته بوده است؛ و 
مهمتر روایتی از گفت وگویش با جلیلی در سال 95 و در جریان یک جلسه مجمع 
تشخیص مصلحت نظام بود که به پورمحمدی گفته بود من هم با FATF موافقم فقط 
اجرایش دست خودت باشد و به اینها)دولت روحانی( ندهید. بعد از این سخنان 
انتظار می رفت که جلیلی در مقام تکذیب یا حداقل واکنشی محدود برآید اما با عبور 
از کنار این گفته های پورمحمدی و عدم تکذیب آنها، عملا نشان داد که حتی در 
چنین شرایطی از روبرو شدن با فردی که می تواند او را به چالش بکشد، گریزان است 
و علاقه ای به باز شدن یک جبهه مقابل خود ندارد؛ حال آنکه جبهه روبرویش فردی 
با ده ها سال سابقه کار امنیتی و کوهی از اطلاعات باشد و موضوعش هم موضوعی 
باشد که سردمدار مخالفت با آن بوده و با صحت گفته های راوی، متهم به ریاکاری و 
گروگان گیری معیشت مردم برای منافع گروهی و سیاسی اش خواهد شد؛ اما هزینه 

هنگفت واکنش برابر فایده اش، صرفه را در سکوت و عدم واکنش نشان داده است.
قالیباف و وعده »زندگی خوب«

در برابر متهم شدن جلیلی در فضای مجازی به گروگان گیری معیشت مردم برای 
اهداف گروهی و سیاسی اش، قالیباف حرف از »زندگی خوب« به میان آورد. در واقع 
آنچه در سخنان دیشب قالیباف به چشم آمد، بازگشت او به شعار انتخاباتی سال 84 
خودش بود؛ »مردم ایران لایق یک زندگی خوب هستند«. این همان شعاری بود که 
»کاپیتان« قالیباف با لباس های آنچنانی اش تکرار می کرد. حالا قالیباف با بازگشت 
به شعار 19 سال پیش خود و نخستین انتخاباتی که در آن نامزد شده بود، احتمالا 

می خواهد بخت خود را دوباره با آن شعارها بیازماید.
شاید هم بازگشت به آن سال را به عنوان حسن ختام تلاش ها برای رئیس جمهوری 
شدنش انتخاب کرده باشد. اما به هر دلیلی که باشد، این شعار در سخنان قالیباف 
می تواند در روزهای آینده، تحولاتی را برای کمپین انتخاباتی او به همراه داشته 

باشد.
راز حمله یکباره پورمحمدی به پزشکیان 

از سوی دیگر پورمحمدی به غیر از جلیلی، قالیباف و پزشکیان را هم از دم حمله 
خود گذراند؛ او خطاب به قالیباف از مخالفتش با مذاکره برای رفع تحریم ها گفت که 
قالیباف هم از این موهبت استفاده و تاکید کرد که وقتی موافقت با مذاکره مد نبوده، 
او طرفدار مذاکره بوده است! در واقع قالیباف با شکار این تهدید، آن را به فرصتی 
تبدیل کرد برای تمیزکاری وجهه دیپلماسی خود برابر آن بخش از جامعه که او را 

یکی از عوامل تثبیت تحریم ها و شریک مسببین وضع اقتصادی فعلی می دانند.
به عبارت بهتر، قالیباف از این فرصت به نحو احسن استفاده کرد تا برگ برنده ای 
که پزشکیان با حمایتش از رویکرد مذاکراتی در کمپین خود دارد را، به نام خود بزند. 
یعنی او سعی کرد خود را موافق و طرفدار مذاکره جلوه دهد تا بتواند بخشی از اثرات 

حضور محمدجواد ظریف در کمپین انتخاباتی پزشکیان را از بین ببرد.
گرفت؛  قرار  حمله  مورد  پورمحمدی  سوی  از  منظر  همین  از  اما  پزشکیان 
پورمحمدی به حضور ظریف و حامیان برجام در ستادهای پزشکیان طعنه زد که آنها 
تنها راه حل مساله را در برجام می دیدند؛ و همان راه حل، خود نیز به مشکل تبدیل 
شد. البته این سخنان با حمایت چند روز پیش پورمحمدی از نطق 10 دقیقه ای 
ظریف در تلویزیون منافات دارد؛ آنجا پورمحمدی از سخنان ظریف استقبال کرده 
بود؛ شاید هم بابت همان باشد که مجبور شد تا برای موازنه مواضع دست به چنین 

حمله ای زده بزند.
و  حرف  اصولگرایان،  یعنی  مقابل  طرف  در  اخیر  روزهای  در  دیگر  سوی  از 
حدیث های زیادی مبنی بر نزدیک شدن پزشکیان و پورمحمدی به میان آمده بود؛ 
موضوعی که پورمحمدی سعی کرد تا با حمله پیشگیرانه، بر آن خط بطلان بزند و 

فاصله خود را کمپین پزشکیان را تنظیم کرده باشد.
البته باید این موضوع را هم در نظر داشت که پورمحمدی به عنوان دبیر کل یک 
نهاد سنتی راست گرا که مبتنی بر روحانیت است یعنی جامعه روحانیت مبارز، اگر 
میل به نزدیک شدن به و حتی ائتلاف با پزشکیان را هم داشته باشد، نمی تواند. 
چرا که در صورت چنین رفتاری، نهاد روحانیت مبارز، آن اصالت خود را از دست 
می دهد؛ نهادی که همواره با خط مشی اصلاح طلبانه تضادهای زیادی داشته و 

دارد.
رویکرد پزشکیان مقابل زاکانی جوابگو نیست

اما در مورد خود پزشکیان نیز باید گفت که در مناظره کمتر از انتظار ظاهر شد؛ او 
در واکنش به حملات زاکانی و قاضی زاده هاشمی، یک سری از مواضعش را تکرار 
کرد و سعی داشت تا روی نفی دعوا و تنش تاکید کند و از در آشتی وارد شود. اما 

چنین رویکردهایی مقابل چهره ای چون زاکانی جوابگو نیست.
به هر شکل آنچه از مهمترین بخش های مناظره پنجشنبه شب بود، رونمایی 
زاکانی از چهره واقعی زاکانی بود و مهمتر از همه، آشکار شدن کارشکنی سعید 
جلیلی در طول دولت های حسن روحانی در فضاسازی برای ممانعت به عمل آوردن 

از تصویب لوایح مربوط به FATF و گروگان گیری معیشت یک ملت.

وزیر پیشین امورخارجه کشور گفت: زبان تحریم برای مردم 
ایران جواب نمی دهد بلکه باید برای این مردم زبان تکریم 
داشت. گول شعارهای شیوا، گول روشنفکری نمایی را نخوید 
که نتیجه آن فرستادن احمدی نژاد دیگری یا بدتر از او است.

»محمد جواد ظریف« پنجشنبه شب در گردهمایی حامیان 
» مسعود پزشکیان« نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری درسالن ورزشی شهید کیانپور کرج افزود: اگر می 
خواهیم زیر بار تهدید نظامی و تحریم نباشیم باید نشان دهیم 

این ملت انتخاب دارد.
وی بیان کرد: فرد شایسته ای که چهارسال روند کشور را به 
سمت توسعه و رشد سوق می دهد و فردای بهتر باری فرزندان 
شنبه  روز  در  که  است  پزشکیان  جمهور  رییس  سازد،  می 

خواهیم داشت.
ظریف که صحبت های خود را با شعر »همراه شو عزیز تنها 
نمان که این درد مشترک هرگز جدا جدا درمان نمی شود« 
آغاز کرده بود افزود: به شوق ایران و فردای بهتر، امروز شما 

به اینجا آمده اید.
ما ناگزیر به یک انتخاب آگاهانه هستیم

وزیر پیشین امورخارجه کشور گفت: ما مردمی هستیم به 
بلندای تاریخ، هزاران سال دراین سرزمین به عنوان یک مردم 

زندگی کردیم، آمده اند و رفته اند اما ما مانده ایم.
وی که در بخش هایی از سخنان خود با همراهی و دست 
زدن حاضران همراه بود اضافه کرد: این مردم ضامن پایداری، 

بقا، توسعه و رشد ایران بوده اند و بازهم این کار را تکرار خواهند 
کرد.

ظریف بیان کرد: در شرایط ناگواری که به دلیل شهادت 
به شهادت  برادر عزیز »امیر عبداللهیان«  و  رییس جمهور 

رسیدند ما ناگزیر به یک انتخاب آگاهانه هستیم.
به  است،  ما  انتخاب  فقط  رای  صندوق  کرد:  تاکید  وی 
کسانی این را می گویم که می گویند صندوق رای تاثیری 
ندارد، بنابراین گوش نکنید، در صندوق رای می توان انتخاب 

کرد.
همه  برخلاف  گفت:  کشور  امورخارجه  پیشین  وزیر 
محاسبات و پیشگویی ها، اثر انتخاب خود را دیدید، احترام 
جهان و احترام همه ملت ها که منادی گفتگوی تمدن ها را 

داشتیم بطوریکه تمام دروغ ها را نقش برآب کرد.
نباید گفت نمی  ایرانی  به یک  آور شد: هیچگاه  یاد  وی 
توانی، ایرانی توانسته و خواهد توانست بنابراین 9 تیر زمانی 
که اعلام شود پزشکیان رییس جمهور چهاردهم است یعنی 

همه ما توانستیم.
صندوق رای را ترک نکنید! 

ظریف ادامه داد: صندوق رای را ترک نکنید! اگر صندوق 
رای ترک شود 9 تیر و 9 تیرهای سالهای بعد خودمان را هرگز 

نخواهیم بخشید.
وی تاکید کرد: ضرب المثلی کشورهای غربی دارند و آن 
این است که سیاستمداران بد را کسانی انتخاب می کنند که 

در انتخابات شرکت نمی کنند.
وزیر اسبق امور خارجه گفت: انتخاب مردم را باید پذیرفت 
اما مردم نیز باید انتخاب کنند، به عنوان یک عقیده و تجربه 
که درسه دوره انتخابات آزموده ام، انتخاب نکردن به معنای 

اقلیت پرگو و پر مدعاست.
آرزوی کسانی که با خون مردم میلیاردر شدند را نقش 

برآب کنید
وی تاکید کرد: بنابراین انتخاب می کنیم برای اینکه زنان 
سربلند باشند، انتخاب می کنیم جوانان بجای پناه بردن به 
کشورهای خارجی با عشق و امید در کشور بمانند، انتخاب 
می کنیم که پدران و مادران در آرزوی فرزندانشان حسرت 

نخوردند.

ظریف افزود: انتخاب می کنیم ایران و ایرانی در همه جا 
سرفراز باشد و تحریم نکنند تا مجبور شوند ایران و ایرانی را 

تکریم کنند.
وی بیان کرد: این انتخابات حق ماست هشت تیر خیلی ها 
می خواهند شما در خانه بمانید و هرکس که دنبال حمله به 
ایران، تخریب و فشار به ایران و درآوردن نان از خون شماست، 
هرکس که از ادامه تحریم شما کاسبی می کند می خواهد 

در خانه بمانید، اما شما آرزوهایشان را نقش برآب می کنید.
نتیجه رأی ندادن انتخاب یک احمدی نژاد دیگر یا بدتر 

از اوست
وزیر پیشین امورخارجه گفت: آرزوی تحریم طلبان، آرزوی 
کاسبان، کسانی که با خون این ملت میلیاردر شدند را نقش 
برآب کنید به عنوان کسی که از نزدیک با چهار رییس جمهور 
گذشته کار کردم واقعا تفاوت می کند چه کسی در پاستور 

بنشیند.
ظریف اضافه کرد: ما همه به قانون اساسی وفادار هستیم، 
خطوط اساسی را رهبر معظم انقلاب مشخص کردند و تبعیت 

از قانون مداری نیاز جامعه است.
ظریف تاکید کرد: باور نکنید رای شما تفاوت نمی کند، من 
به عنوان کسی که درک کرده ام چقدر تفاوت دارد در پاستور 
گول  شیوا،  شعارهای  گول  گویم  می  بنشیند،  کسی  چه 
روشنفکری نمایی را نخورد که نتیجه آن فرستادن احمدی 

نژاد دیگری یا بدتر از او است.
وی یاد آور شد: ما با انتخاب واقعی روبرو هستیم اگر باور 
ندارید نیم ساعت دیگر تلویزیون خود را روشن و چهره ها را 

می بینید! آیا فرقی نمی کند چه کسی رییس جمهور شود؟
پزشکیان اجازه نمی دهد آزادی مردم در زیر فشارهای 

مختلف له شود 
ظریف اضافه کرد: افرادی که سابقه اش تحریم را تحمیل 
کردن بوده یا فقط شعار داده اند و فقط سعی کردند آبرو برود 
که اگر چیز دیگری نگوییم! آیا به هزینه در به در شدن خود؟ آیا 

می خواهیم اینها سیاست کشور را دردست گیرند؟
وی گفت: همه با توجه به قانون اساسی و عمل به آن باید 
پزشکیان که پای بند به تمام بندهای قانون اساسی من جمله 
فصل سوم که درباره حقوق مردم و شهروندان است را انتخاب 

کنیم.
و  فراوانی دارد  ما اصول  قانون اساسی  بیان کرد:  ظریف 
اجرای این اصول، اصل استقلال که با خون شهدا بارور شده 

را باید مورد توجه قرار دهیم.
وی گفت: پزشکیان اجازه نمی دهد آزادی شما و مردم در 
زیر فشارهای مختلف له شود، جز با زبان تکریم با زنان اجازه 

سخن نمی دهد.
پزشکیان گفت من گردنم را سر وعده می گذارم 

وزیر اسبق امورخارجه کشور یاد آور شد: پزشکیان تمام 
تلاش را بکار می برد، دروغ نمی گوید، وعده دروغ نمی دهد، 
دیدید در سخنرانی ها و برنامه ها به وعده های پوچ اعتراض 

می کند چون که پزشکیان به وعده خود متعهد است.
ظریف تاکید کرد: وعده فقط هشت تیر نیست پزشکیان 
گفت من گردنم را سر وعده می گذارم بنابراین این رییس 
جمهوری است که می خواهیم چراکه پزشکیان سالها ریاست 
کرده و هرچه زندگی او را زیر و رو کنید یک ریال سوء استفاده 

نیست بنابراین این شخص یک نوبر در کشور است.
را  وی گفت: تلاش کنیم، مردم فرصت ما هستند مردم 
تهدید فرض نکنیم چراکه پزشکیان سیاستش فرصت محور 
است اگر بخواهیم توسعه پیدا کنیم و نمونه شویم، باید نگاه 
به مردم فرصت محور باشد و نگاه به دنیا به دید فرصت مورد 

توجه قرار گیرد.
ظریف گفت: در مساله غزه جز مردم کسی در مقابل نیروی 
نظامی نایستاد درجنگ تحمیلی مردم در مقابل ارتش صدام 

ایستادند.
وی که در این بخش از سخنان خود با همراهی حاضران 
و سردادن شعار »تحریم باید شکسته شه« همراه بود یادآور 
شد: مردم ذلت را در تحریم ها نپذیرفتند و این مردم هستند 
که انتخاب خواهند کرد، بنابراین من یقین دارم در هشت تیر 
همه ما به پای صندوق های رای خواهیم رفت، شما هم همه 

را تشویق به مشارکت کنید.
با  سال 92  کرد:  اضافه  کشور  خارجه  امور  پیشین  وزیر 
پشتوانه شما به مذاکرات رفتم، در میز مذاکره گفتم شما 
تحریم کردید اما 73 درصد مردم رای دادند، بنابراین تحریم 

شما کارساز نخواهد بود.

ظریف در گردهمایی حامیان  »پزشکیان «کرج:

هرکس که از ادامه تحریم کاسبی می کند می خواهد رای ندهید 
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معاون استاندار قم:

برای  توسعه فرصتی برای دعوا و 
درگیری نداریم

همه  اینکه  بر  تأکید  با  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
دستگاه های دولتی قم در کنار مدیریت شهری هستند، گفت: در حال حاضر 

فرصت دعوا و درگیری و کار نکردن برای توسعه وجود ندارد.
مهدی متقیان در آیین برگزاری گام دوم افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات 
اجرایی 198 پروژه شهری در سال 1403 و بهره برداری از باغ گیاهان دارویی 
و دمنوشخانه بوستان علوی که با حضور مدیران استانی، شهری برگزار شد، 
ضمن تشکر از اعضای شورای اسلامی شهر قم و مسئولان مدیریت شهری قم 
به ویژه شهردار قم اظهار کرد: از یادها نخواهد رفت که در دهه شصت شهر قم 
بمباران می شد و هیچ فضایی برای سکونت و آرامش وجود نداشت و خیلی از 
همشهری ها به روستاهای اطراف پناه برده بودند.  وی با بیان اینکه امروز ایران 
در منطقه پرآشوب غرب آسیا قرار دارد و مشاهده می شود در کشورهای مختلف 
و غزه مظلوم چه می گذرد، افزود: با این وجود ایران در امنیت و آرامش است 
که این آرامش مرهون رشادت ها و فداکاری های شهدا و ایثارگران است.  معاون 
هماهنگی امور عمرانی استانداری قم خاطرنشان کرد: فرصت خدمت یک 
نعمت بزرگ است و اینکه امروز می توانیم نیازهای مردم قم را فراتر از نیازهای 

پایه و در زمینه هایی همچون مسائل تفریحی برطرف کنیم، افتخارآمیز است.
 بعضی از بی انصافی ها نسبت به شهردار قم ناروا است 

آسفالت  با  زمین  بوستان علوی یک  اینکه در گذشته  به  اشاره  با  متقیان 
نیمه تمام بود، اضافه کرد: بعدها پارک هایی ایجاد شدند، اما یک دهه دوام نیاورد 
و با کج سلیقگی تعطیل شدند، اما در مدیریت جدید شهری شهر مقدس قم یک 
رویکردی ایجادشده و باید قدردان این رویکرد بود.  وی با اشاره به اینکه بعضی 
از بی انصافی ها نسبت به شهردار قم ناروا است، تصریح کرد: فارغ از هر جریان 
و فکر و سلیقه ای باید دست در دست هم داد تا این شهر و این حرم اهل بیت 
)ع( در شأن آن ساخته شود.  معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با 
بیان اینکه فرصت دعوا و درگیری و کار نکردن وجود ندارد، عنوان کرد: خواهش 
این است که همدلی بیشتر و فصل نوینی که برای قم ایجادشده پیگیری شود و 
پیش برود.  متقیان با تأکید بر اینکه همه دستگاه های دولتی قم در کنار مدیریت 
شهری هستند، گفت: تاریخ تمدنی شهر قم بیش از 7000 سال قدمت دارد و 

باید به میراث فرهنگی قم چه پیش از اسلام و چه پس ازآن توجه شود.

شهردار قم:

مسائل امنیتی، ایمنی و فرهنگی 
در بوستان ها باید مورد توجه باشد

شهردار قم تقویت پیوست فرهنگی در پروژه های تفریحی را مسئله ای بسیار 
مهم توصیف و گفت: مسائل امنیتی، ایمنی و فرهنگی در بوستان ها باید مورد 

توجه باشد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در حاشیه آیین برگزاری گام دوم افتتاح، 
و   1403 سال  در  شهری  پروژه   198 اجرایی  عملیات  آغاز  و  بهره برداری 
بهره برداری از باغ گیاهان دارویی و دمنوشخانه بوستان علوی اظهار کرد: در 
برنامه دوم توسعه شهر قم که از سال 1399 تا 1404 اجرایی می شود و در 
سال سوم آن هستیم که حرکت های مدیریت شهری از سخت افزاری به سمت 
نرم افزاری در حال سوق پیدا کردن است. وی افزود: یکی از اهدافی که در 
قالب این برنامه پیگیری می شود، مسئله نشاط اجتماعی است که مجموعه 

پروژه های مختلفی از احداث فرهنگسرا تا مجموعه ورزشی را در برمی گیرد.
 شهردار قم تقویت کیفیت فضای سبز شهری با احداث زمین های ورزشی و 
احداث شهربازی های شهر قم ازجمله اقدامات مهم در مسیر نشاط اجتماعی 
دانست و خاطرنشان کرد: مجموعه بوستان علوی امروز به یک مجموعه بسیار 
کامل تفریحی، ورزشی و اجتماعی تبدیل شده است.  سقائیان نژاد تقویت 
پیوست فرهنگی در پروژه های تفریحی را مسئله ای بسیار مهم توصیف و تأکید 

کرد: مسائل امنیتی، ایمنی و فرهنگی در بوستان ها باید مورد توجه باشد.
 وی ادامه داد: تقویت بنیه ورزشی در اماکن عمومی شهر قم نیز با هدف فراهم 
کردن زمینه غنی سازی اوقات فراغت جوان ها انجام می شود تا دچار معضلات 
بعدی ازجمله همین مشکلات امنیتی نشویم.  شهردار قم با اشاره به افتتاح 
پاسگاه ویژه نیروی انتظامی در بوستان علوی، گفت: این مجموعه پیوست 
امنیتی بوستان بزرگ علوی است و به دنبال پیوست فرهنگی در این بوستان 

نیز هستیم. 
همه وظیفه زمینه سازی مشارکت بالا در انتخابات را داریم 

سقائیان نژاد رفع گرفتاری های مردم و ایجاد نشاط اجتماعی را زمینه ساز ایجاد 
اعتماد دانست و اضافه کرد: اگر سرمایه اجتماعی ارتقا یابد مردم امید را در خود 
احساس کرده و مشارکت اجتماعی ارتقا می یابد که این مشارکت گره گشا است.
 وی با اشاره به در پیش بودن چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
گفت: حضور مردم در این صحنه بر مبنای اعتماد و سرمایه اجتماعی است 
و اقدامات شهرداری زمینه ساز ارتقای مشارکت بیشتر مردم است.  شهردار 
قم اظهار کرد: وظیفه ما بسترسازی برای حضور هر چه پررنگ تر مردم پای 
صندوق های رأی است چراکه این حضور کشور را از آسیب های بسیاری مصون 

می دارد.

معاون شهردار قم مطرح کرد؛

اهتمام به اجرای پیوست های فرهنگی 
در بوستان ها و تفرجگاه ها 

معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم گفت: در راستای ارتقای 
امنیت و کاهش آسیب های اجتماعی در بوستان ها و مراکز تفریحی، نخستین 
پاسگاه انتظامی ویژه بوستان علوی افتتاح شد و شهرداری اهتمام نسبت به 

اجرای پیوست فرهنگی پروژه های تفریحی در شهر دارد.
مهدی اصفهانیان مقدم در حاشیه مراسم افتتاح پاسگاه ویژه انتظامی در 
بوستان  علوی قم با اشاره به تعامل نیروی انتظامی و شهرداری قم اظهار کرد: با 
همکاری فرماندهی انتظامی و شهرداری قم، در راستای ارتقای امنیت و کاهش 
آسیب های اجتماعی در بوستان ها و مراکز تفریحی، نخستین پاسگاه ویژه 
بوستان ها در بوستان علوی افتتاح شد.  معاون محیط زیست و خدمات شهری 
شهرداری قم افزود: این پاسگاه در زمینی به مساحت 75 مترمربع در کمتر از 

هشت ماه با اعتباری حدود 1.5 میلیارد تومان احداث شد.
فرهنگی  پیوست  اجرای  به  نسبت  قم  شهرداری  اهتمام  به  اشاره  با  وی 
پروژه های تفریحی در شهر خاطرنشان کرد: امیدواریم در کنار شور و نشاط 
اجتماعی و تفریحات رفاهی که برای شهروندان در بوستان علوی فراهم شده 
نقاط  در  آسیب ها  و کاهش  اجتماعی  امنیت  افزایش  بتوانیم شاهد  است، 

مختلف شهر به ویژه بوستان علوی باشیم.
 

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم خبرداد:

استفاده از بستر و امکانات برای نگهداری 
و دپوی یخ هیئت های مذهبی

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم گفت: با توجه به در پیش بودن ایام 
محرم و لزوم حمایت و پشتیبانی از گروه های مردمی حاضر در این حماسه بزرگ، 
از ظرفیت سردخانه زیر صفر جهت نگهداری و دپوی یخ هیئت های مذهبی 

استان استفاده خواهد شد.
محسن صادقی امینی ضمن اعلام این خبر اظهار کرد: در نظر داریم در ایام 
عزاداری سرور و سالار شهیدان و ماه صفر به منظور تأمین یخ بهداشتی مورد نیاز 

هیئات، از بسترها و امکانات خود در زمینه نگهداری و دپوی یخ اقدام کنیم.
کردن  انبار  و  نگهداری  و  صفر  زیر  سردخانه  بستر  از  استفاده  گفت:  وی 
طولانی مدت، با توجه به تجارب موفق سنوات گذشته در زمینه دپوی یخ کاملًا 

ضروری به نظر می رسد.

تکذیب ادعای انصراف قالیباف از نامزدی انتخابات
سخنگوی ستادهای مرکزی و مردمی محمدباقر قالیباف، ادعای انصراف قالیباف از نامزدی انتخابات ریاست 
جمهوری را تکذیب کرد.محمد انور بجار زهی سخنگوی ستادهای مرکزی و مردمی محمدباقر قالیباف نامزد انتخابات 
چهاردهمین دوره ریاست جمهوری درباره طرح ادعای انصراف این نامزد از سوی یکی از اعضای ستاد سعید جلیلی 
از دیگر نامزدهای انتخابات گفت: اظهارنظرهای اینگونه پیش از آغاز دور دوم مناظرات اقدامی غیر هوشمندانه، 
غیراخلاقی و خلاف وحدت مورد انتظار جبهه انقلاب و عموم مردم شریف ایران است که دل در گرو نیروهای انقلابی 
دارند.وی افزود: آقای جلیلی شخصیتی اخلاق مدار و انقلابی هستند و یقیناً با سخنان وحدت شکن مخالفند؛ چنین 
اظهارنظرهایی بدون هماهنگی با آقای جلیلی و به دلیل افت آرای ایشان در نظرسنجی ها از سوی اعضای ستاد ایشان 

مطرح می شود.

پلمپ دفتر فروش بلیت های جعلی به اتباع خارجی
رئیس اداره حمل ونقل مسافر اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  به تعطیلی یک باب دفتر فروش 
بلیت ناوگان عمومی حمل ونقل مسافر درسطح شهرستان قم اشاره کرد وگفت : با عنایت به گزارشات مردمی مبنی بر 
تخلف یک دفتر فروش بلیت ناوگان عمومی مسافر در فروش بلیت جعلی قطار و هواپیما به اتباع گرامی، بازرسان این 
اداره نسبت به بازدید میدانی وبررسی موضوع اقدام نمودند. هادی عمو سلطانی افزود: پس از بررسی به عمل آمده و 
اطمینان ازوقوع تخلف فروش بلیت جعلی قطار و هواپیما به چندتن از اتباع عراقی توسط این دفتر، طی هماهنگی با 
ضابط قضایی نسبت به تشکیل و ارجاع پرونده به محاکم قضایی اقدام گردید.عمو سلطانی افزود: پس از بررسی صورت 

گرفته توسط دستگاه محترم قضایی، حکم به تعطیلی زمانمند دفتر مذکور و همچنین بازداشت مدیر آن داده شد.

ثبت ۱۴۰ هزار نامه مردمی در آخرین سفر شهید رئیسی به قم
استاندار قم با بیان اینکه 140 هزار نامه مردمی در آخرین سفر شهید رئیسی به استان ثبت شد، گفت: در این نامه ها 
درخواست های متفاوتی از سوی مردم مطرح شده است و این اطمینان خاطر را به مردم شریف قم می دهم که کلیه 
نامه ها رسیدگی خواهد شد.آقامیری در دیدار با شورای هیئات مذهبی استان قم اظهار داشتهمه مدیران استان تا 
آخرین روز مسئولیتشان موظف هستند تلاش خود را مضاعف کرده و با جدیت پیگیر مشکلات مردم باشند. ما توفیق 

خدمت رسانی به مردم را پیدا کرده ایم و باید از این فرصت به خوبی استفاده کنیم.

احتمالا انتخابات به دور دوم می کشد
رئیس مرکز تحقیقات صداوسیما:طبق نظرسنجی های ما نزدیک 20 میلیون نفر مناظرۀ اول را دیده اند.کماکان 
درصد بالایی از افرادی که گفته اند رای می دهیم هنوز تصمیم نگرفته اند به چه کسی رای بدهند.در اغلب نظرسنجی ها 
3 نامزد خیلی به هم نزدیک هستند. تا به امروز می شود گفت که اگر شرایط همین باشد به احتمال زیاد انتخابات به 

دور دوم کشیده می شود.

برگزاری اولین کنسرت در تخت جمشید
میراث فرهنگی استان فارس:تمامی جوانب کار برای اجرای کنسرتی در تخت جمشید با دقت و نظارت کارشناسان 
حوزه میراث فرهنگی گردشگری استان سنجیده شده است.استان فارس به مرکز و کانون رویدادها تبدیل شده است 
و بی شک این موضوع تاثیر بسزایی در توسعه و اقتصاد گردشگری استان دارد.برگزاری رویدادها در اماکن تاریخی و 

فرهنگی فرصت طلایی برای جذب بیشتر گردشگران و ماندگاری ساعت بازدید است.

درگیری اسطوره فوتبال ایتالیا با سارقان مسلح
پنجشنبه شب گذشته هم زمان با برگزاری دیدار ایتالیا - اسپانیا، منزل روبرتو باجو اسطوره فوتبال ایتالیا مورد سرقت قرار 
گرفت. طبق اعلام رسانه های محلی، باجو و اعضای خانواده اش در حال تماشای بازی بودند که گروهی از سارقان مسلح 
به منزل او حمله کردند و هنگامی که باجو قصد مقاومت داشت با آنها درگیر شد و بر اثر ضربه با قنداق اسلحه از ناحیه سر 

به شدت مجروح شد.سارقان سپس او و خانواده اش را در اتاقی حبس کردند و تمام اموال ارزشمند آنها را به سرقت بردند.

آغاز ثبت نام وام ۳۰ میلیون تومانی بازنشستگان 
مدیرکل امور فرهنگی و اجتماعی سازمان تأمین اجتماعی:ثبت نام اولین مرحله وام  30 میلیون تومانی بازنشستگان 

تامین اجتماعی در سال 1403 از طریق کانون های بازنشستگی آغاز شده و تا روز دوشنبه ) چهارم تیرماه( ادامه دارد.

فروش ۵۲۴ میلیارد تومانی سینماها در بهار
فروش فیلم های اکران شده در سه ماه نخست امسال، به بیش از 523 میلیارد و 809 میلیون تومان رسید. بر اساس 
اطلاعات سامانه مدیریت و فروش فیلم های سینمایی )سمفا( در بهار همچنین 9 میلیون و 122 هزار نفر برای تماشای 

این فیلم ها به سینما ها رفتند. 

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

دستگیری سارقان خودرو های مدل پایین 
رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری سارقان خودروهای مدل پایین و کشف 6 دستگاه خودرو در این 

ارتباط خبر داد.  
سرهنگ" جعفر عباسعلی پور" در تشریح این خبر اظهار داشت:  در پی وقوع سرقت چندین دستگاه انواع 
خودروهای پراید مدل پایین از سطح استان قم، موضوع شناسایی و دستگیری سارقان و کشف خودروی 

مسروقه، در دستورکارکارآگاهان اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهی استان قم قرارگرفت.
وی افزود: کارآگاهان بلافاصله تحقیقات خود را در این خصوص آغاز و با انجام یکسری اقدامات پلیسی 

هویت یکی از سارقان که دارای سابقه کیفری بود و محل حضور وی را  شناسایی کردند.
سرهنگ عباسعلی پور ادامه داد: بلافاصله اکیپ عملیاتی اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهی استان به  محل 
عزیمت و 2 نفر متهم در حالی که سوار بر یک دستگاه خودرو پراید بودند را در یک عملیات پلیسی دستگیر 
کردند.  وی اضافه کرد: در استعلام بعمل آمده مشخص شد خودروی  توقیفی از حوزه کلانتری 13 سعیدی 
قم سرقت شده است. رئیس پلیس آگاهی استان قم بیان داشت: درتحقیقات صورت گرفته سارق اعتراف 
داشت یک دستگاه خودرو پراید سرقتی نیز در یکی از محله های استان رها کرده که با راهنمایی وی به محل 
اعزام و خودرو پراید که سرقت شده بود را نیز کشف کردند.  سرهنگ عباسعلی پور ابراز داشت: در ادامه متهم 
درتحقیقات علمی صورت گرفته و در بازجویی بعمل آمده، به 6  فقره سرقت در اقصی نقاط شهر قم اعتراف و 
بیان داشت بعد از سرقت خودرو وسایل داخل خودرو و قطعات آن را برداشته و خودروها را رها و اموال مسروقه را 
به افراد مختلفی فروخته است. وی اعلام داشت: در ادامه خریداران اموال مسروقه نیز شناسایی و در تحقیقات 
صورت گرفته تمامی آنان به بزه انتسابی اعتراف و در نهایت پرونده پس از انجام تحقیقات تکمیلی به دادسرا 
ارسال و متهمان با صدور قرار قانونی روانه زندان شدند. رئیس پلیس آگاهی استان قم تصریح کرد: با اقدامات 
انجام شده تاکنون متهمان به سرقت 5 دستگاه خودروی پراید و یک دستگاه خودروی مزدا دوکابین  اعتراف 

که تمامی خودروهای مسروقه کشف و به مالباختگان مسترد شده است.
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

جریمه ۲3۵ میلیارد ریالی شرکت بازرگانی متخلف 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: یک شرکت بازرگانی متخلف در این استان به دلیل قاچاق 

سوخت 235 میلیارد ریال جریمه شد. 
تقی حسام در گفت و گویی اظهار داشت: پرونده یک شرکت بازرگانی متخلف که 159 هزار لیتر سوخت از 
نوع نفت گاز به ارزش 18 میلیارد و 48 میلیون ریال را به جای صادرات هیدروکربن به کشور افغانستان قاچاق 
کرده بود در شعبه سوم بدوی و ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم رسیدگی شد.

وی اضافه کرد: شعبه به دلیل ارائه نکردن مدارک قانونی و همچنین نظر کارشناسی سازمان ملی استاندارد 
پیرامون مثبت بودن نتیجه نمونه برداری از سوخت مورد حمل، اتهام قاچاق سوخت را محرز و علاوه بر ابطال 
دائمی کارت بازرگانی، شرکت متخلف را به پرداخت 144 میلیارد و 384 میلیون ریال جزای نقدی معادل 
هشت برابر ارزش تخلف محکوم کرد. به گفته وی، شعبه همچنین مدیرعامل شرکت را به پرداخت 36 میلیارد 
و 96 میلیون ریال جریمه و 54 میلیارد و 144 میلیون ریال برای بهای مال از دست رفته و در مجموع به 
پرداخت 90 میلیارد و 240 میلیون ریال جزای نقدی محکوم کرد. حسام افزود: متخلفان این پرونده در 
مجموع به پرداخت 234 میلیارد و 624 میلیون ریال جزای نقدی محکوم شدند. وی گفت: اداره کل گمرک 
گزارش تخلف این شرکت بازرگانی پیرامون قاچاق سوخت نفت گاز در پوشش صادرات هیدروکربن را تشکیل 
داد و پرونده آن را برای رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی قم ارسال کرد. ناکام ماندن قاچاقچیان دام 
سنگین  مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم همچنین  از ناکام ماندن قاچاقچیان دام سنگین در قم خبر 
داد. تقی حسام در گفت وگویی اظهار کرد: پرونده حمل 39 رأس گوساله خارج از ضوابط تعیینی دولت به 
ارزش 9 میلیارد و 282 میلیون ریال در شعبه سوم بدوی و ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات 
حکومتی قم رسیدگی شد. مدیرکل تعزیرات حکومتی قم افزود: شعبه به دلیل ارائه نکردن مدارک قانونی، 
اتهام حمل خارج از ضوابط تعیینی دولت را محرز و علاوه بر ضبط دام کشف شده، متهم را به پرداخت 18 

میلیارد و 564 میلیون ریال جزای نقدی معادل 2 برابر ارزش دام کشف شده محکوم کرد.
 

رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان قم خبرداد:

کشف حدود 33 هزار لیتر قاچاق گازوئیل
رئیس پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی استان از کشف حدود 33 هزار لیتر گازوئیل قاچاق به 

ارزش 10 میلیارد و 451 میلیون ریال در پی توقیف یک دستگاه نفتکش " خبر داد. 
 سرهنگ "علی تیموری" اظهارداشت: مأموران پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی استان قم در پی 
کسب خبری مبنی بر تردد یک دستگاه نفتکش حامل سوخت قاچاق در جاده "سلفچگان-اراک" بلافاصله 

موضوع در دستور کار آن ها قرار گرفت.
وی افزود: مأموران سپس با هماهنگی و تعامل مطلوب با دستگاه قضائی استان به محل مورد نظر اعزام و با 

کنترل خودروهای عبوری، خودروی موصوف را شناسایی و توقیف کردند.

عکاس: فرزانه چخماق ساز

بآغاز برداشت خوشه های طلایی از مزارع استان فارس

استاندارقم:

نرخ بالای مشارکت قم در انتخابات باید تکرار شود

استاندار قم حضور باشکوه در پای صندوق های رای را مظهر اقتدار و اراده ملت دانست و 
گفت: مدیران حداکثر تلاش شان را انجام دهند تا قم در انتخابات در پیش رو مانند انتخابات 

یازدهم اسفندماه سال گذشته بالاترین نرخ مشارکت را در کشور داشته باشد.
سید محمد آقامیری عصر چهارشنبه در جلسه شورای اداری قم در تالار کرامت استانداری 
همچنین با تاکید بر بسیج امکانات و نیروی انسانی لازم برای هر چه باشکوه تر برگزار کردن 
انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری در هشتم تیرماه افزود: اگر یک دستگاه اجرایی 

در این خصوص همکاری نکند، تخلف کرده است.
این مقام ارشد اجرایی در استان همچنین با بیان این مطلب که مدیران استان نباید در 
ستادهای انتخاباتی عضو شوند یادآور شد: به طور کلی عضویت در ستادهای انتخاباتی برای 
تمام مدیران ممنوع است و به نوعی تصرف در بیت المال محسوب می شود. وی در ادامه 
افزود: مدیری که از بیت المال حقوق می گیرد حق ندارد آن را به نفع نامزدی مورد استفاده 

قرار دهد.
هر 6 کاندیدا برای ما محترم هستند و کسی بر دیگری برتری ندارد

استاندار قم گفت: تمام 6 کاندیدایی که از فیلتر شورای نگهبان عبور کرده اند، برای ما 
محترم هستند و کسی بر دیگری برتری ندارد. آقامیری با ذکر این نکته که تمام دستگاه های 
اجرایی باید تلاش کنند تا بیشترین مشارکت را در استان داشته باشیم خاطرنشان کرد: 
مدیران حداکثر تلاش شان را انجام دهند تا قم در انتخابات در پیش رو مانند انتخابات یازدهم 
اسفندماه سال گذشته بالاترین نرخ مشارکت را در کشور داشته باشد. این مقام مسوول 
تصریح کرد: مردم سلایق مختلف دارند و هر نامزدی که به نظرشان اصلح تر باشد را انتخاب 
می کنند.  وی در بخش دیگری سخنان انسجام موجود بین دستگاه های مختلف استان را 
مورد اشاره قرار داد و بیان کرد: موضوع هایی بوده که مسوولان استان از هر سه قوه مجریه، 
مقننه و قضاییه، با یک نظر واحد آن را پیگیری نموده اند. آقامیری با بیان اینکه این اتحاد 
بین مسوولان استان، ناشی از همدلی و همفکری بین دستگاه ها می باشد اظهار کرد: تمام 
تلاش مان این است که مشکل ها را به دیوان عدالت اداری ارجاع ندهیم. استاندار قم با 

یادآوری تبصره چهار ماده 16 قانون عدالت اداری مبنی بر اینکه، همه دستگاه ها موظفند 
مشکل هایی که مربوط به آنها می شود را بررسی کنند افزود: بر اساس این قانون که از سوی 
رئیس کل دادگستری استان به استانداری ابلاغ شده، از دستگاه ها درخواست  کرده ایم، 
عادلانه به موضوع ها رسیدگی کنند. وی با بیان اینکه فعالیت های دستگاه ها باید متناسب 
با خط  مشی ها و سیاست های تعیین شده از سوی دولت سیزدهم و انتظارهای مردم باشد 
خاطرنشان کرد: هر چقدر قانون محکم تر باشد، نظم عمومی نیز بهتر ایجاد می شود، برای ما 

رای صادره از طرف دیوان عدالت اداری لازم الاجرا است و اجازه تفسیر آن را نداریم.
21 کارگروه برای رسیدگی به شکایت های مردمی تشکیل شد

با بیان این نکته که مطابق دستور رئیس قوه قضاییه  رئیس دیوان عدالت اداری نیز 
21 کارگروه برای رسیدگی به شکایت های مردم از دستگاه های مختلف اجرایی تشکیل 
شده  گفت: از نیمه سال 1400 تاکنون نیز بیش از 300 جلسه با مسوولان دستگاه ها و 
وزارتخانه های مختلف برگزار شده است. حجت الاسلام حکمتعلی مظفری با اشاره به اهتمام 
جدی دیوان عدالت اداری برای بررسی شکایت های مردم از دستگاه ها یادآور شد: سامانه 
دیوان عدالت اداری به صورت مستمر، رصد می شود تا مشخص شود در چه موضوعی و از 

کدام دستگاه شکایت صورت گرفته است.
این مقام قضایی همچنین با اشاره به کاهش تعداد پرونده های تشکیل شده در دیوان 
عدالت اداری اضافه کرد: در 2 سال گذشته به خاطر تعامل با دستگاه های اجرایی، تعداد 

پرونده ها در این دیوان با کاهش روبه رو بوده است.
آشنایی مدیران با مسائل حقوقی را اجتناب ناپذیر است 

حجت الاسلام مظفری آشنایی مدیران با مسائل حقوقی را اجتناب ناپذیر توصیف کرد و 
گفت: برخی دستگاه ها در صدور بخش نامه ها و اتخاذ تدابیر و تصمیم گیری ها از ظرفیت  

مدیران حقوقی استفاده نمی کنند.
وی بیان داشت: مسائل حقوقی ظرفیت خاصی را طلب می کند، در دستگاه  قضایی، 

گاهی یک قاضی با 30 سال سابقه کار، در فهم قانون دچار مشکل می شود.
رئیس دیوان عدالت اداری در بخش دیگری از سخنان خود اظهار کرد: طبق بررسی انجام 
شده در دیوان عدالت اداری، برخی دستگاه ها مانند شهرداری ها در رسیدگی به مشکلات 
مردم عملکرد مطلوبی ندارند. وی حجم بالای شکایت از شهردای ها را با توجه به قانون 
کمیسیون ماده 100، امری طبیعی دانست و گفت: موضوع کمیسیون ماده 100 مدیریت 
شهری یکی از معضل های کشور است و اصلاح آن، علیرغم قرار داشتن در دستورکار مجلس 
یازدهم، مورد توجه قرار نگرفت از این رو نمایندگان مجلس دوازدهم باید به نوعی این مشکل 
را برطرف کنند. رییس دیوان عدالت اداری همچنین با اشاره به اینکه اصول نظام مهندسی 
در کشور دچار ضعف هایی شده است تصریح کرد: رعایت نکردن این اصول به ساخت تراکم 

غیرمجاز و نداشتن دقت لازم در استحکام بنا منجر شده است.
چهارمین جلسه شورای اداری قم با حضور جمعی از مدیران دستگاه های مختلف اجرایی 
و قضایی تشکیل و طی آن، از علی جوانی مدیرکل ثبت اسناد و املاک این استان به عنوان 

یک مدیر جهادی و پرتلاش در عرصه قضایی تجلیل به عمل آمد.


